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MESS YÖNETİM KURULU BAŞKANI 
ÖZGÜR BURAK AKKOL: 

GİRİŞİMCİLİK RUHUYLA TEKNOLOJİYE YATIRIM YAPAN 
VE İNOVASYONA ÖNEM VEREN TÜRK İŞADAMI BURHAN 
SAĞLAM, ALMANYA’DA TELEKOM SEKTÖRÜNDE BAŞARIYI 
YAKALADI. BURHAN SAĞLAM’IN 7 YIL ÖNCE KURDUĞU 
X7-TELECOM, FINANCIAL TIMES TARAFINDAN AVRUPA’DA 
EN HIZLI BÜYÜYEN ŞİRKETLER ARASINDA GÖSTERİLDİ. 

1969 YILINDA GURBETE GİDEN MİLLİ 
GÜREŞÇİ ALİ SAĞLAM’IN, ALMANYA’DA 

DOĞAN OĞLU BURHAN SAĞLAM’IN 
SAHİBİ OLDUĞU X7-TELECOM 

ŞİRKETİNİN BUGÜN ALMANYA 
GENELİNDE 200’DEN FAZLA BAYİSİ 

BULUNUYOR. BURHAN SAĞLAM; 
“GURBETTEKİ TÜRKLER OLARAK 

BİZİM İDEALİMİZ, İŞÇİ SINIFINDAN 
İŞVEREN SINIFINA YÜKSELMEKTİ, 

BUNU BAŞARDIK” DİYOR.

İŞÇİ BABANIN
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ALMANYA’DA GIRIŞIMCI TÜRKLER

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

Sadece Almanya’da Türk kökenli girişimci-
lerin kurduğu şirketlerin yıllık cirosu 75 milyar 
Euro’nun üzerinde. Bu şirketlerin oluşturdukla-
rı istihdam sayısı ise 800 bini aşıyor. Türklerin 
sahibi olduğu bu firmalarda çalışanların çoğun-
luğunu Almanlar oluşturuyor. 1960’lı yıllarda ba-
baları Almanya’ya işçi olarak giden ve çok zor 
şartlarda çalışan Türklerin, gurbette doğan ço-
cuklarının bugün başarılı girişimciler olarak Al-
man ekonomisine önemli katkı sağlayacağını hiç 
kimse hayal edemezdi. Bu önemli gelişme göç-
men Türklerin çocuklarının işçilikten, işverenli-
ğe geçerek sınıf atladığını gösteriyor. 

Girişimci ruhu, teknolojiye yaptığı yatırım, ino-
vasyona verdiği önem ve hepsinden daha da 
önemlisi “Girişimcilik ideali” Türk işadamı Bur-
han Sağlam’ın, Almanya’da telekom sektöründe 
başarıyı yakalamasını sağladı. Burhan Sağlam’ın 
7 yıl önce kurduğu X7-telecom GmbH, Financial 
Times tarafından Avrupa’da en hızlı büyüyen bin 
şirket arasında gösterildi. Burhan Sağlam’ın sa-
hibi olduğu X7-telecom şirketinin bugün Alman-
ya genelinde 200’den fazla bayisi bulunuyor. Bur-
han Sağlam’ın yönetimindeki telecom şirketle-
ri, Avrupa’nın en önde gelen GSM operatörleriyle 
birlikte çalışıyor.  Burhan Sağlam, “Girişimcinin 
ideali olmalı, gurbetteki Türkler olarak bizim ide-
alimiz; işçi sınıfından işveren sınıfına yükselmek-
ti, bunu başardık” diyor. Aynı zamanda MÜSİ-
AD Avrupa Koordinatörlüğü görevini de yürüten 
başarılı girişimci Burhan Sağlam ile EKOVİTRİN 
özel bir röportaj gerçekleştirdi.        

“23 KÜRESEL ÜRÜN, 10 TURCORN 
ÇIKARMA HEDEFIMIZ VAR”  

Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı Hasan 
Büyükdede, EKOVİTRİN’e verdiği özel röportajda; 
“Vakit artık Türkiye’yi bir üst lige çıkarma, dün-
yanın en gelişmiş ekonomileri arasında yer alma 
vakti. Bu yeni başarı hikayesinin gövdesini de 
‘Milli Teknoloji Hamlesi’ ışığında geliştireceğimiz 
sanayi ve teknoloji politikaları oluşturacak” di-
yor. Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı Hasan 
Büyükdede’nin şu sözleri dikkat çekiyor: “23 akıl-
lı küresel ürün, 10 Turcorn (En az 1 milyar dolar 
değerinde firma) çıkarmak hedeflerimizle tekno-
loji odağımızı ortaya koymuş bulunuyoruz.”

Nitekim, Bakan Yardımcısı Büyükdede’nin söz-
lerini doğrularcasına, geçtiğimiz ay bir teknoloji 
şirketimiz ülkemizin ilk “Turcorn” ünvanını aldı. 
Türk oyun şirketi Peak Games, 1,8 milyar dolar-
lık satış operasyonuyla dünyaca ünlü oyun geliş-
tiricisi ABD’li Zynga ile birleşti. Sözkonusu satın 

alma ile mobil oyun sektörünün devlerinden 
Peak, Türkiye tarihinin en değerli şirketleri ara-
sına girmiş oldu.

TÜRK SANAYIINDE DIJITAL 
DÖNÜŞÜM: MESS SAFE                                           

Türkiye Metal Sanayicileri Sendikası (MESS), 
ülkemiz ekonomisinin lokomotifi metal sanayi-
inde faaliyet gösteren 241 şirketi temsil ediyor. 
MESS üyesi şirketlerin ekonomiye 30 milyar do-
ların üzerinde katkısı bulunuyor. Metal sanayi-
inin net satışlarının yarısından fazlasını MESS 
üyeleri gerçekleştiriyor. İmalat sanayii cirosu-
nun dörtte biri, ihracatının da yüzde 39’u MESS 
üyelerine ait. 241 üye şirket, 200 bine yakın kişiye 
doğrudan, 1 milyon kişiye de dolaylı istihdam sağ-
lıyor. Türk sanayiinin çatı örgütlerinden biri olan 
MESS’in Yönetim Kurulu Başkanı Özgür Burak 
Akkol, Covid-19 ile mücadele sürecinde “MESS 
SAFE” adıyla dijital teknoloji hareketini başlattık-
larını EKOVİTRİN’e açıkladı. MESS Başkanı Ak-
kol’un şu sözleri de dikkat çekiyor: “Değişimi ta-
kip eden değil, yön veren bir kuruluşuz.”

KÜRESEL ISINMA DÜNYANIN 
GELECEĞINI TEHDIT EDIYOR

Melike Koçak, dünyamızın geleceğini tehdit 
eden “Küresel iklim değişikliği” ile ilgili bir dos-
ya-haber hazırladı. İnsan medeniyetinin yeryü-
zündeki varoluş tarihi ile birlikte 10 bin yıldan 
fazla zaman istikrarlı bir seyir izleyen dünyamı-
zın iklimi artık değişiyor. 1880’lerden bu yana, 
ortalama küresel sıcaklık yaklaşık 1.1 santigrat 
derece artış gösterdi ve bu da dünyadaki böl-
gelerde önemli fiziksel etki yarattı. Ortalama sı-
caklıklar arttıkça, sıcak hava dalgaları ve seller 
gibi akut tehlikelerin sıklık ve şiddeti ile birlikte 
kuraklık ve yükselen deniz seviyeleri gibi kronik 
tehlikeler de artıyor. İklim değişikliğinden kay-
naklanan bu fiziksel riskler, sosyo-ekonomik ris-
ke dönüşüyor. İnsanlar kendi elleriyle medeni-
yetlerinin sonunu hazırlıyor. McKinsey Global 
Institute (MGI) tarafından hazırlanan “İklim Ris-
ki ve Tepkisi: Fiziksel Tehlikeler ve Sosyo-Ekono-
mik Etki” raporu dünyanın geleceğini tehdit eden 
ve yaklaşan kıyameti çarpıcı şekilde gözler önü-
ne seriyor.

Dünya, COVID-19 salgını ile mücadele ederken, 
değişen iklim değişikliği ile küremizin giderek 
ısınması insanlığın geleceği için çok daha büyük 
bir tehlike arz ediyor. Dünyanın gelişmiş ülkeleri 
yaklaşan bu tehlikeyi önemsemeli ve acilen ted-
bir almalı.

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE



sur yapı
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“COVID-19 SÜRECİNDE TÜM 
İMKANLARIMIZI SEFERBER ETTİK”

HALKBANK GENEL MÜDÜRÜ OSMAN ARSLAN:

Halkbank Genel Müdürü Osman Arslan, Türkiye’nin koronavirüs salgınına karşı tüm 
dünyanın örnek aldığı bir mücadele ortaya koyduğunu söyleyerek, 

Halkbank’ın her zaman olduğu gibi, imkânlarını müşterilerine destek vermek için 
seferber ettiğini ifade etti. 

H
alkbank, uygulamaya alınan 
ekonomik tedbirlerin etkisiy-
le yeni yıla pozitif göstergeler-
le başlayan Türkiye ekonomi-

sine desteğini ilk çeyrekte de sürdürdü. 
İmalatçı firmaların yeni yatırımlarını teş-
vik etmek ve mevcut işletme giderlerini 
uygun koşullarda finanse etmek üzere ha-
yata geçen uygulamalarla Halkbank, ilk 
çeyrek sonunda toplam kredilerini 2019 
yılsonuna göre yüzde 10,6 artışla 441,5 mil-
yar TL’ye taşıdı.

HALKBANK’TAN EKONOMIYE 
DESTEK VEREN ÜRÜNLER

Halkbank’ın firmaların istihdam artışı-
nın desteklenmesi amacıyla sunduğu İs-
tihdam Odaklı İşletme Kredisi kapsamında 
kredi bakiyesi 12,1 milyar TL olarak ger-
çekleşti. İstihdama katkı ve döviz gelir po-
tansiyeli yüksek sektörlerin desteklenme-
si hedefiyle oluşturulan İVME Finansman 
Paketi’nde ise toplam kredi bakiyesi 11,8 
milyar TL’ye ulaştı.

Türkiye’nin yeni yıla mali anlamda po-
zitif göstergelerle başladığını belirten 
Halkbank Genel Müdürü Osman Arslan, 
“Bankamız bu yılın başında hedeflerini be-
lirlerken istihdama ve ihracata odaklandı, 
firmaları özellikle bu yönde teşvik edecek 
ürünlere öncelik verdi” dedi.

İleri, verimli, milli endüstri anlayışıyla 
bu dönemde yerli malı kullanımını özen-
dirmeye ve katma değerli ürün imalatı-
nı artırmaya özel önem verdiklerini belir-
ten Arslan, “Son dönemde yaşananlar, tüm 
dünyaya yerli sanayilerin önemini bir kez 
daha gösterdi. Ülkemizin bu yönde girişim-
lerine çok önce başlamasıyla yerli firma-
larımızın artan üretim gücü, hepimizi gu-
rurlandıran bir tablo ortaya koydu. KOBİ 
Bankacılığı alanında öncülüğünü sürdü-

ren Halkbank, Üreten Türkiye’nin Bankası 
olma misyonuyla imalat sanayiini destek-
lemeye kararlılıkla devam edecek” dedi.

Türkiye’nin koronavirüs salgınına kar-
şı tüm dünyanın örnek aldığı bir mücade-
le ortaya koyduğunu ve Halkbank’ın her 
zaman olduğu gibi, imkânlarını müşteri-
lerine destek vermek için seferber etti-
ğini belirten Osman Arslan, “Sağlık siste-
mimiz gibi kamu bankalarımız da salgına 
karşı mücadelede başarılı bir sınav verdi. 
Tüm personelimizin fedakârlıkla çalıştığı 
bu dönemde, kurumlarımız aracılığıyla su-
nulan yeni ürün ve uygulamalar ekonomik 
istikrarın korunmasına büyük katkı sağla-
dı” şeklinde konuştu.

Halkbank yılın ilk üç ayında bireysel 
müşterilerine yönelik özel çalışmalar da 
yürüttü. Banka bireysel müşterilerine uy-
gun çözümler sunan ürünleriyle ihtiyaç 
kredisi bakiyesini 19,8 milyar TL’ye, ko-
nut kredisi bakiyesini ise 30,7 milyar TL’ye 
yükseltti.

COVID-19 SALGINIYLA 
MÜCADELEYE ETKIN DESTEK

Halkbank, Nisan ve Mayıs ayların-
da Covid-19 salgınıyla ilgili Hazine 
ve Maliye Bakanlığı koordinasyo-
nundaki Ekonomik İstikrar Kal-
kanı kapsamında farklı ürün ve 
uygulamaları hayata geçirdi. Es-
naf Destek Paketi, Bireysel Te-
mel İhtiyaç Destek Kredisi Pake-
ti, İşe Devam Kredi Desteği 
- Can Suyu İşletme Kredi-
si ve İşe Devam Desteği - 
Küçük İşletme Can Suyu 
Kredisi gibi ürünler ile 
Banka 1,6 milyon müş-
terisine 56,7 milyar TL 
kredi kullandırdı. Pa-

raf Esnaf Kart/Kobi Kart müşteri sayısı ise 
700 bine yükseldi. Müşterilerinin acil ihti-
yaçlarını öncelik kabul ederek, salgın sü-
recinde kredi borçlarını öteleme imkânı 
sunan Halkbank’ın borç öteleme imkânın-
dan 215 bin bireysel müşterinin yanı sıra 
487 bin işletme olmak üzere toplam 700 
binin üzerinde müşteri yararlandı. Bu-
nun sonucunda ötelenen borç geri öde-
mesi 22,5 milyar TL’ye ulaştı. Halkbank’ın 
Finans Grubu adına Milli Dayanışma Kam-
panyası’na yaptığı bağış miktarı da 56 mil-
yon TL olarak gerçekleşti.

HABER | HALKBANK
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Halkbank, Nisan ve Mayıs ayların-
da Covid-19 salgınıyla ilgili Hazine 
ve Maliye Bakanlığı koordinasyo-
nundaki Ekonomik İstikrar Kal-
kanı kapsamında farklı ürün ve 
uygulamaları hayata geçirdi. Es-
naf Destek Paketi, Bireysel Te-
mel İhtiyaç Destek Kredisi Pake-
ti, İşe Devam Kredi Desteği 
- Can Suyu İşletme Kredi-
si ve İşe Devam Desteği - 
Küçük İşletme Can Suyu 
Kredisi gibi ürünler ile 
Banka 1,6 milyon müş-
terisine 56,7 milyar TL 
kredi kullandırdı. Pa-

Halkbank Genel Müdürü 
Osman Arslan
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“AVRUPA KONUTLARI OLARAK FIRSAT 
KAMPANYASINA KATILIYORUZ”

ARTAŞ INŞAAT YÖNETIM KURULU BAŞKANI SÜLEYMAN ÇETINSAYA:

Artaş İnşaat Yönetim Kurulu Başkanı Süleyman Çetinsaya, “Artaş İnşaat 
olarak fırsat kampanyasında Avrupa Konutları markalı projelerimizden 

yaşamın başladığı Başakşehir ve Yamanevler’le biz de yer aldık. 
Alıcılara yönelik konut alımının kolaylaştığı bu iki projemizde 12 ay 
ödemesiz, 15 yıl vade ve aylık yüzde 0,64 oran uyguluyoruz” dedi. 

A
rtaş İnşaat Yönetim Kurulu Baş-
kanı Süleyman Çetinsaya, Türki-
ye’nin son 10 yılına bakıldığında 
ekonomi alanında önemli atılım-

lar ve büyüme oranları kaydedildiğini söy-
ledi. Temsilcisi oldukları inşaat sektörünün 
yıllardır ülkenin lokomotif sektörü olarak 
büyümesini istikrarlı bir şekilde sürdürdü-
ğünü belirten Süleyman Çetinsaya, “Sektör, 
2019’un son çeyreği ile birlikte 2020 yılına 
güçlü bir giriş yaptı. Türkiye İstatistik Kuru-
mu da Türkiye ekonomisinin 2020’nin birin-
ci çeyreğinde bir önceki yılın aynı dönemine 
göre yüzde 4,5 büyüdüğünü açıkladı. Yine yı-
lın ilk çeyreğinde yapılan konut satışlarının 
da geçtiğimiz yıla oranla ciddi artış kaydetti-
ğine şahit olduk” dedi.

“SALGINLA MÜCADELEDE 
HÜKÜMETIMIZ DÜNYAYA 
ÖRNEK OLDU”

Türkiye adına 2020 yılında yükseliş tren-
dinde ilerlerken birden dünyayı etkisi altına 
alan koronavirüs salgınının ortaya çıktığı-
nı kaydeden Süleyman Çetinsaya, “Kısa sü-
rede 300 bini aşkın insanın ölümüne neden 
olan bu virüs, ekonomik ve sosyal yaşamı 
durdurdu, ülke sınırlarını kapattırdı, küre-
sel büyümede dünyayı tehdit altına aldı. Ül-
kemizde ise salgın sürecini çok iyi yöneten 
hükümetimiz, reel sektöre ve işveren kesi-
mine sağladığı destek ve teşvik paketleriyle 
büyük moral verdi. Birçok alanda vatandaş-
larımıza maddi destek sağlandı. Sağlık ala-
nındaki altyapımız dünyaya örnek oldu. Bu 
imkan ve kabiliyet, bizim ülkemizin temel di-
namiklerinin ne kadar güçlü olduğunu biz-
lere gösterdi” diye konuştu.

Bu dönemde bir desteğin de inşaat sek-
törüne verildiğini ifade eden Süleyman Çe-

tinsaya, “İnşaat sektörünü koronavirüsün 
etkisinden kurtarma adına Hazine ve Mali-
ye Bakanlığı öncülüğünde kamu bankaları 
konut kredi faizlerini 12 ay ödemesiz, 15 yıl 
vade ve aylık yüzde 0,64 oranına indirdi. Ko-
nut piyasası açısından hareketliliğin azaldığı 
bir dönemde bankaların konut kredisi vade 
oranlarını aşağıya çekmesi konut alımını ko-
laylaştıracağı gibi biz sektör temsilcilerini de 
mutlu etti. Konut alıcılarını sevindiren bu ka-
rar sektörümüze canlılık, satışlara da yu-
karı yönlü bir hareketlilik sağlayacak. Sek-
tör temsilcileri olarak Haziran Ayı ile birlikte 
‘Yeni Normal’ de yarınlara umutla bakarken 

konut satışlarının da kademeli olarak arta-
cağı aşikar” şeklinde konuştu. Süleyman Çe-
tinsaya, sözlerine şöyle devam etti: “Artaş İn-
şaat olarak fırsat kampanyasında Avrupa 
Konutları markalı projelerimizden yaşamın 
başladığı Başakşehir ve Yamanevler’le biz de 
yer aldık. Alıcılara yönelik konut alımının ko-
laylaştığı bu iki projemizde 12 ay ödemesiz, 
15 yıl vade ve aylık yüzde 0,64 oran uygulu-
yoruz. Öte yandan Avrupa Konutları Atakent 
4 B’de inşaatımızı sürdürüyoruz. Markamı-
zın en yenisi olacak ve Arıcılar’da yer alacak 
Avrupa Konutları Vadi projemizi de yıl içinde 
lanse etmeyi düşünüyoruz.”

HABER | ARTAŞ İNŞAAT

“Konut piyasası açısından hareketliliğin azaldığı bir dönemde bankaların konut kredisi vade oranlarını 
aşağıya çekmesi konut alımını kolaylaştıracağı gibi biz sektör temsilcilerini de mutlu etti.”
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Çağrı Merkezi 444 999 0 • daikin.com.tr • facebook.com/daikin.turkiye

DAIKIN
KOMBi

DÜNYANIN
EN AZ YER KAPLAYAN KOMBiSi

• Çok tasarruflu   • Çok sessiz

S a d e c e  D a i k i n  B a y i l e r i n d e



www.ekovitrin.com   •   Haziran 202010

VİTRİNDEKİLER

GEBERİT’TEN SMYLE BANYO SERİSİ

EVDE KAL TÜRKİYE! 
GOLDMASTER 
YANINIZDA

DOĞADAN SANATA ÇAĞDAŞ ESİNTİLER

Yeni nesil teknolojileri küçük ev 
aletlerine entegre ederek hayatı 
kolaylaştırmayı misyon edinen 
GoldMaster, evde vakit geçirilen şu 
günlerde pratik çözümler sunuyor. 
Mutfak aletlerinden kişisel bakım 
ürünlerine, tıraş makinelerinden hava 
temizleme cihazlarına kadar her alanda 
hayatı kolaylaştıran GoldMaster, evde 
yaşamı konforlu hale getiriyor.

Modern tasarımı ince hatlarıyla birleştiren 
Geberit Smyle banyo serisi, yeni yaşam 
alanları için kullanıcısını etkileyici bir deneyimle 
buluşturuyor. İnce formu ile maksimum konfor 
sağlayan Geberit Smyle, modüler üniteleri, 

fonksiyonel, neme dayanıklı mobilyası ve 
antrasit kum, gri, beyaz, Amerikan cevizinden 
oluşan zarif renk alternatifleri ile her banyoya 
uyum sağlarken, yuvarlak ve köşeli lavabo 
hatlarıyla da tasarım özgürlüğü sunuyor.

Dünyada 30, ülkemizde 130 farklı 
satış noktasında hizmet veren erkek 
giyim markası Giovane Gentile, yeni 
sezona “Sanattan Modaya İlham” 
mottosuyla giriyor. Giovane Gentile’nin 
2020 İlkbahar-Yaz Koleksiyonu 
erkeklere günlük hayatlarında ve iş 
yaşamlarında kullanabileceği birbirinden 
şık seçenekler sunarken, soyut ya da 
tropikal desenler, doğal renkler, dijital 
baskılar, teknolojik kumaşlarla sanata 
ve doğaya atıfta bulunuyor.

SMOKİN D’S 
DAMAT’TAN ALINIR

Hafızalara kazınacak bir gecenin en akılda 
kalıcı detayı olmanızı sağlayacak kusursuz bir 
şıklık D’S Damat Ceremony Koleksiyonunda 
sizleri bekliyor. Hafızalara kazınacak bir 
gecenin en akılda kalıcı detaylarını sizin için 
incelikle düşünen D’S Damat Ceremony 
serisinde geniş ve ince şal yakalar başrolde. 
“Kalite” unsuru D’S Damat Ceremony 
koleksiyonunu farklılaştıran en önemli özellik 
olurken, siyah ve lacivertin en zamansız 
tonları kusursuz kalıplar ile birleşiyor. 
Geleneksel bir şıklık arayanlara bu sezon 
da şal yaka veya çift renk smokinlere ata 
yaka gömlek ve papyonlar ile eşlik ederken, 
özgün tarzını ortaya koymak isteyenlere metal 
aksesuarlar yardımcı oluyor.Tüm zarafeti 
ile tarzınızı ve duruşunuzu ortaya koyan 
kombininizi, papyon, kravat ve aksesuar 
çeşitleri, smokininiz ile uyumlu kuşaklar, 
kol düğmeleri, deri ve rugan ayakkabılar 
tamamlayacak.
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TROPİK LEZZET SEVENLER İÇİN;
PEPSI MANGO 

HONDA DÜNYASINI EVDEN KEŞFETME İMKANI 

SAĞLIĞIN 
İÇİN 
#EVDEKAL, 
İNTEMA 
MUTFAK 
EVİNE GELSİN

JUMBO’DAN SEPETTE 
YÜZDE 15 İNDİRİM FIRSATI

Honda Koleksiyon Salonu, 360º sanal 
tur üzerinden 300 adedin üzerinde model 
sergiliyor. Sanal turda Honda tarafından üretilen 
ilk küçük otomobil T360 ve ilk tek kişilik F1 
aracı RA271 gibi efsane araçlar bulunuyor. 
Sanal tur, Honda severlere otomobilden 

motosiklete ve çeşitli güç ürünlerine kadar 
uzanan kapsamlı ve özel bir koleksiyon sunuyor. 
Evlerinden Honda modellerini fotoğraflarla 
inceleyebilecek olan sanal tur ziyaretçileri 
ayrıca bazı modellere özel videolarla da geçmişin 
heyecanını hissetme şansı yakalıyor.

Mutfakta ihtiyaca göre 
kişiselleştirilmiş çözümler 
sunan İntema, mutfak 
tasarımından planlamasına 
pek çok hizmeti evden çıkmayı 
gereksiz kılan uygulamalarıyla 
sağlıyor. Mutfak modeli 
seçiminden fiyat bilgisinin 
hesaplanmasına hemen her 
aşamada uzaktan destek 
sağlayan İntema, web 
sitesindeki “Mutfağını Kendin 
Çiz” uygulaması ile kendi evinizi 
ölçerek hayalinizdeki mutfağınızı 
evdeki oda ölçülerine göre 
3 boyutlu tasarlama olanağı 
veriyor. Ayrıca mutfağını 
yenilemek isteyenler, satış 
şubelerine gelmeye gerek 
kalmaksızın İntema’nın web 
sitesinden ya da sosyal medya 
hesaplarından erişerek form 
doldurabiliyor ya da İntema 
Mutfak Danışma Hattı ile 
iletişime geçebiliyor.

Sofralara ve mutfaklara estetik ve fonksiyonelliği bir arada 
taşıyan Jumbo, online mağazalarında yeni bir indirim fırsatı 
sunuyor. Sofraların en temel parçası yemek ve çatal-bıçak 
takımları, en lezzetli yemekler için yardımcı pişirme grupları 
ya da sofraların şıklığını tamamlayacak sunum araçları… 
Mutfağa ve eve dair ihtiyaç duyulan her şey sepette yüzde 
15 indirim ile lezzeti benzersiz sunumlarla buluşturanları 
bekliyor. Kaliteli ve şık geniş ürün yelpazesiyle Jumbo, 
online alışveriş ile siparişleri, güvenli ve konforlu bir şekilde 
tüketicilerle buluşturuyor. Depo ve lojistik aşamaları 
hassas bir şekilde takip eden Jumbo, hem çalışan hem de 
kullanıcıların sağlığını düşünerek en üst seviyede hijyen ve 
güvenlik önlemleri ile hizmet veriyor. 

Dünyanın en büyük yiyecek ve içecek şirketlerinden PepsiCo’nun içecek grubu 
markalarından Pepsi, tropik lezzetlere yelken açmak isteyenler için yepyeni 
bir alternatif sunuyor, Pepsi Mango… En çok tercih edilen tatlardan biri olan 
mango tadını kola ile buluşturan Pepsi Mango, içinizi serinletirken, efsane 
tadıyla da egzotik bir maceraya çıkarıyor. Pepsi, tüketicilerine Türkiye’de Pepsi, 
Pepsi Max, Pepsi Light ve Pepsi Twist ürünlerini de sunuyor.



CONNEC TRUCK İLE
TEKNOLOJİ YAĞDIRIYORUZ.
F-MAX’in akıllı bağlı araç teknolojisi: ConnecTruck
Sürücü ve araç verilerinin toplandığı Bulut Bilişim teknolojisiyle

her kilometrede hem zamandan hem de yakıttan tasarruf sağlanır.

www.fordtrucks.com.tr
444 36 73 / 444 FORD
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MİYOP VE ASTİGMATIN TEDAVİSİNDE 
İLERİ LAZER TEKNOLOJİSİ; SMILE

Göz tedavisinde 3. nesil lazer teknolojisi SMILE (Small Incision Lenticule Extraction) Lazer 
Teknolojisi miyop, astigmatizması olan hastalar için yeni bir tedavi yöntemi olarak dikkat 
çekiyor. Göz kuruluğu problemi yaşayan hastalar için smile yöntemi diğer lazer tedavi 

yöntemlerine göre daha güvenli tedavi olanağı sunuyor.

D
ünya Göz Hastanesi Göz Hasta-
lıkları ve Lazer Cerrahisi Uzmanı 
Doç. Dr. Alper Ağca, SMILE lazer 
tedavi yöntemini ve özellikleri-

ni, lazer teknolojisi SMILE ile kişilerin haya-
tında nelerin değişeceğini Ekovitrin’e anlat-
tı. Göz kusurlarının tedavisinde kısa sürede 
gözlük ve lensten kurtulmanın yolu olan la-
zer teknolojisi tedaviye güven getirdi. SMILE 
(Small Incision Lenticule Extraction) lazer 
teknolojisi; son 5 yıldır miyop ve astigmatiz-
ma için bir tedavi yöntemi olarak dikkat çe-
kiyor. SMILE lazer teknolojisiyle, miyop ve 
astigmatta çok yüksek göz derecelerinde 
bile başarılı sonuçlar alınıyor ve lazer son-
rası daha az kuru göz sorunları ortaya çı-
kıyor.

SMILE lazer teknolojisi, hastalara korne-
ada kapak kesisi(flep) yapılmadan lazer cer-
rahisi imkânı sağlıyor. Kornea biyomekani-
ği için mükemmel bir üstünlük sağlayan bu 
teknoloji yardımıyla ameliyat sonrası has-
talar bunun rahatlığını ve güvenini yaşıyor.

SMILE LAZER YÖNTEMININ 
ÖZELLIKLERI
n Miyopta -10, astigmatta -4 numaraya ka-
dar tedavi
n Kornea biyomekaniğinde üstün koruma

n Kapalı cerrahi tekniği ile küçük kesi ile 
operasyon kolaylığı
n Tek adımda ameliyat
n Hızlı iyileşme

SPORCULAR AVANTAJLI
SMILE lazer yöntemi, gözün ön tabaka-

sı korneada flep adını verdiğimiz kesinin ol-
maması ve korneasının bio mekanik özel-
liğinin korunması nedeli ile sporcularda 
önemli avantaj sağlıyor. Spor yapan kişiler-
de önemli bir avantaj da tedavi sonrası ki-
şinin çok kısa sürede, yaptığı spora geri dö-
nebilmesi.

SMILE LAZER ILE HAYATINIZDA 
NELER DEĞIŞECEK?
n Saatinizi ve aynada yüzünüzü rahatlıkla 
görebilirsiniz.
n Gözlüksüz ve lenssiz doğal bir görünüm 
ve görüş elde edebilirsiniz.
n Spor aktivitelerinizde rahatlık ve daha 
yüksek başarı sağlayabilirsiniz.
n Rüzgâr ve yağmur gibi iklim olaylarından 
daha az etkilenirsiniz.
n Net göremediğiniz için günlük aktivitele-
rinizde yaşadığınız kısıtlamalardan kurtula-
rak yaşam kalitenizi yükseltebilirsiniz.

Dünyagöz Ataköy’den Göz Hastalıkları ve Lazer 
Cerrahisi Uzmanı Doç. Dr. Alper Ağca, göz 
tedavisinde ileri lazer teknolojisi ‘SMILE’ lazer 
hakkında bilgiler verdi.

HABER | DÜNYAGÖZ
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PETRONAS’TAN 5 AYRI ARAÇ 
KATEGORİSİNDE ŞANZIMAN SIVILARI

‘DYO TRANSOCEAN’ 
DENİZLERE AÇILIYOR

Dünyanın önde gelen petrol şirketlerin-
den birisi olarak madeni yağ pazarında da 
faaliyet gösteren Petronas; mekanik parça-
ların performans ve verimliliğini artırmak, 
transmisyon sistemlerini aşınmadan koru-
mak ve hizmet ömrünü uzatmak için for-
müle ettiği yeni Tutela Transmisyon Yağları 
serisini Türkiye’de pazara sundu. Tutela Se-
risi; otomobil, hafif ticari araçlar, ağır tica-
ri araçlar, tarım makineleri ve iş makineleri 
olmak üzere 5 ayrı kategoride, hem yüksek 

oranlı modern otomatik şanzımanlar hem 
de geleneksel şanzımanlar için uygun bir 
dizi ürünü bünyesinde barındırıyor. Sürtün-
meyi azaltan viskozitesiyle yüksek koruma, 
yakıt tüketimi açısından optimum perfor-
mans sağlıyor. Petronas Tutela, aşınmala-
rı ve yüzey bozulmasını önleyici yapısıyla en 
ağır koşullarda çalışan araçlarda bile koru-
ma sağlarken, yüksek ısıl iletkenlik ve düşük 
buharlaşma değerleriyle elektrikli araç güç 
aktarma organlarında da kullanılabiliyor. 

Boya sektörüne ilk adımını deniz boya-
larıyla atan DYO, ‘DYO Transocean’ marka-
sıyla, uluslararası deneyimini, uzman ekip 
desteğini ve en yeni teknolojilerini birlikte 
sunuyor. Üstün teknoloji kullanan, boya sek-
töründe ilk Ar-Ge merkezini kuran DYO’nun 
sektöre sunduğu ‘DYO Transocean’, ürün 
kullanım vaatleri açısından da sektör için 
oldukça önemli. Ürün korozyona karşı di-
rençli olması, üstün parlak görünümü, uzun 
süre dayanıklılığını koruması, düşük VOC 
değere sahip olması, iyi ıslatma ve yapışma 
özellikleri taşımasıyla üst seviyede kalite su-
nuyor. ‘DYO Transocean’ markası ile tercih 
portföyünü genişleten DYO, piyasaya sundu-
ğu shop primer, astar, antikorozif ürünler, 
son kat boyaları ve antifouling ürünlerle tü-
keticiye zengin alternatif oluşturuyor.

VİTRİNDEKİLER



Babalar 
Gününüz 
kutlu olsun.

444 0939
beylikduzu.istanbul  |  beylikduzubelediyesi.tv

Mehmet Murat Çalık
Belediye Başkanı

İlk günden beri elimizi tutan, yol gösteren, 
destek olan kıymetli babalarımız... 
Sevginizin ve güveninizin verdiği güç 
her an yüreğimizde.
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MİLLİ TEKNOLOJİ 
HAMLESİYLE DÜNYA 
LİGİNE ÇIKACAĞIZ

SANAYI VE TEKNOLOJI BAKAN YARDIMCISI HASAN BÜYÜKDEDE: 

Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı Hasan Büyükdede EKOVITRIN’e verdiği özel 
röportajda; “Vakit artık Türkiye’yi bir üst lige çıkarma, dünyanın en gelişmiş ekonomileri 
arasında yeralma vakti. Bu yeni başarı hikayesinin gövdesini de ‘Milli Teknoloji Hamlesi’ 

ışığında geliştireceğimiz sanayi ve teknoloji politikaları oluşturacak” dedi.

20

ÖZEL RÖPORTAJ | HASAN BÜYÜKDEDE

TÜRKİYE’Yİ 2023’E TAŞIYACAK OLAN 5 ANA STRATEJİ 
Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı Hasan Büyükdede, Türkiye’yi 2023 hedeflerine 

taşıyacak olan ve 5 ana bileşenden oluşan stratejiyi şöyle açıkladı: “Yüksek Teknoloji ve 
İnovasyon, Dijital Dönüşüm ve Sanayi Hamlesi, Girişimcilik, Beşerî Sermaye ve Altyapı. 

Türkiye Milli Teknoloji Hamlesi ile kendi yol haritasını hayata geçirecek, bu sayede 
teknolojinin öncü ülkelerinden biri olma iradesini gösterecek.”



Haziran 2020 • www.ekovitrin.com 21Haziran 2020 • www.ekovitrin.com 21

BÜYÜKDEDE: “TEKNOLOJIK 
DÖNÜŞÜM SÜRECINI 
HIZLANDIRACAĞIZ” 

“Günümüzde hızla değişen dijital teknolojiler ekonomik 
dengeleri ve toplumları değiştiriyor. Teknoloji Odaklı 

Sanayi Hamlesi Programının hayata geçmesi ile birlikte 
başarılı projeleri destekleyerek yeni ürünler üretilmesine 

yönelik teknolojik dönüşüm sürecini hızlandıracağız. 
Türkiye’nin “Milli Teknoloji Güçlü Sanayi” vizyonunu 

gerçekleştirmede bu yol haritası olacak.”
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ÖZEL RÖPORTAJ | HASAN BÜYÜKDEDE

S
anayi ve teknoloji alanlarında baş-
latılan ‘yerli ve milli’ projeler ve 
üretimlerle Türkiye, son 18 yıllık 
süreçte önemli başarılara imza 

attı. Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı 
Hasan Büyükdede, EKOVİTRİN’e verdiği özel 
röportajda Türkiye’yi 2023 hedeflerine taşı-
yacak olan ve 5 ana bileşenden oluşan stra-
tejiyi açıkladı. Bu strateji; “Yüksek Teknolo-
ji ve İnovasyon, Dijital Dönüşüm ve Sanayi 
Hamlesi, Girişimcilik, Beşerî Sermaye ve Alt-
yapı”dan oluşuyor. Sanayi ve Teknoloji Ba-
kan Yardımcısı Hasan Büyükdede, “Türkiye 
Milli Teknoloji Hamlesi ile kendi yol haritası-
nı hayata geçirecek, bu sayede teknolojinin 
öncü ülkelerinden biri olma iradesini gös-
terecek” dedi. 

“SAVUNMA SANAYIINDEKI 
BAŞARI ROL MODEL 
OLUŞTURUYOR” 

n Sayın Bakan Yardımcısı, Türkiye son 
yıllarda özellikle savunma sanayiinde baş-
lattığı ‘yerli ve milli’ hamleyle dışa bağımlı-
lığı azalttı. Bu gelişmeyi siz nasıl değerlen-
diriyorsunuz?

Savunma sanayiinde kaydettiğimiz başa-
rı, sanayinin diğer sektörlerine de rol mo-
del olacak nitelikte. Türkiye’nin güçlü sana-
yi altyapısı, firmalarımızın üretim esnekliği, 
nitelikli insan kaynağımız, yenilikçiliği teş-
vik eden Ar-Ge ekosistemimiz ve kamu ku-
rumlarımızın vizyonel çalışmaları sayesin-
de yerlileşme konusunda önemli başarılara 
imza attık. Ancak asla bu başarılarla yetin-
meyeceğiz. Vakit artık Türkiye’yi bir üst lige 
çıkarma, dünyanın en gelişmiş ekonomileri 
arasında yeralma vakti. Bu yeni başarı hika-
yesinin gövdesini de ‘Milli Teknoloji Hamle-
si’ ışığında geliştireceğimiz sanayi ve tekno-
loji politikaları oluşturacak. Bu yolda temel 
önceliğimiz, attığımız adımları sürdürülebi-
lir kılacak ekosistemi güçlendirmek. Tari-
himizde Nuri Demirağ ve Vecihi Hürkuş’un 
girişimleri, Devrim Otomobili gibi erken aşa-
ma adımlar, ekosistem inşa edilemediği ve 
yeterli toplumsal sahiplenme oluşmadığı 
için yarıda kaldı. Bu kapsamda biz, eğitim-
den insan kaynağı planlamasına, sanayi böl-
gelerinden araştırma altyapılarına varın-
caya dek mevcut ekosistemimizi çok daha 
ileriye taşıyacak adımlar atacağız. 

Dördüncü Sanayi Devrimine karşı her 
ülke, kendi gereksinimleri, altyapısı ve plan-
ları doğrultusunda stratejiler ve politikalar 
üretiyor. Türkiye de bu süreçte ‘Milli Tekno-
loji Hamlesi’ ile kendi yol haritasını hayata 
geçirecek, bu sayede teknolojinin öncü ülke-
lerinden biri olma iradesini gösterecek. Bu 
yaklaşımla birlikte; küresel rekabet gücü-

müzü artıracak, ekonomik ve teknolojik ba-
ğımsızlığımızı temin edecek ve kritik tekno-
lojilerde atılım yapacak politikaları bir bütün 
olarak uygulayacağız. 

“SANAYI SEKTÖRÜNÜN 
IHRACATTAKI PAYI YÜZDE 94”

n Türk sanayiinin üretim, kapasite, ih-
racat ve büyüme anlamında ulaştığı bü-
yüklüğü anlatır mısınız? Sanayi alanında 
Türkiye nereden nereye geldi?

Türkiye’nin imalat sanayiinde üretimi, 
kriz dönemleri haricinde, genel bir artış eği-
liminde. Bu artış eğilimiyle birlikte imalat sa-
nayinin üretim değeri yaklaşık 900 milyar 
TL’ye ulaştı. Türkiye sanayi sektörü ihra-
cattaki yüzde 94’lük payı ile ekonominin itici 
gücü durumunda. 

İmalat sanayi geneline bakıldığında üre-
timin değerinin yükselmesine bağlı olarak 
elde edilen katma değer yıllara göre artış 
gösterdi. İmalat sanayii katma değerinin ül-

kemiz GSYİH’den aldığı pay 2019 yılı itiba-
riyle yüzde 19 seviyesine ulaştı. Bu pay 2018 
verileri ile OECD ortalamasında yüzde 14,2, 
dünyada yüzde 15,6, AB’de ise yüzde 14,2 dü-
zeyinde. Ülkemizdeki köklü üretim gelene-
ğini gösteren bu parametre aynı zamanda 
potansiyelimizi ortaya koyuyor. Son 18 yılın 
bilançosuna bakıldığında; önemli bir üretim 
ekosisteminin inşa edildiği, sanayi altyapı-
mızın güçlendiği ve yetişmiş iş gücüne yatı-
rım yapıldığı görülüyor.

“OSB’LER TÜRKIYE EKONOMISINE 
BÜYÜK KATKILAR SAĞLIYOR”
n Organize Sanayi Bölgeleri’ne (OSB) 

baktığımızda karşımıza nasıl bir tablo çı-
kıyor? OSB’lerin ulaştıkları büyüklük itiba-
riyle Türkiye ekonomisine sağladığı katkı-
ları anlatır mısınız?

Ülkemizin kalkınma hamlesinde çok 
önemli bir paya sahip olan sanayi yatırım-
larının planlı bir şekilde gerçekleştirilebil-
mesi, çevresel dengelerin korunarak ve-
rimliliğin ve sürdürülebilir kalkınmanın 
sağlanabilmesinde önemli bir rol üstlenen 
organize sanayi bölgeleri, aynı zamanda 
sunduğu istihdam imkanları özelliğiyle de 
ülke ekonomisine büyük katkılar sağlıyor. 
Bakanlığımızca bugüne kadar 319 OSB’ye 
tüzel kişilik kazandırılmış olup, bu OSB’ler-
de yer alan 53 bin 589 parselde üretime ge-
çildi ve yaklaşık 1 milyon 930 bin kişiye iş 
imkânı sağlandı. OSB’lerdeki boş parselle-
rin tahsisinin yapılarak üretime geçmesiy-
le birlikte bu sayının 2 milyon 500 bin kişi-
ye ulaşması bekleniyor. Bakanlığımız kredi 
desteği ile 2019 yılı sonuna kadar 190 OSB 
projesi tamamlanarak hizmete sunuldu. Ta-
mamlanan bu projeler için OSB’lere 2020 
yılı fiyatlarıyla 9,3 milyar TL kredi kullandı-
rıldı. Bakanlığımız 2020 yılı yatırım progra-
mında ise 23 yeni OSB projesi ile birlikte de-
vam eden 102 adet OSB projesi bulunuyor, 
bu projelere bugüne kadar 2020 yılı fiyatla-
rıyla toplamda 2 milyar TL harcama yapıldı. 
Bakanlığımızca OSB uygulamalarına yöne-
lik istikrarlı devlet desteğinin sağlanmasına 
devam edilecek. Ayrıca; 2020 yılında yakla-
şık 10 bin kişiye daha istihdam imkânı su-
nacak olan toplamda 9 OSB projesini daha 
tamamlamayı planlıyoruz. Diğer yandan Ba-
kanlığımız, OSB’lerden farklı olarak sanayi-
cimizin yatırım yeri ihtiyaçlarını karşılamak 
üzere Endüstri Bölgeleri oluşturuyor. En-
düstri Bölgeleri ile Ülke ekonomisini ulusla-
rarası rekabet edebilir bir yapıya kavuştur-
mak, teknoloji transferini sağlamak, üretim 
ve istihdamı artırmak, yabancı sermaye gi-
rişini hızlandırmak ve özellikle üretim ma-
liyetleri açısından büyük ölçekli yatırımlar 

“23 KÜRESEL ÜRÜN 
ÇIKARMA HEDEFİMİZ VAR”
“2023 Sanayi ve Teknoloji 

Strateji hedeflerimiz 
arasında yüksek ve orta 

yüksek teknoloji ihracatını 
artırmanın yanı sıra 23 akıllı 

küresel ürün, 10 Turcorn 
(Türk, en az 1 milyar 

dolar değerinde firma) 
çıkarmak hedeflerimizle 

teknoloji odağımızı ortaya 
koymuş bulunuyoruz. Kendi 
teknolojimizi geliştirmemiz, 
küresel ekonomide rekabet 

edebilecek ürünleri 
üretmemiz ve kendi 

markalarımızı oluşturmamız 
gerekiyor. Bu amaçla, 

yüksek katma değerli ve ileri 
teknolojiye dayalı üretime 

yoğunlaşmamız şart.”



Haziran 2020   •   www.ekovitrin.com 23

için uygun sanayi alanları oluşturmak he-
defleniyor.

“TEKNOLOJIK DÖNÜŞÜM 
SÜRECINI HIZLANDIRACAĞIZ”
n Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı ola-

rak belirlediğiniz ‘2023 Sanayi ve Tekno-
loji Stratejisi’ hakkında neler söylemek is-
tersiniz? 

Günümüzde hızla değişen dijital teknolo-
jiler ekonomik dengeleri ve toplumları de-
ğiştiriyor. Kendi teknolojimizi geliştirme-
miz, küresel ekonomide rekabet edebilecek 
ürünleri üretmemiz ve kendi markalarımı-
zı oluşturmamız gerekiyor. Bu amaçla, yük-
sek katma değerli ve ileri teknolojiye dayalı 
üretime yoğunlaşmamız şart. Bakanlık ola-
rak paydaşımız olan kamu kurumları, özel 
sektör ve sivil toplum kuruluşları ile sanayi-

mizin bu fırsatlardan yararlanabilmesi için 
politikalar ve projeler geliştirmeye, yetenek 
ve kapasitemizi artırmaya yönelik çalışma-
lar yürütüyoruz.

Bu hedefler kapsamında; Türkiye’nin 
“Milli Teknoloji Güçlü Sanayi” vizyonu çerçe-
vesinde hazırlanan ve sanayicimizin yol ha-
ritasını oluşturan 2023 Sanayi ve Teknoloji 
Stratejisi’ni 18 Eylül 2019 tarihinde kamuoyu 
ile paylaştık. Teknoloji Odaklı Sanayi Hamle-
si Programının hayata geçmesi ile birlikte 
başarılı projeleri destekleyerek yeni ürün-
ler üretilmesine yönelik teknolojik dönüşüm 
sürecini hızlandıracağız. Bu belge, Türki-
ye’nin “Milli Teknoloji Güçlü Sanayi” vizyo-
nunu gerçekleştirmede yol haritası olacak. 
“Yüksek Teknoloji ve İnovasyon”, “Dijital Dö-
nüşüm ve Sanayi Hamlesi”, “Girişimcilik”, 
“Beşerî Sermaye” ve “Altyapı” olmak üzere 

5 ana bileşenden oluşan stratejimiz doğrul-
tusunda, ülkemizi sanayi ve teknoloji alanla-
rında 2023 hedeflerine taşıyacağız.

2023 Sanayi ve Teknoloji strateji hedefle-
rimiz arasında yüksek ve orta yüksek tek-
noloji ihracatını artırmanın yanı sıra 23 
akıllı küresel ürün, 10 Turcorn (Türk, en 
az 1 milyar dolar değerinde firma) çıkar-
mak hedeflerimizle teknoloji odağımızı or-
taya koymuş bulunuyoruz. Türkiye teknolo-
ji ekosisteminde 113’ü yazılım odaklı olmak 
üzere 210 bilişim odaklı Ar-Ge merkezi, 2 
bin 700’ün üzerinde TGB firması bulunuyor. 
Araştırma altyapıları ve sanayi yenilik ağ 
merkezi yapılarına yatırımlarımızla araştır-
ma ve geliştirme faaliyetleri ile sanayinin ih-
tiyacını karşılayan ve yön veren mekaniz-
malar Bakanlığımızın kararlı politikaları ile 
oluşturuluyor.

SANAYİ SEKTÖRÜ EKONOMİNİN İTİCİ GÜCÜ
“Türkiye’nin imalat sanayiinde üretimi, kriz dönemleri haricinde, genel bir artış eğiliminde. Bu artış eğilimiyle birlikte imalat sanayiinin 

üretim değeri yaklaşık 900 milyar TL’ye ulaştı. Türkiye sanayi sektörü ihracattaki yüzde 94’lük payı ile ekonominin itici gücü durumunda.” 
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Teknoloji şirketlerimizin büyümesi, sa-
yısının artması, küreselleşmesi ana yol ha-
ritamız. Bunu sağlamanın birinci adımı ise 
teknoloji tedarikçisi şirketlerimizin önü-
nü açarak KOBİ’lerimiz başta olmak üze-
re sanayimizin dijital dönüşümünü hız-
landırmak. Burada sorumluluk sadece 
bakanlığımızda değil. Sanayi şirketlerimiz 
dijitalleşme ihtiyaçlarını teknoloji tedarik-
çisi şirketlerimizle, girişimlerimizle birlik-
te tanımlamalılar. Teknoloji tedarikçisi şir-
ketlerimize ve girişimlerimize yapılacak en 
büyük yatırım onlara müşteri olmak. Böyle-
ce sanayimiz de kendilerine özel çözümlerle 
küresel rekabette fark yaratabilirler.

“YAPAY ZEKA TEKNOLOJIK 
DÖNÜŞÜM IÇIN BIR ŞANS”
n Geleceğin dünyasında ‘yapay zeka’ 

kuşkusuz çok önemli bir role sahip olacak. 
Yapay zeka sizce bir şans mı tehdit mi? Ba-
kanlık olarak teknoloji ve yapay zeka ala-
nında yaptığınız çalışmalardan bahseder 
misiniz? 

Dijitalleşme ekonomik, sosyal ve kültürel 
modelleri önemli ölçüde değiştirirken, küre-
sel pazardaki rekabette de başarının anah-
tarını bilgi, teknoloji üretimi ve yenilikçilik 
olarak merkeze koydu. Örneğin, üretim zin-
cirinin her aşamasının dijitalleşmesi, maki-
na-insan-altyapı etkileşiminin sağlanması 
ile ‘Akıllı Üretim Sistemleri’nin geliştirilme-
si sanayide bir paradigma değişimi yarattı. 
Buhar gücüyle çalışan mekanik sistemlerin 
kullanıldığı sanayi yaklaşık 300 yıl içerisin-
de siber fiziksel sistemlerin yer aldığı bir sis-
teme evrildi. Firma seviyesinde öngörülen 
etkilere bakıldığında bakım, kalite ve stok 
bulundurma maliyetlerinin azalması, paza-
ra sürüm ve makinaların zorunlu olarak ça-
lışmadığı sürelerde kısalma ve teknik per-
sonel verimliliğinde artışlar gibi kazanımlar 
ön plana çıkıyor. Üretimin en önemli unsur-
larındaki bu kazanımlar sonucunda toplam 
verimlilik artışının sağlanması amaçlanıyor. 
Çeşitli sektörlerde yakalanacak bu verimli-
lik artışı ise, ulusal seviyede rekabet gücü-
nün artması olarak karşımıza çıkacak. Ya-
pay zeka da bu dönüşümü mümkün kılan 
temel teknolojiler arasında yer alıyor. Bu 
anlamda bir şans olarak karşımıza çıkıyor.

KORONAVIRÜSÜN 
EKONOMIYE ETKILERI

n Türkiye’yi ve tüm dünyayı etkisi altına 
alan Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) sal-
gını Türkiye sanayiini nasıl etkiledi? 

Covid-19 küresel pandemi sebebiyle tüm 
dünya ekonomilerinde olduğu gibi Türkiye 
ekonomisinde de bir takım kayıplar oluştu. 

Merkez Bankası tarafından açıklanan son 
verilere göre imalat sanayi genelinde ka-
pasite kullanım oranı (KKO), bir önceki aya 
göre 13,7 puan azalarak yüzde 61,6 seviye-
sinde gerçekleşti. TÜİK tarafından açıkla-
nan verilere göre ise sanayi üretimi yıllık 
bazda yüzde 2, aylık bazda ise yüzde 7,1 da-

raldı. Bu salgın tüm dünyada olduğu gibi ül-
kemizde de tedarikçiden sanayiciye, lojis-
tikten müşterilere değer zincirindeki tüm 
paydaşları olumsuz yönde etkiledi. Sana-
yicileri özellikle hammadde, tedarik zinciri 
planlamaları yönüyle etkiledi. Bilindiği üze-
re birçok sektör hammadde/ara mamulde 

ELEKTRONIK SANAYII ÖN PLANA ÇIKACAK 
Covid-19 pandemisi sonrası yüksek teknolojinin 
öneminin daha da artacağını vurgulayan 
Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı Hasan 
Büyükdede; “Hem tüketiciye, hem de sanayiye 
yönelik ürünleri ortaya koyan elektronik 
sanayii ön plana çıkacak. Otonom sistemler, 
nesnelerin interneti, 5G ve sonrası için iletişim 
sistemleri, robotik, tıbbi cihaz gibi konular 
elektronik sanayiinin temelini oluşturuyor. 
Bu sebeple elektronik ve yazılım sanayiinde 
bu alanlara yönelik yatırımlarımız öncelikli 
olacak”şeklinde konuştu.



Haziran 2020   •   www.ekovitrin.com 25

ithal bağımlı. Hammaddelerin karşılandığı 
ülkelerin uyguladıkları önlemler, bu ülkeler-
deki ara mamul üreten fabrikaların üretim-
lerinin durması veya durma noktasına gel-
mesi, karantina uygulamaları vb. sebebiyle 
hammadde temininde gecikmeler yaşana-
biliyor, diğer taraftan bu süreçte hammadde 
fiyatlarında da artışlar görülüyor. Sanayi-
cilerimizin kendini dünyaya tanıtma fırsa-
tı sunan fuar ve organizasyonlar iptal edildi. 
Seyahat kısıtlamaları, lojistikte yaşanan so-
runlar ve bunların maliyetleri de sanayiciyi 
olumsuz yönde etkiliyor.

TÜRK SANAYIININ GELECEĞI 
n Salgın bittikten sonra sanayimizi nasıl 

bir gelecek bekliyor? 
Türkiye sanayisi pandemi sonrası hızlı 

bir toparlanma sürecine girecek. Pandemi 
sonrası hem iç tüketim hem de ihracat ka-
nalları hızla açılacağı düşünülüyor. Diğer ta-
raftan özellikle elektrik-elektronik sanayide 
emek yoğun üretim alanları da otomasyo-
na yani teknoloji yoğun, endüstri 4.0 üretim 
sistemine adapte olması bekleniyor. Salgın 
bittikten sonra birçok gelişmiş ekonomide 
tüketici harcamalarının düşeceği tahmin 
ediliyor. KOBİ’lerin uzaktan çalışmaya yö-
nelik teknolojilere erişimlerinin sağlanması 
önem kazanacak.

Bu küresel salgının başından itibaren te-
darik zinciri kaynaklı oluşabilecek kesintile-
ri çok yakından takip eden ülkemiz otomotiv 
ana sanayi, tedarik sanayi ile yakın işbirli-
ği içinde sürecin negatif etkilerine daha geç 
maruz kalmayı başardı ve 18 Mart 2020 ta-
rihinde Cumhurbaşkanımız Sayın Recep 
Tayyip Erdoğan tarafından açıklanan ve 
sözkonusu sorunların önüne geçilebilme-
sini teminen hayata geçirilen Ekonomik İs-
tikrar Kalkanı Paketi ile de maruz kalınan 
negatif etkileri en aza indirilmeye çalışıl-
dı. Çin’de başlayan salgının önümüzdeki dö-
nemde Ülkemiz otomotiv tedarik sanayi açı-
sından yeni fırsatlar yaratacağı ve AB’de 
yerleşik OEM (Ana Sanayi)’lerin Ülkemiz oto-
motiv tedarik sanayi firmaları ile ticaret po-
tansiyellerinin artacağı değerlendiriliyor.

“YÜKSEK TEKNOLOJININ ÖNEMI 
ARTACAK”

n Pandemi sonrasında sanayi alanında 
hangi sektörler öncelikli olacak? Türk sa-
nayiinin daha da ileriye gitmesi için hangi 
yatırımları gerçekleştireceksiniz?

Pandemi sonrası yüksek teknolojinin 
önemi daha da artacak. Bu sebeple her alanı 
besleyen ve hem tüketiciye hem de sanayi-
ye yönelik ürünleri ortaya koyan elektronik 
sanayi ön plana çıkacak. Otonom sistemler, 

nesnelerin interneti, 5G ve sonrası için ile-
tişim sistemleri, robotik, tıbbi cihaz gibi ko-
nular elektronik sanayinin temelini oluş-
turuyor. Bu sebeple elektronik ve yazılım 
sanayiinde bu alanlara yönelik yatırımları-
mız öncelikli olacak. Öte yandan pandemi 
esnasında başta etil alkol olmak üzere mas-
kelerin yapımında kullanılan malzemeler 
de petrokimya tesislerininin ürünleri olan 
(poli propilen, poli etilen) maddelere olan ih-
tiyaç gündeme geldi. Bu nedenle kimya sek-
törü için daha önce de gündemde olan başta 
Ceyhan Endüstri Bölgesi olmak üzere petro-
kimya tesisi yatırımlarının bir an önce haya-
ta geçirilmesi önem arz ediyor. 

Pandemi süreci sağlık hizmetleri ve sağ-
lık teknolojilerinin önemini gösterdi. Bu açı-
dan aşı, ilaç, tıbbi tanı ve tedavi ekipmanla-
rı alanlarında ülke ihtiyacını karşılayacak 
ve küresel rekabetteki yerimizi güçlendi-
recek bir düzeye gelmesi önem arz edi-
yor. Diğer taraftan dijital teknolojilerin de 
ön plana çıktığı bu günlerde, geleceğin tek-
nolojileri arasında sayılan tele-sağlık, mo-
bil sağlık hizmetleri de dikkat çekiyor. Hali-
hazırda Covid-19 pandemisinde ventilatör, 
dezenfektan, koruyucu ekipman üretimi-
ne yönelik adımlarımız ve TÜBİTAK koor-
dinasyonunda aşı ve ilaç çalışmalarımız 
ile sağlık alanında milli çözümler geliştir-

me gayretindeyiz. TÜBİTAK ve KOSGEB des-
tek programları ile bu alandaki çalışmala-
rı destekliyoruz. Bundan sonraki süreçte de 
bu sektörlerdeki atılımlar odağımızda ola-
cak. İstihdam, Ar-Ge ve ihracat gibi birçok 
alanda Ülkemizin önde gelen sektörleri ara-
sında yer alan otomotiv sektörü Sanayi ve 
Teknoloji Stratejisi’nde de belirtildiği üze-
re Bakanlığımız olarak öncelikli sektörler 
arasında yer almakta olup, bu sektörümü-
zün rekabetçiliğini, dönüşümünü ve üretim 
başta olmak üzere sürdürülebilirliğini yer-
lileştirmeyi de dikkate alarak sağlamak için 
sektörün paydaşları ile beraber çalışmaya 
devam edeceğiz.

“YERLI YOĞUN BAKIM 
SOLUNUM CIHAZINI ÜRETTIK”

n Sıfırdan başlayarak inşa edilen Ar-Ge 
ekosistemi, Türk sanayiine önemli avan-
tajlar sağladı. Türkiye kısa zamanda yer-
li yoğun bakım solunum cihazını üretme-
yi başardı. Bu konu hakkında görüşlerinizi 
alabilir miyiz? 

Bildiğiniz üzere Bakanlığımız koordine-
sinde, Sağlık Bakanlığı’nın işbirliğiyle Arçe-
lik, Aselsan, Baykar ve Biosys tarafından ge-
liştirilen ve testlerden başarıyla geçtikten 
sonra hastanedeki ilk kullanımlarında he-
kimlerden tam not alan yerli yoğun bakım 

Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı Hasan Büyükdede TÜYAP 
MAKTEK (Makina Teknolojileri) Fuarı’nda standları gezerken.
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solunum cihazını çok kısa bir sürede kolek-
tif bir çalışma ile üretmeyi başardık. Küresel 
salgın henüz ülkemiz sınırlarına girmeden 
çok önce tedbirlerimizi almaya başladık. Bu 
salgında en kritik ihtiyaçlardan birinin yo-
ğun bakım solunum cihazları olduğunun bi-
lincindeydik. Sağlık Bakanlığımızın envante-
ri solunum cihazı noktasında da güçlü. Ama 
biz, süreç içinde bir sıkıntıyla karşılaşma-
mak adına, bu işin ne kadar kritik olduğu-
nun farkındalığı ile çok hızlı hareket ettik. 
Günümüzde pandemi nedeniyle bu cihazla-
rı ya da parçalarını parasını verseniz dahi 
satın alamıyorsunuz. Bu sebeple kendi im-
kanlarımızla bu cihazları üretmek için Sağ-
lık Bakanlığımızla eşgüdüm içerisinde sü-
recin daha başında harekete geçtik. Çünkü 
biz, araştırma geliştirme altyapılarımıza, ça-
lışkan ve becerikli mühendislerimize güven-
dik ve güvenmeye devam edeceğiz.

“AŞI VE ILAÇ ÇALIŞMALARINA 
DAHA VIRÜS GELMEDEN 
BAŞLADIK”

n COVID-19’a karşı yürütülen aşı ve ilaç 
çalışmaları hangi aşamada? Bu çalışmala-
rınızdan da bahsedebilir misiniz?

Aşı ve ilaç geliştirme alanındaki çalışma-
larımıza, virüs daha ülkemiz sınırlarına gir-
meden önce başlamıştık. TÜBİTAK Marma-
ra Araştırma Merkezi Gen Mühendisliği ve 
Biyoteknoloji Enstitüsü koordinasyonunda 
29 farklı üniversite, 8 farklı özel sektör ku-
ruluşu ve 9 kamu Ar-Ge birimi olmak üzere 
toplam 46 farklı kurum ve kuruluştan top-
lam 263 bilim insanımız yoğun olarak çalı-
şarak önemli başarılar elde ediyorlar. Plat-
form kapsamında 17 proje bulunmakta olup 
2 ilaç moleküler modelleme, 2 yerli sentetik 
ilaç sentez ve üretimi projesi, 2 konvalesan 
plazma, 3 rekombinat nötralizan antikor ve 
8 aşı projesi eş zamanlı olarak yürütülüyor. 
İlaç adayları için molekül tasarım çalışma-
larında sanal tarama yöntemleri kullanıla-
rak virüsün farklı hedef bölgelerinde etkin 
olabilecek ilaç adayları tespit ediliyor. İlaç 
adaylarının yerli kaynaklar ile sentez ve ge-
liştirilmesine yönelik çalışmalar da yürütü-
lüyor. COVID-19 Türkiye Platformu kapsa-
mında sağlanan bu eşgüdüm ilaç geliştirme 
süreçleri için çok önemli. İlaç geliştirme 
projelerinde hem kimyasal hem de biyotek-
nolojik ilaç geliştirme süreçleri yürütülüyor. 
İlaç projelerinden birinde Haziran ayında 
yerli kaynaklarla sentez alanında önemli bir 
müjde verilmesini bekliyoruz. Tedavi yön-
temlerinin geliştirilmesine yönelik gelişme-
ler de bulunuyor. 

Aşı geliştirme projelerinde ise tasarım 
sürecini başarı ile tamamlayan aşı adayları 

elde edilmeye başlandı. Farklı tür aşı adayla-
rının geliştirilmesi süreçleri devam ediyor. 
Toplam 8 aşı geliştirme projesi için de yıl so-
nuna kadar klinik öncesi süreçlerin tamam-
lanması öngörüldü. Bazı aşı projelerinde ise 
daha erken sonuçlar elde edilebilecek. Aşı 
geliştirme projelerinden birinde hayvan de-
neyleri aşamasına gelindi. İki projede daha 
yakın zamanda bu deneyler başlatılacak. 
Şunu memnuniyetle söyleyebiliriz ki dünya 
ile yarışan araştırmalar yürütülüyor. Bazı 
teknolojilerde de dünyaya ilk biz yaptık diye-
bileceğimiz örnekler sözkonusu.

“SALGINDA DIJITAL 
TEKNOLOJILERIN ÖNEMI DAHA 
FAZLA ARTTI”

n COVID-19 salgını özellikle dijitalleşme-
ye olan ilgiyi oldukça artırdı. Pandemi son-
rasında teknoloji ve dijitalleşmenin gele-
ceğini nasıl değerlendiriyorsunuz?

Küresel salgın süreciyle birlikte dijital 
teknolojilerin öneminin her alanda çok 
daha fazla arttığı görülüyor. COVID-19 sal-
gını ile birlikte sosyal izolasyon ve karan-
tina önlemleri ülkeleri birçok alanda dur-
ma noktasına sürükledi, ama bir yandan 
da hayatın devamlılığını teşvik edici çözüm-
ler arayışlarını tetikledi ve yeni normaller 
oluşturdu. Bunun yansımalarından biri de 
hali hazırda kullandığımız dijital teknolo-
jilerin ve hizmetlerin kullanım alanlarının 
ve yaygınlıklarının artması oldu. Örneğin, 
COVID-19 sonrası dönemde ortak çalışma-
ya dayalı iletişim araçlarında ve yayımlama 
hizmetlerinde salgın başladığından bu yana 
iki kat trafik artışı gözlemlendi. Bunda, faali-
yetlerini çevrim içi platformlara taşıyan ku-
rumların ve eğitim sektörünün büyük bir 
etkisi var. Küresel ve ulusal internet ağı-
nı destekleyici sabit ve mobil ağlarını, veri 
merkezlerini, denizaltı kablolarını ve uydu 

bağlantılarını kapsayan küresel dijital alt-
yapının pek çok ülkede insanların kesintisiz 
bir şekilde irtibatta kalmalarını ve hayatları-
na uzaktan ve çevrim içi çözümlerle devam 
etmelerini sağlayacak düzeyde gelişmiş ol-
ması büyük bir avantaj oluşturdu. Öte yan-
dan, her yerde, güvenilir dijital altyapıya ar-
tan bir talep oluştu ve bunun artarak devam 
edeceğini söylemek mümkün.

“YAPAY ZEKA TEKNOLOJİK 
DÖNÜŞÜM İÇİN BİR ŞANS” 

“Dijitalleşme ekonomik, 
sosyal ve kültürel modelleri 
önemli ölçüde değiştirirken, 
küresel pazardaki rekabette 

de başarının anahtarını 
bilgi, teknoloji üretimi ve 

yenilikçilik olarak merkeze 
koydu. Üretim zincirinin her 
aşamasının dijitalleşmesi, 

makina-insan-altyapı 
etkileşiminin sağlanması ile 
‘Akıllı Üretim Sistemleri’nin 
geliştirilmesi sanayide bir 

paradigma değişimi yarattı. 
Yapay zeka da bu dönüşümü 

mümkün kılan temel 
teknolojiler arasında yer 

alıyor. Bu anlamda bir şans 
olarak karşımıza çıkıyor.”

ÖZEL RÖPORTAJ | HASAN BÜYÜKDEDE
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B
ütün insanlığı tehdit eden 
koronavirüs (COVID-19) 
dünyaya yeni yıl mesajı 
verircesine 31 Aralık 2019 

tarihinden bu yana alışılagelmiş bü-
tün değerler zincirini kırarak 7,8 
milyar insanın yaşama koşulları-
nı kontrol altına aldı. İnsanları sev-
diklerinden, sevenlerinden, toplu 
ibadetlerinden, eğlencelerinden, iş-
lerinden, uğraşılarından yoksun bı-
raktı. Ölümcül bir korku ortamında 
adeta bunalımlarla baş başa bıraka-
rak evlerinde esir aldı.

Tüm insanlık ve dünyayı idare 
edenler büyük ve zor bir imtihan ve-
riyor, salgın küresel ve ulusal eko-
nomileri sosyal ve kültürel değerle-
ri tehdit ve tahrip ediyor. 

Bir taraftan virüsle mücadele 
sürdürülüp, deneme yanılma me-
toduyla ilaç ve aşı araştırmaları de-
vam ederken, diğer taraftan “Salgın 
nasıl oldu? Neyle yayıldı? Yoksa bi-
yolojik savaş amacıyla devletler ya 
da gizli güç odakları tarafından mı 
üretildi?” tartışmaları sürdürülüyor. 

Özet olarak; Yarınki dünya yaşa-
dığımızdan farklı olacaktır. Dünyada 
demografik, sosyolojik, ekonomik, 
teknolojik ve jeopolitik yeni dengeler 
oluşacak, kıtalar ve ülkeler arasın-
da dünya kaynakları için yeni pay-
laşımlar gündeme gelecektir. Küre-
sel ve ulusal pazarlar alt üst oldu, 
üretim kaynakları bozuldu. Meyda-
na gelen ekonomik ve sosyal çöküş 
siyasal ve diplomatik dengeleri de 
olumsuz yönde etkiledi. Bir çok ül-
kede siyasal iktidarlar imkansızlık 
ve çaresizlik içinde mücadele verir 
hale geldi.

Halen adaletsiz ve dengesiz olan 
gelir dağılımı, susuzluktan ve açlık-
tan ölen toplulukların feci durumla-
rı ve terör olayları gündemde gide-

rek ağırlığını koruyacaktır.
Ülkelerde korumacılık, milliyetçi-

lik ulusal çıkar eğilimleri öne çıka-
rılabilecektir.

Buna karşılık uluslararası bazı 
güç odakları üniter devletleri bölüp 
parçalayarak yıkıcı faaliyetlerine 
hız verip ülkelerin doğal kaynakla-
rını ellerine geçirme çılgınlıklarını 
sürdürebileceklerdir. 

Sonuçta koronavirüs insanları 
daha az özgür kılacak. İşten evle-
re göçle birlikte evler üretim mer-
kezlerine dönüşerek, Japonya baş-
ta olmak üzere gelişmiş ülkelerde 
toplum odaklı insansız yapay zeka, 
robotik bir teknolojik gelişmeyle En-
düstri 5,0 devrimi hedefli dijital bir 
dünya oluşturulacaktır.

Zor bir dönemden geçiyoruz. Ön-
celikle iktidara, siyasi partilere ve 
sivil toplum kuruluşlarına acil gö-
revler düşüyor. Yeniden el ele birlik 

ve beraberlik ruhuyla hareket et-
memiz zorunluluğu ile karşı karşı-
yayız. “Nerede yanlış yaptık ve han-
gi yanlışlarda ısrar ediyoruz?” diye 
kendimizi sorgulayarak düşünme 
ve çözüm bulma durumundayız. 

Belki de Sayın Cumhurbaşkanı-
mızın Anayasamız gereği 4641 sa-
yılı Ekonomik ve Sosyal Konsey 
kuruluşunu toplaması müşterek 
dayanışmanın ilk adımı olabilir. 
Ardından TOBB koordinasyonun-
da Odalarımızın ve Borsalarımızın 
öncülüğünü yapmakta olduğu sek-
törel bazda yapılacak değerlendir-
me toplantıları ve diğer STK kuru-
luşlarının işbirliğiyle dayanışma 
ve çözüm yollarını aramak olum-
lu sonuçlar verebilir. Mücadeleyi 
tek başına Devlet Kurumlarından 
beklemek korkarım ki kısa zaman-
da özgürlükleri baskılayan yeni bir 
Koronavirüs Bürokrasisi oluştu-
racaktır.

Devletimiz işyerlerine ve çalı-
şanlara çeşitli destek paketleri ile 
yardım etmesi takdir edilecek bir 
gelişmedir. Ancak unutmayalım ki 
bu yardımlar nereye kadar süre-
bilir? Kamu ne kadar borçlanabi-
lir, Merkez Bankası rezervleri ne 
durumda? Karşılıksız olarak ne 
kadar para basılabilinir ve bu gidi-
şat enflasyona, faizlere, döviz kur-
larına nasıl yansır? Bütün bu den-
geleri hesaplamamız gerekir, aksi 
takdirde doğabilecek krizlerin fa-
turası bu kez çok acı olur. 

Sonuçta; Uzun ince bir yoldayız. 
Bu büyük imtihanı verirken önce-
likle halkımızın günlük siyasi çe-
kişmelerden uzak, huzura ihtiyacı 
vardır. Birlik ve beraberlik içinde 
el ele mücadeleyi kazanabileceği-
miz ümidiyle kısa zamanda huzur-
lu günlere kavuşmamızı diliyorum.

KORONAVIRÜS DARBESI 

Tüm insanlık ve dünyayı idare edenler büyük ve zor bir 
imtihan veriyor, salgın küresel ve ulusal ekonomileri, 
sosyal ve kültürel değerleri tehdit ve tahrip ediyor. 

ALİ COŞKUN

58. ve 59. T.C Hükümetleri 
Sanayi ve Ticaret Bakanı



TÜRK SANAYİİNDE
DIJITAL DÖNÜŞÜM

COVID-19 ILE MÜCADELEDE MESS’TEN TEKNOLOJI HAMLESI

Türkiye Metal Sanayicileri Sendikası (MESS) Yönetim Kurulu Başkanı Özgür Burak Akkol, 
“MESS SAFE” adıyla dijital teknoloji hareketini başlattıklarını EKOVİTRİN’e açıkladı. 

Akkol, işyeri hijyeni ve topluluk yönetiminin ön plana çıktığı yeni dönemde, çalışanların 
sağlığının MESS SAFE teknolojisiyle güvence altına alınacağını söyledi.
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MESS YÖNETİM 
KURULU BAŞKANI 

ÖZGÜR BURAK AKKOL:
“Ülkemizde üretim durmasın, 

istihdamımız korunsun ve artsın. Bu 
süreçten güçlenerek çıkalım. Bu zorlu 

süreç sonrası geleceğin normalinin 
merkezi Türkiye olsun istiyoruz.”
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T
ürkiye Metal Sanayicile-
ri Sendikası (MESS), 60 
yıllık tecrübesini, çalış-
ma hayatımızın yarınla-

rı için seferber ediyor. 241 üyesiyle 
ekonomiye 30 milyar dolarlık kat-
kıda bulunan MESS’in Yönetim Ku-
rulu Başkanı Özgür Burak Akkol, 
“Değişimi takip eden değil; şekillen-
diren, ona yön veren bir kuruluşuz. 
Yeni dünyada bir adım öne geçmek 
için MESS SAFE adıyla teknoloji ha-
reketi başlattık. Bu hareketin birin-
ci önceliği çalışma arkadaşlarımızın 
sağlığı. İlk olarak üretimde çalışanlar ara-
sında sosyal mesafenin korunmasını sağ-
layan giyilebilir çözüm ve mobil uygulama-
mızı üyelerimizin hizmetine sunuyoruz. 
Önümüzdeki günlerde çalışma arkadaşla-
rımızın iş sağlığı güvenliği ekipmanlarını 
tam olarak kullanmalarını güvence altına 
alacak, iş kazalarını en aza indirecek akıl-
lı kamera çözümleri hazırlayacağız.” dedi. 
COVID-19 salgınının sebep olduğu küresel 
krizle birlikte üretim süreçleri ve çalışma 
hayatı baştan aşağı yeniden tasarlanırken 
teknoloji üreterek kendini adapte edebilen 
ülkeler ve şirketler daha rekabetçi konuma 
geliyor. Türkiye Metal Sanayicileri Sendika-
sı (MESS), metal sanayiinin bu süreçten güç 
kazanarak çıkması için MESS SAFE girişi-
mini başlatıyor. İşyeri hijyeni ve topluluk yö-
netiminin ön plana çıktığı yeni dönemde, ça-
lışanların sağlığı teknolojiyle güvence altına 
alınıyor. MESS SAFE girişiminin ilk ürünü gi-
yilebilir çözüm ve mobil uygulama ile işyer-
lerindeki birinci öncelik olan sosyal mesafe-
nin korunması sağlanıyor.

“MESS SAFE ILE KORUNUYOR, 
TEKNOLOJIYLE DÖNÜŞÜYORUZ”

MESS Yönetim Kurulu Başkanı Özgür Bu-
rak Akkol, konuyla ilgili şunları söyledi: “De-
ğişimin farkındayız ve ülkemiz adına olum-
lu sonuçlar elde etmek için kararlıyız. Dijital 

dönüşüm konusun-
da Türkiye’de öncü bir 
rol üstlenecek MEXT 
ile metal sanayinin ve 
işgücünün dijital dönü-
şümünü yönetiyoruz. 
İçinde bulunduğumuz 
bu zorlu süreçte sağ-
lıklı çalışan ve kesin-
tisiz üretim için geliş-
tirdiğimiz MESS SAFE 
ile birçok ürünü ve uy-
gulamayı üyelerimizin 

hizmetine sunacağız. Bu 
hareketin birinci önceliği çalışma arkadaş-
larımızın sağlığı. Tüm projelerimizi bu doğ-
rultuda tasarlıyor, uyguluyoruz. İlk olarak 
üretimi devam ettiren bütün arkadaşları-
mızın sağlığını yeni nesil teknolojiler ile ko-
ruma altına alıyoruz. Hem üretimi hem de iş 
sağlığı ve güvenliğini yeniden tasarlıyoruz. 
‘MESS Safe ile korunan, teknolojiyle dönü-
şen üretim’ diyoruz. Ülkemizde üretim dur-
masın, istihdamımız korunsun ve artsın. Bu 
süreçten güçlenerek çıkalım. Bu zorlu sü-
reç sonrası geleceğin normalinin merkezi 
Türkiye olsun istiyoruz.”

SOSYAL MESAFE MESS SAFE ILE 
KONTROL ALTINDA

Sosyal mesafeyi koruma amaçlı geliştiri-
len ürün, giyilebilir çözüm olarak da mobil 
uygulama olarak da kullanılabiliyor. Giyile-
bilir çözümü çalışanlar boyunlarına asabi-
liyorlar, giysilerine takabiliyorlar; mobil uy-
gulamasını telefonlarına indirebiliyorlar. 

Bu uygulama ile iki çalışan arasında sos-
yal mesafenin ihlal edilmesi halinde çalı-
şanlar bir donanım üzerinden görsel ve 
işitsel olarak uyarılıyor. Çalışanların üre-
tim sürecindeki etkileşimleri mobil bir uy-
gulama ile taranıyor ve mesafe ihlalleri ha-
tırlatılıyor. 

Uygulama, bluetooth teknolojisiyle çalı-
şanlar arasında mesafeyi ölçüyor. Olası ih-

lalleri kullanıcılara ve işyerine iletiyor.
Geliştirilen yeni teknoloji şirket yönetimi-

ne işyeri içinde oluşabilecek iş sağlığı ve gü-
venliği için değerlendirme yapabilme ve ge-
rekli tedbirleri alabilme imkanı veriyor.

“MESS, YENI TEKNOLOJILER 
GELIŞTIRMEYE DEVAM EDECEK” 

Özgür Burak Akkol, çalışanlar arasında-
ki sosyal mesafeyi giyilebilir çözüm ve mobil 
teknolojiyle takip eden MESS SAFE girişimi-
nin acil ihtiyaca yanıt olması için geliştirildi-
ğini belirterek sözlerini şöyle sürdürdü: “Bu-
nun dışında önümüzdeki günlerde yeni bir 
ürünümüz olacak. Yüz tanıma teknolojileri-
ni kullanacağız. Çalışma arkadaşlarımızın iş 
sağlığı güvenliği ekipmanlarını tam olarak 
kullanmalarını güvence altına alacak, iş ka-
zalarını en aza indirecek akıllı kamera çö-
zümleri hazırlayacağız.” 

MESS SAFE girişimi, COVID-19 sonrası 
üretime dönüş sürecinde MESS üyelerine 
bilgi desteği ile rehberlik edecek yönlendir-
melerin oluşturulmasını da içeriyor. MESS, 
normalleşme yolunda ilk adımların atıldı-
ğı yeni dönemde üyeleri için “COVID-19 Son-
rası İşe Dönüş Yaklaşımı” çalışmasını ha-
zırladı. Özgür Burak Akkol, konuyla ilgili şu 
açıklamayı yaptı: “Bu çalışmada ekosiste-
mimizdeki global iş ortaklarımızın birikimi 
ile Türkiye ve dünyadan farklı ölçekteki pek 
çok şirketten 68 farklı en iyi uygulama ör-
neği yer alıyor. İşe dönüş uyum sürecinde 12 
temel adımda neler yapılması gerektiği ile il-
gili 188 madde düzenledik.”

HABER | MESS

MESS BAŞKANI AKKOL: “Ilk olarak üretimde 
çalışanlar arasında sosyal mesafenin 

korunmasını sağlayan giyilebilir çözüm ve mobil 
uygulamamızı üyelerimizin hizmetine sunuyoruz. 

Çalışma arkadaşlarımızın iş sağlığı güvenliği 
ekipmanlarını tam olarak kullanmalarını 

güvence altına alacak, iş kazalarını en aza 
indirecek akıllı kamera çözümleri hazırlıyoruz.” 

için MESS SAFE adıyla teknoloji ha-
reketi başlattık. Bu hareketin birin-

ile metal sanayinin ve 
işgücünün dijital dönü-
şümünü yönetiyoruz. 
İçinde bulunduğumuz 
bu zorlu süreçte sağ-
lıklı çalışan ve kesin-
tisiz üretim için geliş-
tirdiğimiz MESS SAFE 
ile birçok ürünü ve uy-
gulamayı üyelerimizin 

MESS HAKKINDA
Türkiye Metal Sanayicileri Sendikası 

(MESS), ülkemiz ekonomisinin lokomotifi  
metal sanayiinde faaliyet gösteren 

241 şirketi temsil ediyor. MESS üyesi 
şirketlerin ekonomiye 30 milyar doların 

üzerinde katkısı bulunuyor. Metal sanayii 
net satışlarının yarısından fazlasını MESS 

üyeleri gerçekleştiriyor. İmalat sanayii 
cirosunun dörtte biri, ihracatının da yüzde 
39’u MESS üyelerine ait. 241 üye şirket, 

200 bine yakın kişiye doğrudan; 1 milyon 
kişiye de dolaylı istihdam sağlıyor.
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MESS SAFE’İN 
SOSYAL MESAFE 
KORUMA AMAÇLI 
GELİŞTİRİLEN ÜRÜNÜ
1. Bildirim mekanizması ile 
çalışanların işyerindeki sosyal 
mesafelerini koruyabilmelerini 
sağlar.
2. Kullanıcıların sosyal 
mesafeleri hakkında durum 
tespiti yapma imkânı verir.
3. Düşük enerjili bluetooth 
teknolojisi ile konum takibi 
yapılmasına gerek duyulmadan 
çalışır. 
4. Giyilebilir çözüm boyuna 
asılarak veya kemere takılarak 
kullanılabilir.

MESS, COVID-19 ile mücadele döneminde 
üyelerine ve üye işyerlerindeki çalışanlara farklı 
alanlarda birçok destek sağladı. 
İşte bu destekler:
n Sanayimizin zarar görmemesi, iş 
sürekliliğinin sağlanması için karşılıksız üye 
desteğini öne çekerek 2 yılı kapsayan ödemeyi 
tek seferde yaptı. 
n Üyelerinin aidat ödemelerini Mart 2020’den 
başlamak üzere 6 ay süresince erteledi.
n MESS üyesi işyerlerinde çalışanların 
çocuklarına 2016 yılından bu yana verilen eğitim 
bursunun ikinci dönem ödemelerini erkene 
çekti. Bursiyerlerine ve ailelerine katkı sağlamak 
amacıyla 5 bin gencimize toplam 5,5 milyon TL 
ödeme yaptı.
n Üye işyerleri için 3 milyon maske ve 30 ton 
dezenfektan alımı yaparak üyelerine dağıtımını 
tamamladı. 
n Sağlıklı bir tedarik zincirinin önem kazandığı 
bu dönemde, MESS üyeleri için Ortak Satın 
Alma platformunu aktif hale getirdi. COVID-19 
ile mücadelede önemli olan malzemelerin bu 
platform üzerinden kolayca tedarik edilmesini 
sağladı. Maske, eldiven, dezenfektan, yüz 

siperliği ve hijyenik tulum gibi malzemelerin 
alımı 5 milyon TL’lik bir hacme ulaştı.
n Üye işyerlerindeki 130 bin çalışana 
Tamamlayıcı Sağlık Sigortası sağlanıyor. 
Türkiye’de bir işveren sendikası tarafından 
gerçekleştirilen ilk ve tek olan uygulama, aynı 
zamanda Türkiye’nin en büyük sağlık sigortası 
poliçesi olma özelliğini de taşıyor. Geniş 
kapsamıyla çalışanlara birçok avantaj sağlayan 
poliçenin kapsamına COVID-19 tedavileri de dahil 
edildi. 
n MESS olarak üye işyerlerindeki her seviyeden 
çalışan için kişisel ve mesleki olmak üzere geniş 
bir yelpazede eğitimler sunuluyor. COVID-19 
salgını döneminde eğitimlere ara vermek yerine, 
online platforma taşıdı. 135 bin kapsam içi 
çalışanın tamamının yararlanabileceği modülleri 
de eğitim platformuna dahil etti. 10 kategori 
altındaki online eğitimlerde toplam 700 başlık 
ve 12 binden fazla içerikte 600 saatlik video 
bulunuyor. Bugüne kadar 150 binden fazla 
eğitim videosu izlendi ve 16 binin üstünde 
sertifika alındı.
n Üye işyerlerindeki çalışanların ortaokul ve 
lise seviyesindeki çocuklarına verilen ve bugüne 

dek 5 bini aşkın gencin faydalandığı Kodlama 
Eğitimleri ilkokul seviyesindeki çocukları 
da kapsayacak şekilde geliştirerek online 
mecralara taşıdı. 23 Nisan Ulusal Egemenlik 
ve Çoçuk Bayramı vesilesiyle ise ülkemizin tüm 
çocuklarına MESS’ten bir armağan vermek istedi. 
Bu doğrultuda, online kodlama eğitimlerini 
Türkiye genelinde tüm çocuklarımızın 
kullanımına açtı. 
n COVID-19 ile mücadelede üye işyerlerinde 
çalışanların bütçelerine katkı sağlayacak 
destekleri de hayata geçirdi. Çalışanlar için hem 
indirimli hem de siparişin adrese gönderildiği 
online bir alışveriş kanalı açtı. Bu kapsamda üye 
işyeri çalışanları gıda, temizlik ve kişisel bakım 
gibi market alışverişlerini ortalama yüzde 30 
indirimle yapabiliyorlar. 
n COVID-19 salgınının yarattığı koşullar 
nedeniyle iş hayatında giderek daha yaygın 
hale gelen uzaktan çalışmaya yönelik teknolojik 
alt yapı konusunda da üyelerine destek oluyor. 
Online iş akışını sağlayan lisanslı ürünleri 
üyelerinin ücretsiz kullanımına sunuyor. Bu 
kapsamda, üye işyerlerinde operasyonel akışın 
sorunsuz devam etmesine katkı sağlıyor.

MESS’TEN COVID-19 DÖNEMİNDE ÜYELERİNE DESTEK
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“BİR ÖZE 
DÖNÜŞ 

HAREKETİYİZ”

MÜSIAD GENEL BAŞKANI 
ABDURRAHMAN KAAN:

“Bizler MÜSİAD’ı aslında bir öze dönüş hareketi 
olarak tanımladık. Değerlerimizden ve kurucu 

ilkelerimizden asla ödün vermeden ancak çağın 
gerekleri ve zamanın ruhuna da uyum sağlayarak 

sürekli yenilenmek ve tazelenmek; ilk günkü 
heves ve heyecanımızı kaybetmeden, kırmızı 
çizgilerimize hürmet ederek nesiller arası bir 

köprü olmayı hedefledik.”

ÖZEL RÖPORTAJ | ABDURRAHMAN KAAN



MÜSİAD GENEL BAŞKANI 
ABDURRAHMAN KAAN:

“Bugün 30. yaşını kutlayan MÜSİAD, 
yurtiçinde 89, yurtdışında 95 ülke, 225 
farklı irtibat noktasında hizmet veriyor. 
11 bin üyemiz, 1 milyon 800 bini aşkın 

istihdam kapasitemiz ile 60 binden 
fazla firmayı temsil ediyoruz.” 
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M
emleket sevdalısı bir avuç in-
sanın sermaye anlayışını ye-
niden tanımlamak amacıyla 
1990 yılında Tarihi Hacı Ab-

dullah Lokantası’nda kurduğu Müstakil Sa-
nayici ve İşadamları Derneği (MÜSİAD), gel-
diğimiz noktada yoluna emin adımlarla 
devam ediyor. Bu yıl 30. yaşını kutlayan MÜ-
SİAD, yurtiçinde 89, yurtdışında 95 ülke ve 
225 farklı irtibat noktasında hizmet veriyor. 
11 bin üyeye sahip olan MÜSİAD, 1 milyon 
800 bini aşkın istihdam kapasitesi ile 60 bin-
den fazla firmayı temsil ediyor. Müstakil Sa-
nayici ve İşadamları Derneği (MÜSİAD) Ge-
nel Başkanı Abdurrahman Kaan, 30. yaşını 
kutlayan MÜSİAD’ın geçmişten günümüze 
verdiği hizmetlerle ilgili Ekovitrin’in sorula-
rını cevaplandırdı.

n MÜSİAD, 30. kuruluş yıldönümünü 
kutluyor. Günümüze kadar Türkiye iş dün-
yası için önemli hizmetlere imza atan MÜ-
SİAD’ın kuruluşundan bugüne kadar kay-
dettiği aşamaları ana hatlarıyla anlatır 
mısınız?

MÜSİAD, 1990 yılında dönemin Türki-
ye’sinde süregelen sermaye anlayışının çok 
ötesinde bir şuurla, sermayenin milli bir ha-

reketi ve Anadolu ahilik geleneğinin kurum-
sal bir anlayış içinde ve tek çatı altında top-
lanması hedefi ile kuruldu. Bizler bu hedefin 
itici motivasyonunu her zaman şöyle tanım-
lıyoruz: “Memleket sevdalısı bir avuç genç, 
hevesli ve cesur insanın bu ülkedeki ser-
maye anlayışını yeniden tanımlaması”. Böy-
lesi büyük bir harekete vesile ve önder ol-
dukları için Allah hepsinden razı olsun. 
Tarihi Hacı Abdullah Lokantası’nda kuru-
lan bu hareketin ilk genel merkezi İstanbul 
Mecidiyeköy’de idi. Bugün geldiğimiz nokta-
da aynı şuur ve sevda ile tekrarlıyoruz: “Me-
selesi memleketi olan herkes ile beraber yü-
rümek”. 

Bizler MÜSİAD’ı aslında bir öze dönüş ha-
reketi olarak tanımladık. Değerlerimizden 
ve kurucu ilkelerimizden asla ödün ver-
meden ancak çağın gerekleri ve zamanın 
ruhuna da uyum sağlayarak sürekli yeni-
lenmek ve tazelenmek; ilk günkü heves ve 
heyecanımızı kaybetmeden, kırmızı çizgi-
lerimize hürmet ederek nesiller arası bir 
köprü olmayı hedefledik. MÜSİAD’ı, Ana-
dolu’nun kadim medeniyetlerinden aldığı 
mana ve ruhla, kendi değerleriyle hareket 
eden, kendi değerlerini savunan ve Müslü-
manlar arasında “Medine Pazarı” anlayışı-

nın yeniden mukim kılınması amacıyla ku-
rulan kutlu bir yürüyüş olarak gördük ve 
bu inançla omuz omuza yürüdük. MÜSİAD, 
2018 yılında şimdiki genel merkez binasına 
taşındı. 2017 yılında hazırlıklarına başlayıp 
2018’de entegrasyon sürecini gerçekleştir-
diğimiz kurumsal yapılanma hareketimize 
“tazelenme” adını verdik. 

2018 yılında Türkiye Cumhurbaşkanlığı 
Hükümet Modeline geçerken aslında dev-
let de değişen dünyanın paradigmalarına 
uyumlu ve ülkemize özgün bir yapılanma 
içine girdi. Bizler de bu yeni paradigmal dö-
nüşümün takipçisi olarak kendi içimizde-
ki tazelenme süreçlerini kurumsallaştırdık. 
Bilgi ve değer üretimi, operasyonel yönetim 
ve sahada nüfuz alanı geliştirme şeklinde üç 
boyutlu bir düşünce sistematiği içinde proje 
odaklı, tematik ve ülkemizin planlama stra-
tejileriyle uyumlu komiteler tasarladık. Bil-
gi ve değer üretiminin gerçekleştiği kısma 
MÜSİAD MECLİS adını verdik. Örgütsel yay-
gınlık ve nüfuz sathımızı ise MÜSİAD SAHA 
adı altında topladık. Bu iki ana ayrımı Planla-
ma ve Operasyon; yani iş geliştirme ve iş or-
tamı geliştirme şeklinde tanımladık. 

Meclis, MÜSİAD’ın iş geliştirme organı 
şeklinde kurgulandı ve çok daha fazla üye-
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nin merkezi yönetimde aktif bir şekilde var-
lık göstererek komiteler nezdinde buluşma-
sını sağladı. Tazelenme hareketinin çıkış 
noktası zaten, üyelerimiz başta olmak üzere 
hem paydaşlarımız hem de meselesi mem-
leketi olan her bir iş insanımız için üretim-ti-
caret-yatırım senkronizasyonu adına ken-
di sermaye güçlerini geliştirecekleri ve milli 
çıktıya optimum şekilde hizmet verecekle-
ri bir ağ ekonomisi tasarlamaktı. Çünkü biz 
kendi yapısal tazelenme sürecimize başlar-
ken hep şunu dile getirdik: Dünya büyük bir 
dönüşümün eşiğindeyken ve bilhassa devlet 
yönetim mekanizmamız bu değişime uyum-
lu özgün bir yapısal dönüşüm geçirirken, 
sahada etkin bizler gibi kuruluşların da bu 
değişime uyumlu bir şekilde hazır olmala-
rı gerekiyor. 

Bugün 30. yaşını kutlayan MÜSİAD, yur-
tiçinde 89, yurtdışında 95 ülke 225 fark-
lı irtibat noktasında hizmet veriyor. 11 bin 
üyemiz, 1 milyon 800 bini aşkın istihdam ka-
pasitemiz ile 60 binden fazla firmayı tem-
sil ediyoruz. 

“DÜNYA BEŞTEN BÜYÜKTÜR 
ANLAYIŞINI SAVUNUYORUZ”

n Türkiye’yi ve tüm dünyayı etkisi altına 
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alan Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) sal-
gını gerek Türkiye gerekse dünya ekono-
misini nasıl etkiledi? Salgın bittikten son-
ra ekonomiyi nasıl bir gelecek bekliyor?

Öncelikli COVID sürecini sadece bir küre-
sel salgın olarak görmemek gerekiyor. Ko-
rona ile başlayan süreç aslında sıkışan dün-
ya sosyo-ekonomik mimarisinin bir patlama 
noktası haline geldi. Bizler bu aşamada ba-
sın ile paylaştığımız raporlarımızda da dile 
getirdik; Dünya finansal ve ekonomik mima-
risi, geleneksel kapitalist davranışları ne-
deniyle oligarşik, insanı ve çevreyi ikinci ve 
hatta üçüncü planda gören, üretimden zi-
yade para ve finans ekseninde paranın bir 
emtia olarak algılandığı bir kısır döngü için-
de boğulmaya başlamıştı. Biz Türkiye ola-
rak Cumhurbaşkanımız Sayın Recep Tay-
yip Erdoğan’ın liderliğinde “Dünya Beşten 

Büyüktür” anlayışı ile aslında çoktan beri-
dir paylaşımcı, insanı esas alan, üretimi ve 
güveni destekleyen, oligarşik iktisadi sis-
temleri reddeden bir yapıyı savunuyoruz. 
Bu süreçte maalesef dünya ekonomileri ve 
süper güçler gözle görülmeyen bir virüsün 
kendi iktisadi mekanizmaları ve sistemle-
ri üzerindeki yıkıcı etkisi ile baş edemez du-
rumlara düştüler ve uluslararası sistemde 
güven ve işbirliğinin aslında olmadığını gör-
dük. Sınırlar kapandı ve herkes kendi gemi-
sini kurtarma derdine düştü. Oysa dünyada 
hepimiz aslında aynı gemideyiz. Türkiye bu 
süreçte paylaşma ve işbirliği açısından ol-
dukça etkili bir süreç yönetimi ile hem başa-
rılı bir sınav verdi hem de tüm dünyaya yeni 
sistemin karşılıklı işbirliği ve güven üzeri-
ne kurulması gerektiği hususunda bir ders 
verdi ve veriyor. Sözün özü yeni bir süreci 

eski kavramlarla tanımlamak ve yöntemler-
le çözmek mümkün görünmüyor. 

n COVID-19 salgını başlamadan önce 
Türkiye ekonomisiyle salgın sonrası Tür-
kiye ekonomisi arasında ne gibi farklar 
öngörüyorsunuz? Sizce ekonomide salgın 
sonrası öncelikli olarak hangi ekonomik 
stratejilere ağırlık verilmeli? 

Her kriz kendi içinde hem riskleri hem de 
fırsatları barındırır. Kriz dönemleri aslında 
iyi birer imtihan ve kendini test etme ve te-
fekkür etme dönemleri gibi de algılanma-
lı. Covid-19 ile başlayan süreçte aslında her-
kes biraz durdu ve düşündü. 

Bizler defaten aynı değerlendirmede 
ısrar etmekteyiz: tedarik zincirlerimizi 
tasarlarken yerli ve milli üretim ve milli 
sermayeyi esas alan ve lojistik ağlarımızı çe-
şitlendirirken kendi jeopolitik konumumu-
zun, yeni dünya düzeninde nasıl bir kilit un-
sur olduğunu hatırlayan bir sistematiği ön 
plana koymalıyız. 

“ALINAN TEDBIRLER VE 
SAĞLANAN TEŞVIKLERI 
MEMNUNIYETLE TAKIP 
EDIYORUZ”
n Hükümet koronavirüse karşı zama-

nında aldığı tedbirlerle sağlık alanında ol-
duğu gibi ekonomi alanında da iyi bir sınav 
verdi. Ekonomi alanında alınan tedbirler 
ve verilen teşvikleri nasıl değerlendiriyor-

DÜNYA BEŞTEN BÜYÜKTÜR: “Biz Türkiye 
olarak Cumhurbaşkanımız Sayın Recep 

Tayyip Erdoğan’ın liderliğinde “Dünya Beşten 
Büyüktür” anlayışı ile aslında çoktan beridir 

paylaşımcı, insanı esas alan, üretimi ve güveni 
destekleyen, oligarşik iktisadi sistemleri 

reddeden bir yapıyı savunuyoruz.”



Haziran 2020   •   www.ekovitrin.com 37

sunuz?
Türkiye bu süreçte kadim bir medeniye-

tin ve devlet geleneğinin mirasçısı olarak 
dünya çapında eşine nadir rastlanır bir kriz 
ve süreç yönetimi örneği sergiliyor. Güvenin 
ve paylaşımın ortadan kalktığı bir süreçte 
ülkemiz hem elindeki kaynakları etkin kul-
lanmayı hem de diğer dünya devletlerinin 
yanında olmayı başarmıştır. İş dünyasının 
temsilcileri olarak bizler de bu süreçte dev-
letimizin hizmetinde ve milletimizin yanında 
bir tutum sergiledik. Ülkemizi ciddi bir şe-
kilde etkisi altına alan bu krizin, hem üretici 
hem de tüketicilerimiz tarafından en az ha-
sarla atlatılması için yoğun bir mesai harcı-
yoruz. Bu kapsamda ekonomi yönetimince 
alınan tedbirler ve sağlanan teşvikleri mem-
nuniyetle takip ediyoruz. Mayıs ayı ortası iti-
bariyle 250 milyar TL’ye yaklaşan bu destek 
ve teşviklerin piyasalara olan olumlu etkile-
rinin süreç içinde daha da belirginleşeceği-
ni düşünüyoruz. 

“KOBI’LERIN SIRTINDAKI 
YÜK HAFIFLETILMELI”
n Türkiye ekonomisinin belkemiğini 

oluşturan KOBİ’lere yönelik neler söyle-
mek istersiniz?

Sıklıkla ifade ettiğimiz gibi; Türkiye’de top-
lumsal huzurun ve ekonomik refahın koru-
nabilmesi için atılacak ilk adımın, istihda-
mın yüzde 75’ini sağlayan, cironun yüzde 
64’ünü, ihracatın yüzde 56’sını, ithalatın 
yüzde %36’sını kapsayan KOBİ’lerin destek-
lenmesi olduğunu düşünüyoruz. Bu kap-
samda Ekonomik İstikrar Kalkanı paketi ile 
Kredi Garanti Fonu’nun kefalet kapasitesi-
nin iki katına çıkarılması ve KOBİ’lere ön-
celik verilmesinin yanı sıra kamu bankala-
rı öncülüğünde açıklanan İş’e Devam Kredi 
Desteğini memnuniyetle karşılıyoruz. Bu-
nunla birlikte, KOBİ’lerin sırtındaki yükün 
çok daha hafifletilmesi ve odak noktamı-
zın her daim burası olması gerektiğine ina-
nıyoruz.

“SOFRANIZA KOYDUĞUNUZ 
LOKMAYI KENDINIZ 
ÜRETMELISINIZ”

n Pandemi sürecinde tarım ve gıda sek-
törlerinin ne kadar önemli olduğunu tüm 
dünya gördü. Dünya ekonomisine yön ve-
ren güçlü ülkelerin bile gıda krizine girdi-
ğini gördük. Sizce tarım ve gıda sektörleri 
Türkiye’nin geleceğine yön verecek sek-
törler olabilir mi? 

Pandemi sonrası süreçte karşı karşı-
ya kalacağımız iki kavram var: gıda güven-
liği ve biyo-güvenlik. Cumhurbaşkanımızın 
da defaten dile getirdiği gibi sofranıza koy-

duğunuz lokmayı kendiniz üretmelisiniz. Bu 
nedenle bilhassa tarım-hayvancılık ve gıda 
sektörlerinde Türkiye’nin güçlü bir poızi-
tif algıya ve potansiyele sahip olduğunu dü-
şünmekteyiz. Kriz sonrası dönemde orta-
ya çıkacağına inandığımız fırsat ortamının, 
ilk bakışta tıbbi malzeme ve hizmetler, gıda 
üretimi ve perakende, bilgi ve iletişim tek-
nolojileri ve e-ticaret sektörleri için büyük 
avantaj sağlama potansiyeli taşıdığını söy-
leyebiliriz. Ancak gıda güvenliği ve milli to-
hum üretme öncelikli çalışma alanlarımız 
olacak. Nitekim yaşanan son gelişmeler; kü-
resel ölçekte tarımsal üretimin verimli ol-
masının beklendiği 2020 yılında, virüs sal-
gınına yönelik alınan tedbirler nedeniyle, 
bazı ülkelerde gıda sektörüne yönelik ciddi 
sıkıntılar yaşanabileceğini gösteriyor. Gıda 
ürünlerine yönelik yaşanabilecek küresel 

tedarik sorununa ilişkin, ülkemizin ciddi an-
lamda avantajlı bir konuma sahip olacağını 
ifade edebiliriz. 

“MILLI DAYANIŞMA 
KAMPANYASI’NA DESTEK 
VERDIK”

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, 
7 aylık maaşını bağışlayarak ‘Biz Bize Yete-
riz Türkiyem’ milli dayanışma kampanya-
sını başlattı. Türkiye iş dünyası kampanya-
ya yaptığı yardımlarla adeta kenetlenerek 
tek vücut oldu. MÜSİAD olarak kampanya 
ile ilgili görüşleriniz ve destekleriniz konu-
sunda neler söylemek istersiniz?

Biz MÜSİAD olarak ilk vakanın açıklan-
masının hemen ardından 16 Mart tarihinde 
kurduğumuz Kriz Yönetim Merkezimiz va-
sıtasıyla üyelerimiz başta olmak üzere kriz 

SOFRANIZA KOYDUĞUNUZ LOKMAYI 
KENDİNİZ ÜRETMELİSİNİZ: “Pandemi sonrası süreçte karşı 
karşıya kalacağımız iki kavram var: gıda güvenliği ve biyo-
güvenlik. Cumhurbaşkanımızın da defaten dile getirdiği 
gibi sofranıza koyduğunuz lokmayı kendiniz üretmelisiniz. 
Bu nedenle bilhassa tarım-hayvancılık ve gıda sektörlerinde 
Türkiye’nin güçlü bir pozitif algıya ve potansiyele sahip 
olduğunu düşünüyoruz.”
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süresince devlet destek ve teşviklerinin ta-
banda anlaşılması ve yaygınlaşmasını sağ-
lamak adına saha gücümüzü devreye aldık. 
Aynı şekilde tabandan gelen tüm öneri, şikâ-
yet ya da talepleri düzenli raporlar halinde 
ilgili makamlara ileterek etkin bir iletişim 
mekanizması çalıştırmayı hedefledik. MÜSİ-
AD saha yaygınlığını bu süreçte de milletimi-
zin menfaatleri için işlettik. 

Pandeminin ekonomimiz üzerinde oluş-
turacağı artçı sarsıntıları bertaraf edebil-
mek amacıyla Cumhurbaşkanımız Recep 
Tayyip Erdoğan’ın liderliğinde uygulama-
ya koyulan “Ekonomik İstikrar Kalkanı” pa-
keti kapsamında çalışmalarımıza hız ka-
zandırdık. Başta üyelerimiz olmak üzere, iş 
dünyasına istihdamı koruma çağrısında bu-
lunduk. Böylece istihdamın korunması ve 
üretim dengesinin sağlanması adına önemli 
bir adım daha atılmış oldu.

MÜSİAD olarak salgının dünyadaki ül-
kelerde de yaygınlaşmasının ardından bu-
ralarda eğitim gören öğrencilerimizin, tır 
şoförlerinin ve yaşamlarını sürdüren va-
tandaşlarımızın da yardımına koştuk. Kriz 
merkezimize gelen talepler doğrultusunda 
İrlanda, İngiltere, Cezayir ve Fransa’da, Dış 
İşleri Bakanlığı ve THY ile iş birliği yaparak 
buradaki vatandaşlarımızın ülkemize geti-
rilmesinde ve yurtlarda karantinaya alın-
masında etkin rol oynadık. Yurt dışındaki 
üyelerimiz ve vatandaşlarımızın ihtiyaç ta-
lep tespitinde MÜSİAD GLOBAL markamızı 
seferber ettik. 

Bu çalışmalara ek olarak Cumhurbaşka-
nımız Sayın Recep Tayyip Erdoğan’ın lider-
liğinde başlatılan Milli Dayanışma Kampan-
yası’na da destek verdik. MÜSİAD YEREL 

markamızın öncülüğünde Yurt içi teşkilat 
ağımızla kampanyaya yoğun bir katılım gös-
terdik. Tüm Türkiye ve şubelerimizin bulun-
duğu ülkelerde erzak yardım kolileri hazır-
ladık. 80 bin koli yardımı yapıldı. Bu kolileri 
yurt içinde Vefa Destek Grupları, yurt dışın-
da ise Kızılay üzerinden ihtiyaç sahiplerine 
ulaştırmaya devam ediyoruz. 120 milyonun 
üzerinde “Biz Bize Yeteriz” bağışı, 500 bin TL 
civarında sağlık çalışanlarına özel ikramlar 
sağladık. Zimmem Defteri uygulamamız ar-
tık bir MÜSİAD klasiği olarak katlanarak de-
vam etti 90 binin üzerinde Karz-ı Hasen Ba-
ğışı gerçekleştirildi.

Ayrıca MÜSİAD Yerel Üst Kurulu öncülü-
ğünde Genç MÜSİAD’ın da destekleriyle baş-
ta İstanbul olmak üzere yurt içinde “Evde 
Kal” kampanyası kapsamında evlerinde ika-
met eden ve dışarı çıkmaları yasak olan 65 
yaş üstü vatandaşlarımız için erzak yardımı 
çalışmaları yaptık. 

 Bu süreçte en büyük emeği veren ve kah-
ramanca mücadele eden sağlık çalışanları-
mıza da unutmadık. Maske, koruyucu elbise, 
dezenfenktan ürünleri ve birçok sağlık ürü-
nünü, sağlık kuruluşları ve kamu kuruluşla-
rına dağıtarak vatandaşlarımızın istifadesi-
ne sunduk.

“TURIZMDE KARAR AYI; 
HAZIRAN”

nMÜSİAD olarak İHATO işbirliğinde CO-
VID-19 sonrası iç turizm raporu hazırladı-
nız. Raporda turizm ile ilgili hangi sonuçlar 
ortaya çıktı? Bu yaz turizm sektörünü na-
sıl bir sezon bekliyor?

MÜSİAD Yeni Turizm Kaynakları Geliştir-
me Komitemiz, Uluslararası Helal Turizm 

Derneği (IHATO) iş birliğinde “Covid-19’un 
İç Turizm Talebine Etkileri” başlıklı bir ra-
por hazırladı.

Akdeniz Üniversitesi ve Kastamonu Üni-
versitesi’nden alanında uzman akademis-
yenlerin destekleriyle yayınladığımız rapor, 
23-30 Nisan tarihleri arasında, Türkiye’nin 
61 şehrinde ikamet eden, 31-40 yaşları ara-
sında, yıllık ortalama tatil bütçesi 5 bin 
TL’den az 789 katılımcının görüşlerinden 
elde edilen veriler doğrultusunda hazır-
landı. 

Rapora göre, halkımızın tatil konusunda-
ki yaklaşımı genel olarak iyi durumda. Bu 
durum salgın sonrası büyük bir yara alan 
turizm sektörü için sevindirici bir gelişme. 
Türkiye ekonomisinin temel yapı taşların-
dan biri olan turizm sektörünün bu salgın-
dan en az hasarla çıkması, ülke ekonomimiz 
için önemli bir durum teşkil ediyor. 

Kararsızların ikna edilmesi durumunda 
oteller için talep daralmasının yüzde 33 dü-
zeylerinde gerçekleşeceğini öngörüyoruz. 
Sıcak denizlere inme konusunda her 100 
kişiden 80’inin olumlu tavır sergilediğini de 
belirtmek isteriz. Tabi bu noktada “endişeli 
istekliler” göze çarpıyor. Turizm konusunda 
alınacak tedbirler, hijyen önlemleri ve serti-
fika çalışmaları çekimser kalan vatandaş-
larımızın kararının şekillenmesinde önem-
li rol oynayacak. Yine rapora göz attığımızda 
bu bağlamda, halkımızın Haziran ayında ya-
şanacak gelişmelere ve salgının azalmasına 
göre hareket edeceğini görüyoruz. Bu nok-
tada karar ayı olarak Haziran ayı ön pla-
na çıkıyor. 

n MÜSİAD olarak 30. kuruluş yılınızda 
hangi çalışmalara ve hizmetlere imza at-
mayı hedefliyorsunuz? Hedeflerinizi öğre-
nebilir miyiz?

MÜSİAD aslında korona öncesinde 
2017’den itibaren kendi stratejik yol hari-
tasını tazelenme sürecinde belirledi. Bizler 
verileri doğru okuma ve önceden aksiyon 
alma bilinci ile kendi yapısal ve kurumsal ye-
nilenmemizi yeni sürecin şartlarına adapte 
bir şekilde kurguladı. 

Bu bağlamda geliştirdiğimiz yönetim mo-
deli zaten atıl bir bürokrasi yerine dinamik 
ve proje bazlı bir çalışma sistematiğine sa-
hip. Komitelerimizden çok sayıda projenin 
yapılandırılması tamamlandı. Şimdi öncelik 
ve bitiş sırasına göre bunları kamuya açma 
dönemindeyiz. Bir yandan GABORAS, SEN-
YAP gibi devam eden projelerimizi de geliş-
tirmekte öte yandan yeni ve dinamik kadro-
muz ile bilhassa stratejik sektörlerde yeni iş 
modelleri ve yatırım sahaları geliştiriyoruz. 
Kısa bir süre içinde MÜSİAD INNOVA mar-
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kamız ile dijital dönüşüm ve değer üretme 
konularında çok daha aktif ve sahada bir 
MÜSİAD göreceksiniz. 

Bilginin ulusal güç unsuru olduğu bir sü-
reçte biz, sadece akademik bilginin değil, 
akademi-kamu-sanayi ortaklığının üretece-
ği değer zincirini tesis etmek adına yepyeni 
bir oluşumu yine bir MÜSİAD MARKASI ola-
rak kamuya duyurmayı hedefliyoruz. 

Bu noktada yeri gelmişten Orta Ölçekli 
Sanayi Projemiz üzerinde detaylı bilgi ver-
mek isterim. Malumunuz Koranavirüs sü-
recinin ardından dünyadaki bütün normlar 
değişmeye başladı. Bu noktada “yeni nor-
male” adapte olmak durumundayız. MÜSİ-
AD olarak bizler de bu hususu göz önüne 
alarak bu projemizi “MÜSİAD Üretim ve Ya-
tırım Üsleri” şeklinde yeniden kurguladık. 

Koranavirüs salgının etkilerinin gideril-
mesi ve olası yeni salgın ve afetler karşı-
sında üretim ve ticaret sisteminin sekteye 
uğramaması, tedarik ve yatırım hatlarının 
güçlendirilmesi ve sürdürülebilir bir siste-
min kurulabilmesi amacıyla projemizi yeni 
normalin gerekliliklerine uygun şekilde re-
vize ettik. Proje kapsamında lojistik siste-
minde sanitasyon kökenli tıkanmaların 
önüne geçilmesi amacıyla hem lojistik mer-

kezi hem de dışarıdan gelen ekipler için ko-
naklama tesislerinin kurulması planlandı. 
Ayrıca, 14 günlük karantinalar da dâhil ol-
mak üzere her türlü izolasyonun sağlık ted-
birleri alınarak, konuk evlerinde sağlanaca-
ğı bir üretim ve taşıma hattı da kurgulandı. 
Site içinde kurulan gümrüklü antrepo ile ih-
racat işlemleri kolay ve hızlı hale gelecek. 
Ek olarak paketleme ve yükleme sırasın-
da maksimum ürün güvenliği ve sanitasyon 
uygulanabilecek. Ayrıca ticarette güvenilir-
lik ve itibar yönetimin sağlanması amacıy-
la sipariş sahibi firmaların bağlı oldukla-
rı ülkelerden gelecek denetçiler tarafından 
işlemler sanitasyon ve sair denetimler için 
de açık olacak. Oluşturulması planlanan te-
sislerde üretim ve ticaretin sağlıklı bir şekil-
de devam etmesini sağlayacak üreticiler ve 
işgücü için yaşam kalitelerini düşürmeden 
çalışabilecekleri ortamı hazırlayan her tür-
lü mağaza yer alacak. Ayrıca, banka, kargo, 
PTT, yedek parça dükkanları, ıtriyat satış, 
market restoran gibi işletmelerin salgın ve 
afet dönemlerinde bu yapılar içinde devamlı 
çalışmasını sağlayacak. 

MÜSİAD MECLİS çatısı altında Üretim ve 
Ticaret Planlama Üst Kurulumuz öncülü-
ğünde geliştirdiğimiz bu projeyi hızlı bir şe-

kilde ülke sathına yaymayı hedefliyoruz. 

minde sanitasyon kökenli tıkanmaların 
önüne geçilmesi amacıyla hem lojistik mer- ğünde geliştirdiğimiz bu projeyi hızlı bir şe-

DÜNYADA HEPİMİZ AYNI 
GEMİDEYİZ: “Dünyada 

hepimiz aslında aynı 
gemideyiz. Türkiye bu 

süreçte paylaşma ve işbirliği 
açısından oldukça etkili 

bir süreç yönetimi ile hem 
başarılı bir sınav verdi 

hem de tüm dünyaya yeni 
sistemin karşılıklı işbirliği ve 
güven üzerine kurulması 
gerektiği hususunda bir 

ders verdi ve veriyor. Sözün 
özü yeni bir süreci eski 

kavramlarla tanımlamak ve 
yöntemlerle çözmek mümkün 

görünmüyor.” 
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GİRİŞİMCİNİN

IDEALI
OLMALI

SAĞLAM GROUP YÖNETIM KURULU BAŞKANI BURHAN SAĞLAM, 
ALMANYA‘DA ELDE ETTIĞI BAŞARIYI EKOVITRIN’E ANLATTI 

“Gurbetteki Türkler olarak bizim idealimiz bir adım öteye gitmek, işçi sınıfından işveren 
sınıfına yükselmekti, bunu başardık. Girişimcilik insanın yapısında olmalı. Girişimcilik merak, 

cesaret, özgüven ve en önemlisi bir ideal gerektiriyor.”

40

ÖZEL RÖPORTAJ | BURHAN SAĞLAM

Almanya’da faaliyet sürdüren Türk girişimci Burhan Sağlam’ın sahibi olduğu X7-telecom 
GmbH şirketi, Financial Times tarafından Avrupa‘da en hızlı büyüyen bin şirket arasında 

gösterildi. 7 yıl önce kurulan şirketin, Almanya genelinde 200’ün üzerinde bayisi bulunuyor. 

ÖZEL RÖPORTAJ / BİLAL KOÇAK
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ALMANYA’DAKİ BAŞARILI 
TÜRK GİRİŞİMCİSİ 

Almanya’da telekom sektöründe faaliyet sürdüren 
Burhan Sağlam, gurbette başarıyı yakalayan 
Türk girişimciler arasında yer alıyor. Sağlam 

Group Yönetim Kurulu Başkanı Burhan Sağlam’ın 
kurduğu, X7-telecom ve ixtec mobile şirketlerinin 

Almanya genelinde 200’den fazla bayisi 
bulunuyor. X7-telecom GmbH şirketi, FLY-mobile.

de ve x7shop24.de adlı iki ayrı online platformda 
telekomünikasyon hizmeti de sunuyor. Burhan 

Sağlam, inşaat sektöründe ise ortağı olduğu 
Baden-Bau adlı firmasıyla 2019 yılından itibaren 

müteahhitlik hizmeti vermeye başladı.
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S
adece Almanya’da Türk kökenli gi-
rişimcilerin kurduğu şirketlerin yıl-
lık cirosu 75 milyar Euro’nun üze-
rinde. Bu şirketlerin oluşturdukları 

istihdam sayısı ise 800 bini aşıyor. Türkle-
rin sahibi olduğu bu firmalarda çalışanların 
çoğunluğunu Almanlar oluşturuyor. 1960’lı 
yıllarda babaları Almanya’ya işçi olarak gi-
den ve çok zor şartlarda çalışan Türklerin, 
gurbette doğan çocuklarının bugün başa-
rılı girişimciler olarak Alman ekonomisine 
önemli katkı sağlayacağını hiç kimse hayal 
edemezdi. Bu önemli gelişme göçmen Türk-
lerin çocuklarının işçilikten, işverenliğe ge-
çerek sınıf atladığını gösteriyor. Dünyanın 
en güçlü ekonomilerinden biri olan Alman-
ya’da iş dünyasında başarıyı yakalayan isim-
lerden biri olan Burhan Sağlam, 1969 yılında 
Almanya’ya giden milli güreşçi Ali Sağlam’ın 
oğlu. Almanya’da 1976 yılında dünyaya ge-
len Burhan Sağlam, ilk girişimcilik deneyimi-
ni 1998 yılında telekomünikasyon sektörün-
de bir şirket kurarak elde ediyor. Ardından 
bir telekomünikasyon şirketinde 11 yıl süren 
yöneticilik hayatı ona önemli tecrübeler ka-
zandırıyor. Burhan Sağlam, “Benim yapımda 
var, hayat tarzım bu“ dediği girişimciliğe yeni-
den soyunuyor. 2013 ve 2014 yılında ardı ar-
dına iki telekomünikasyon şirketi kurarak iş 
dünyasına dönüyor. Bugün bu şirketlerin Al-
manya genelinde 200’den fazla bayisi bulu-
nuyor. Burhan Sağlam’ın yönetimindeki te-
lekom şirketleri, Avrupa’nın en önde gelen 
GSM operatörleriyle birlikte çalışıyor. Aynı 
zamanda MÜSİAD Avrupa Koordinatörlüğü 
görevini de yürüten başarılı girişimci Bur-
han Sağlam ile EKOVİTRİN özel bir röportaj 
gerçekleştirdi. 

MILLI GÜREŞÇI 
ALI SAĞLAM’IN OĞLU
n Sayın Sağlam, Almanya’da ikinci ne-

sil başarılı Türk girişimcileri arasında yer 
alıyorsunuz. Sizi yakından tanıyabilir mi-
yiz? Almanya’da girişimcilik öykünüz na-
sıl başladı?

Efendim arzu ederseniz bu soruya ba-
bamdan başlayarak cevap vermek isterim, 
zira hikayenin bir nevi kahramanı kendisi. 
Ali Sağlam, Türkiye şampiyonu ve milli gü-
reşçi olarak ay yıldızlı formayı terletmiş bir 
sporcu. 1969 yılında gelen bir transfer tek-
lifini kabul ederek Almanya’nın birinci lig 
ekiplerinden birine transfer olmak suretiyle 
geliyor Almanya’ya. Böylelikle biz, yani 5 kar-
deşim ve ben, burada, Almanya’da dünyaya 
geldim. Fakat ben henüz 6 yaşındayken bir 
akraba düğünü vesilesiyle kısa süreliğine 
geldiğimiz İstanbul’da kalmakta ısrar ediyo-
rum. Dedemin de dünden razı olduğu bu du-

rumu annem ve babam da onaylayınca ilk 
ve ortaokulu Nişantaşı Nilüfer Hatun İlkoku-
lu’nda tamamladım. Ardından yine ailemin 
yanına, Almanya’ya döndüm. Almanya’ya 
döndükten sonra farklı alanlarda çalışma-
ya, deneyim kazanmaya gayret gösterdim. 
Gerek fabrikalarda sanayi üretiminin na-
sıl gerçekleştiğini, gerekse de ticaret dün-
yasının nasıl işlediğini gözlemleme imkanım 
oldu. Kısacası, merak ettiğim her işi menba-
ğında öğrendim.

SAĞLAM’IN GIRIŞIMCILIK 
ÖYKÜSÜ NASIL BAŞLADI?
n İş hayatına nerede, nasıl atıldınız? 

Sizi girişimci olmaya yönlendiren sebep-
ler nelerdir?

Ticaret alanında eğitimimi tamamladık-
tan sonra edindiğimiz iş tecrübelerini de 
göz önünde bulundurarak ilk girişimimizde 
bulunduk. 1998 yılında telekomünikasyon 
alanına ilk adımımızı attık ve ilk şirketimizi 
kurduk. İlk maceramızda edindiğimiz tecrü-
be ve network sayesinde adımızı duyurma-
yı başardık. 2002 yılında Almanya çapında 
faaliyet gösteren bir telekomünikasyon şir-
keti şahsıma satış müdürlüğü pozisyonunu 
teklif etti. Kabul ettik ve kurduğumuz ilk şir-
keti de devrettik. Fakat 11 yıl büyük deneyim-
ler edindiğim, tecrübeler kazandığım şirket-
ten yine girişimcilik ruhunun ağır basması 
nedeniyle ayrıldık ve 2013 yılında X7-tele-
com şirketini kurduk. Adından da anlaşıla-
cağı üzere yine telekomünikasyon alanın-

ÖZEL RÖPORTAJ | BURHAN SAĞLAM

X7-telecom GmbH şirketinin yönetim merkezi Almanya’nın Karlsruhe şehirine bağlı Graben-Neudorf’da yer 
alıyor.  Burhan Sağlam ve şirket çalışanları genel müdürlük ofisinde birlikte.
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da yani. İlk yılda 13 bayi açmak nasip oldu. 
2014 yılında ikinci şirketimiz olan ixtec mo-
bile’ı kurduk. Geçen yıllarda bayi sayımızı 
Almanya genelinde artırdık, 200’ün üzeri-
ne çıkardık ve gittikçe büyüdük. Ana şirke-
timiz olan X7-telecom GmbH bünyesinde 
yer alan FLY-mobile.de ve x7shop24.de adlı 
iki ayrı online platformda telekomünikas-
yon hizmeti de sunuyoruz. Doğru stratejiler-
le hem ekonomik hem de sektörel krizleri 
aşmayı başardık. Biraz klişe olacak söyleye-
ceklerim, fakat burada aslolan doğru ekibi 
kurmak ve işi inanarak yapmak. Allah nasib 

etti, geçtiğimiz yıl yakın bir yol arkadaşım-
la inşaat sektörüne de girdik. 2019 yılında 
kurduğumuz Baden-Bau isimli şirketimiz-
le müteahhitlik hizmeti sunmaya başladık. 
Şirketlerimizi Sağlam Group çatısı altında 
topladık.

Girişimci olmak için sebeplere gelecek 
olursak, insanın yapısında olmalı diye düşü-
nüyorum. Bir yaşam tarzı desem yanlış ol-
maz galiba. Girişimcilik merak, cesaret, öz-
güven ve en önemlisi bir ideal gerektirir. 
Bizim, yani girişimcilerin ideali, gurbette-
ki ikinci nesil Türkler olarak bir adım öteye 

gitmek, işçi sınıfından işveren sınıfına yük-
selmekti. Tabi yeni teknolojiler konusundaki 
merakımıza inanmış olmamızın da verdiği 
özgüven ve cesaret de eklenince sonucun-
da girişimci olmak zor da olsa başarılacak 
bir hedefti.

“BÜYÜMEYE ODAKLANDIK. 
ÇALIŞIYOR VE GAYRET EDIYORUZ“

n Bugün iş hayatında geldiğiniz noktayı 
nasıl değerlendiriyorsunuz, bir başarı ola-
rak görmek gerekirse, hedeflediğiniz nok-
taya ulaştınız mı?

FOCUS dergisinin STATISTA ile yaptı-
ğı araştırma sonucunda X7-telecom GmbH 
şirketimiz 2013-2016 yılları arasında Al-
manya´nın en hızlı büyüyen şirketlerinden 
biri seçilerek ödüle layık görüldü. Financi-
al Times ve Statista tarafından yapılan bir 
başka araştırmada da yine X7-telecom şir-
ketimiz “FT 1000 Avrupa´nın 2018’de En Hızlı 
Büyüyen Şirketi” seçildi. Bizlere onur veren 
bu ödüllere rağmen ben açıkçası bir başa-
rıdan bahsetmek için çok erken olduğunu 
düşünüyorum. Çünkü henüz 7 yıllık bir şir-
ketiz ve bulunduğumuz ülkede kalıcı olabil-
mek için nerden baksanız bir nesil ayakta 
durabilmeniz, büyümeniz gerekir. Biz de bü-
yümeye odaklandık. Neticede çok köklü şir-
ket ve kurumları olan bir piyasa Almanya ve 
Avrupa piyasası. Bunun haricinde işin bir 
de felsefi boyutu var tabi ki. Başarıya ulaş-
tığını düşünen bir şahıs veya bir şirket, zir-
veyi gördüğünü zanneder ve duraklama-
ya başlar. Diğer yandan başarı çıtasını veya 
hedefini sürekli yükseltenler ise, sürekli ça-
lışır, sürekli gayret eder. Biz de yola çıkar-
ken kendimize bunu şiar edindik. Bazen çok 
büyük işler yaparız, bazen ayağımız kayar, 
ama ne başardık diye şımarır ne de sende-
ledik, düştük diye vazgeçeriz.

“TÜRK FIRMALARI ALMANYA’DA 
800 KIŞIYI ISTIHDAM EDIYOR“
n Türkler, 1960’lı yıllarda Almanya’ya 

işçi olarak çalışmaya gittiklerinde, çok 

AVRUPA’NIN EN HIZLI 
BÜYÜYEN ŞİRKETİ SEÇİLDİ
Burhan Sağlam tarafından 7 yıl önce kurulan 
X7-telecom GmbH şirketi, Focus dergisinin Statista 
ile yaptığı araştırma sonucunda 2013-2016 yılları 
arasında Almanya’nın en hızlı büyüyen şirketlerinden 
biri seçilerek ödüle layık görüldü. Financial Times 
ve Statista tarafından yapılan bir başka araştırma 
sonucunda yine X7-telecom şirketi “FT 1000 Avrupa’nın 
2018’de En Hızlı Büyüyen Şirketi” seçildi.

BURHAN SAĞLAM: “İŞİMİZİ İNANARAK YAPTIK“
“2013 yılında X7-telecom şirketini kurdum. İlk yılda 13 bayi 
açmak nasip oldu. 2014 yılında ikinci şirketimiz olan ixtec 

mobile’ı faaliyete geçirdik. 7 yıl içinde bayi sayımızı Almanya 
genelinde 200’ün üzerine çıkardık ve gittikçe büyüdük. 2019 
yılında kurduğumuz Baden-Bau isimli şirketimizle müteahhitlik 
hizmeti sunmaya başladık. Şirketlerimizi Sağlam Group çatısı 

altında topladık. Doğru stratejilerle hem ekonomik hem de 
sektörel krizleri aşmayı başardık. Doğru ekibi oluşturduk ve 

işimizi inanarak yaptık, başarımızın sırrı bu.”



www.ekovitrin.com   •   Haziran 202044

zor şartlarda çalıştılar. Ancak bugün onla-
rın torunları, Almanya ve Avrupa Birliği iş 
dünyasında, sanatta, sporda, bürokrasi ve 
siyasette birçok alanda başarılar elde edi-
yorlar. Siz Almanya’da faaliyet sürdüren 
ve başarıyı yakalamış bir Türk girişimcisi 
olarak bu süreci nasıl değerlendiriyorsu-
nuz? Türk girişimciler bugün Almanya’da 
hangi noktada? 

Tabi gelen ilk gurbetçiler çok ciddi sıkın-
tı çekmişler. Hem kendileri girişimci olmayı 
düşünmemişler, hem de girişimci olabilme-
leri için kendilerine böyle bir zemin oluştu-
rulmamış. Neticede çalışıp, para kazanıp gi-
deceğiz diye bakmışlar ve kendilerine de o 

gözle bakılmış. Fakat bugün geldiğimiz nok-
tada gurbetçiler, 4. nesliyle buradalar ve ar-
tık Almanya’nın hatta Avrupa’nın kalıcı bir 
unsuru oldular. Bilhassa iki nesildir gurbet-
çiler, sizin de bahsettiğiniz gibi bir çok alan-
da kendini göstermeye başladı. Ticaret veya 
girişimcilik açısından baktığımızda rakam-
lar inanılmaz boyutlarda. Sadece Alman-
ya’da Türk şirketlerin yıllık cirosu 75 milyar 
€’yu aşmış durumda. Oluşturdukları istih-
dam sayısı ise 800 bini aşıyor. Akademide 
en son örneğini Prof. Özlem Türeci ve Prof. 
Uğur Şahin ile gördük. Kendileri Almanya’da 
koronavirüse karşı mücadelede klinik de-
neye müsaade alan ilk aşıyı geliştirmiş iki bi-
lim insanı. Bu ve bunun gibi örnekler her ge-
çen gün artıyor!

n Almanya ve Avrupa iş dünyasında 
bundan sonraki hedefleriniz nelerdir?

İlk hedefimiz korona sürecini sağ salim 
atlatmak. Sonraki hedefimiz de tabii ki, du-
rağanlaşan piyasayı tekrar canlandırmak 
ve şirket stratejilerimize uygun şekilde faa-
liyetlerimizi gerçekleştirmek. Fakat aslolan 
bu süreci sağlıklı bir şekilde atlatmak. Çün-
kü şu aralar yarının ne getireceğini kestire-
mez bir durumda tüm dünya.

“TÜRKIYE’YE YATIRIM YAPMAK 
BOYNUMUZUN BORCU“
n Türkiye’de yatırım yapma hedefiniz 

var mı? Varsa hangi sektörde?
Türkiye, sürekli dinamik ve genç nüfu-

suyla birlikte ticaret insanları için ideal bir 
ülke. Kalkınmakta olan ülkeler arasında en 
büyük genç nüfus oranına sahip olması da 
ayrı cazibe oluşturuyor. Fakat kısa ve orta 
vadede işimizi daha ziyade Almanya‘da bü-
yütmeyi, buraya konsantre olmayı hedefli-
yoruz. Uzun vadede elbette vatan-ı asli’ye, 
Türkiye’ye yatırım yapmak hedefimiz oldu-
ğu kadar boynumuzun da borcudur. İler-
leyen zamanlarda tabi bunu düşünüyoruz.

MÜSIAD AVRUPA 
KOORDINATÖRÜ
n Siz aynı zamanda Müstakil Sanayici 

ve İşadamları Derneği (MÜSİAD) Avrupa 
Koordinatörü olarak görev yapıyorsunuz. 
Bu yöndeki çalışmalarınızdan bahseder 
misiniz? MÜSİAD olarak Avrupa’daki faali-
yetleriniz neler? Kaç ülkede, ne kadar üye-
ye sahipsiniz? 

Aslında MÜSİAD maceramız başlı başına 
bir konu doğrusu. Yaklaşık 3 yıl önce atan-
dım bu göreve ve MÜSİAD’ın Avrupa yapı-
lanmasının revize edilmesi, kurumsallaş-
masının ilerlemesi, büyük bir teşkilatlanma 
sürecine girmesi görevini üstlendik. Netice-
de bugün bakıldığında üç yıllık kısa bir sü-
rede 3 ülkede 6 olan şube sayımızı 13 ülke-

ÖZEL RÖPORTAJ | BURHAN SAĞLAM

Başarılı Türk girişimci Burhan 
Sağlam, iş hayatının dışında 
sosyal yardım projelerinde 
de yer alıyor. İşte bunlardan 
birinde Burhan Sağlam, gittiği 
Zimbabve’de Afrikalı çocuklara 
yardım elini uzattı.

MÜSİAD Avrupa Koordinatörü Burhan Sağlam, 
Almanya’nın Karlsruhe şehrinde 

üniversite öğrencisi Türk gençlerine iş dünyasındaki 
tecrübelerini anlattı.

Burhan Sağlam, X7-telecom şube açılışında. 
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‘GURBETÇİ TÜRKLER 
AVRUPA’NIN KALICI 
UNSURU OLDULAR“

“Almanya’ya gelen ilk nesil gurbetçiler çok ciddi 
sıkıntı çekmişler. Hem kendileri girişimci olmayı 

düşünmemişler, hem de girişimci olabilmeleri 
için kendilerine böyle bir zemin oluşturulmamış. 

Neticede çalışıp, para kazanıp gideceğiz diye 
bakmışlar ve kendilerine de o gözle bakılmış. Fakat 

bugün geldiğimiz noktada gurbetçiler, 4. nesliyle 
buradalar ve artık Almanya’nın, hatta Avrupa’nın 

kalıcı bir unsuru oldular. Bilhassa iki nesildir 
gurbetçiler, bir çok alanda kendini göstermeye 

başladı. Ticaret veya girişimcilik açısından 
baktığımızda rakamlar inanılmaz boyutlarda. 

Sadece Almanya’da Türk şirketlerin yıllık cirosu 
75 milyar Euro’yu aşmış durumda. Oluşturdukları 

istihdam sayısı ise 800 binden fazla.“
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de 27’ye çıkardık, üye sayımız ise 125’den 2 
bin 700’e kadar büyüdü. Sağ olsun Avrupa 
şube başkanlarımızın gayreti, samimiyeti ve 
MÜSİAD’a gönül vermiş iş adamlarıyla ileri-
de daha büyük işler başarabileceğimize ina-
nıyoruz. Faaliyetlerimiz arasında yerel ti-
caret odaları ile işbirliklerinden, Avrupa’da 
yatırım yapacak Türk şirketlerine veya Tür-
kiye’de yatırım yapacak Alman şirketlerine 
gerekli bağlantıları kurma alanında yardım-
cı olmak gibi, üyelerimiz arasında ticare-
ti artırmak gibi bir çok farklı alanda hizmet 
sunmak bulunuyor. Bu hizmetlerin de hem 
çeşitliliğini hem de adedini artırmayı hedef-
liyor ve bu alanda fikir yürütüyoruz.

“ALMANYA FIRSATLAR 
SUNAN BIR ÜLKE“

n Dünyanın en güçlü üçüncü ekonomisi 
olan Almanya’da iş dünyasında rekabetçi-
liğin, iş dünyasında faaliyet sürdürmenin 
artıları ve eksileri nelerdir? 

Demin de bahsettiğim gibi, Almanya hem 
sürekli yeni ve inovatif (startup) şirketlerin 
kurulduğu, hem de köklü şirketlerin bulun-
duğu aktif bir piyasa. Bu canlılığı, bu dina-
mizmi iki açıdan da değerlendirmek müm-
kün. Bir taraftan imkan olarak görülebilir, 
diğer taraftan ise sürekli tehlike arz ediyor. 
Kendinizi yenilemezseniz, piyasaya ayak uy-
durmazsanız, geliştirmezseniz kendinizi, en 
iyi ihtimalle günü kurtaran vasat bir şirket 
olarak kalırsınız. Bazı köklü şirketler dahi 
kendilerini bu güncellemelere, yenilenme-
lere, dünyanın değişimine kapattığı için ta-
rih oldu, unutuldu… Misal verilecek olursa 
en son örneği teknoloji şirketi Loewe. Fa-
kat tabi ki Almanya, dinamikliğinin yanı sıra 
oturmuş sanayisi ile, Avrupa’nın lokomotif 
ülkesi konumunda olmasıyla, bir çok alanda 
imkan sunuyor ve tabi ki gerekli çalışkanlı-
ğı gösteren şahıs ve şirketlerin önü dünya-
ya açılıyor. Almanya neticede dünya ihracat 
sıralamasında ilk 4’te olan bir ülke. Kısacası 
Almanya, isteyene, azmedene dünya piyasa-
sını sunuyor diyebiliriz.

“TÜRKIYE SIYASI ISTIKRAR 
VE DOĞRU POLITIKALARLA 
BÜYÜDÜ“

n Almanya’da yaşayan bir Türk girişim-
cisi gözüyle Türkiye ekonomisini nasıl de-
ğerlendiriyor sununuz? Özellikle AK Par-
ti iktidarlarıyla başlayan süreçte Türkiye 
nasıl bir gelişme gösterdi? 

Türkiye’nin son 18 yılına baktığımızda ül-
kemiz bilhassa istikrarın, doğru ekonomi ve 
finans politikalarının uygulanması sayesin-
de hiç tahmin edilemeyecek bir noktaya gel-

di. Altyapıdaki yatırımlar, siyasi istikrar ve 
doğru politikalar yabancı yatırımcı olarak 
Türkiye’ye geri döndü. Turizm, sağlık, sa-
vunma sanayii ve inşaat gibi sektörler bu yıl-
larda altın çağını yaşadı. Baktığımızda 2008 
krizi dünyayı sarsarken Türkiye ekonomisi 
büyümeye devam etti. Bir çok ülkenin altın-
dan kalkamayacağı ekonomik, finansal ve 
siyasi krizlerin, hatta ve hatta koca bir dar-
be girişiminin bile altından güçlenerek kal-
kabilen, bunu ekonomik açıdan vatandaşına 
asgari derecede yansıtmaya gayret göste-
ren bir siyasi irade mevzu bahis. 18 yıldır 
sağlık sistemine yapılan yatırımların bugün, 
korona pandemisi sürecinde meyvelerini 
nasıl yediğimizin altını çizmekte, dünyayla 
kıyasta en üst seviyelerde olduğumuzu da 
belirtmekte fayda var. 

“DEV EKONOMILERIN 
KÜÇÜLECEĞI BIR SÜREÇ 
YAŞIYORUZ“

n Bütün dünya ve Türkiye de COVID-19 
salgını sebebiyle çok zor bir süreçten ge-
çiyor, bu salgın küresel ekonomiyi nasıl 
etkiledi, bu konudaki yorumunuzu alabi-
lir miyiz? 

Buna benzer salgınlar insanlık tarihinde 
çokça yaşandı. Fakat küreselleşmiş, piyasa-

sı iç içe geçmiş bir dünya olarak ilk defa böy-
le bir salgın bir pandemiyle karşı karşıyayız. 
Aslında ne kadar hassas bir düzende yaşadı-
ğımızı birebir müşahade ediyoruz böylelikle. 
Dünya ekonomisini ele aldığımızda ABD, Çin, 
Almanya, Japonya gibi ekonomi devlerinin 
dahi 2020 yılında en az yüzde 3 küçüleceği 
bir süreçten geçiyoruz. Buna işsiz kalacak-
ları, batacak şirketleri de eklediğimizde çok 
uzun soluklu bir maratondan geçeceğimi-
zin farkında olmalıyız. Evet, salgın elbette en 
geç aşının bulunmasıyla geçecek, fakat dün-
ya piyasası ve ekonomisi bir süre daha has-
talığı yenmek için mücadele edecek.

“AZIMLI OLMALI VE DAHA ÇOK 
ÇALIŞMALIYIZ“

n Son olarak vermek istediğiniz bir me-
saj var mı?

Müsaade ederseniz milli şairimiz Akif’in 
sözleri ile bitirmek isterim sözlerimi. 

‘Atiyi karanlık görerek azmi bırakmak 
Alçak bir ölüm varsa, eminim, budur 

ancak…’
Diyor merhum Mehmet Akif. Biz de bu 

sözü düstur edinmeliyiz ve edindik de nite-
kim. Ümitsiz olmamalı, yarınların bizim ola-
cağına inanmalı ve dünden daha çok azmet-
meli, çalışmalı, gayret göstermeliyiz.

Burhan Sağlam, bir dönemin Türkiye Şampiyonu milli güreşçi olan babası Ali Sağlam ile birlikte.

ÖZEL RÖPORTAJ | BURHAN SAĞLAM

MİLLİ GÜREŞÇİ ALİ SAĞLAM: Burhan Sağlam’ın babası 
Türkiye şampiyonu milli güreşçi Ali Sağlam 1969 yılında 

Almanya’ya giden ilk nesil gurbetçiler arasında yer alıyor.
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İ
ngilizce kökenli “disruption“ 
kelimesinin girişimcilik dün-
yasındaki Türkçe tanımı “bir 
sektörü kökten değiştirmek 

ve böylelikle tam anlamıyla taşla-
rı yerinden oynatmak“tır. Yani pi-
yasada varolan bir ürünü veya ku-
rulu bir iş modelini daha da aşırı 
durumlarda hatta tüm bir branşı; 
devrimsel bir fikir veya inovasyon-
la “bozmak“, kartların yeniden da-
ğıtılmasına sebep olmak. 16. yüzyıl-
dan beri bu tür kökten değişimler, 
kendini yenilemekten aciz, çark-
ların dönme şeklinin 40-50 yıldan 
beri aynı olduğu, iş yapış model-
lerinin köhnelikten kurtulamayan 
faaliyet alanlarının makus talihi 
olmuştur.

Günümüzden 500 yıl geriye gi-
dersek, “matbaa makinesinin“ üre-
tim tarihindeki ilk teknolojik “dis-
ruption“ olduğunu görürüz. Biraz 
daha yakın geçmişten bir örnek 
sunmak gerekirse, yük ve insan 
taşımacılık iş sahası ticari men-
supları, 19. yüzyılın sonlarında at 
arabasından otomobile geçiş ya-
şanırken, hiç de hoşnut olmamış-
tır şüphesiz. 

Fakat bu iki örnek eski dönemle-
re ait ve özünde “mekanik“ yenilik-
lere sahip devrimler. Son yıllarda 
“disruption“ olgusu sırf dijital bağ-
lamda kullanılmakta. “Sıcak“ diji-
tal sektör kendini hergün yüksek 
bir hızla yenilediğinden, çok daha 
kısa sürede, çok daha fazla refor-
ma rastlıyoruz. 

Mesela Nokia ve Kodak marka-
ları “dijital bozulma´nın“ yakın geç-
mişteki seçkin “kurbanları“. Nokia 
gibi bir dev “akıllı telefon´a“, kader 
ortağı Kodak ise “dijital fotoğraf 
makinesi”ne geçişi başaramadı. 
2007 senesinde Steve Jobs önder-
liğindeki Apple firması hayatımıza 
“akıllı telefonu“ sokarak, eski tele-
komünikasyon köyüne yeni adet 
getirdi. Başarısını akıllı dijital çö-
zümlere borçlu olan, son dönem-
de namı kendinden önce ilerleyen, 

MİKAYİL BAYDAROĞLU

Bilgisayar Mühendisi ve Master of
Science M.Sc. / Almanya

m.baydaroglu@gmail.com

DİJİTAL GELECEK 
ESKI KÖYE YENI ADET

maye bağlamıyor, çünkü ironik bir 
şekilde ne otel ne de yazlık gibi hiç 
bir mülke sahip değil!

Verdiğim örnekler ortak özel-
liklere sahip. Piyasanın “eski sa-
hiplerine“ (old economy) meydan 
okuyan bu yeni yetmeler (new eco-
nomy) oyun kurallarını kafaları-
na göre belirliyorlar, orantıya ba-
kıldığında çok düşük yatırımla 
çok yüksek ciro yapıyorlar ve en 
önemlisi her birinin en tepede-
ki yöneticisi (CEO) kendi işletme-
sini ne “perakende satış“, ne “taşı-
macılık“ ne de “otel zinciri“ olarak 
tanımlamıyor. Her bir CEO´nun 
anlayışına göre, kurumları birer 
“Bilişim“ (Software) şirketi! İşte bu 
kimlik tarifi aslında bir yerde ma-
lumun ilanı. 21. yüzyılda branş 
“krallarını“ tahtlarından indiren, 
oyunun kurallarını değiştiren ve 
piyasada kendine yer edinen ye-
nilikçi kuruluşlar dijital “silahlar“ 
kullanıyorlar. Özetleyecek olursak, 
işte tam bu sürece ve saldırıya gü-
nümüzde “dijital disruption“ yani 
“dijital bozulma“ diyoruz.

Bu eğilim durmayıp, son sürat 
devam edecek. Gazete, kitap, si-
nema ve müzik alanlarındaki “bo-
zulmaları” önümüzdeki seneler-
de finans, enerji, sağlık, otomotiv 
ve havayolları gibi sektörler takip 
edecek. Önü alınamayan bu gelişi-
mi uzmanlar arası “dijital kasırga“ 
olarak tanımlıyoruz!

Tüm bu radikal değişimin ka-
zananlarından biri de ilk bakışta 
“tüketici“ olarak gözükmekte. Zira 
mevzubahis “disruption“ süreci 
sonrası genellikle yeni oluşan ma-
mullerin servis kalitesi yükseliyor, 
fiyatlar düşüyor ve ürün yelpaze-
si genişliyor. Fakat belirtmem ge-
rekiyor ki, bu madalyonun diğer 
bir yüzü de var kuşkusuz. Yakın 
gelecekteki bir makalemde “dijital 
bozulma”nın sosyolojik etkilerini, 
yani cemiyet hayatımızda nelere 
mal olduğunu izah edeceğim.

Esen kal güzel insanım.

başka “oyun bozanları” da örnek-
lemek istiyorum. 

ABD merkezli “Amazon“ kuru-
luşu hem perakende satışı kökten 
değiştirdi hem de bizim alışveriş 
alışkanlıklarımızı. Dünya şirket-
lerinin iflas eşiğine geldiği şu “Co-
vid-19“ günlerinde, Amazon firma-
sı rekor satış yapmakta. 10 yıllık 
maziye sahip “Uber” işletmesi 2018 
senesinde 11,3 milyar dolar ciro 
yaptı. Şu anda dünyanın en bü-
yük “oto yolculuk arabulucusu” fa-
kat ne gariptir ki, bu organizasyon 
bir tek araca dahi sahip değil! Ya-
şıt bir diğer Amerika menşeli şir-
ket olan “Airbnb” dünyanın 220 ül-
kesinde konaklama rezervasyon 
hizmeti sunmakta ve son 10 yılda 
500 milyon müsteriye ulaşmış bir 
başarı öyküsüne sahip. Sektörün 
geleneksel ağır toplarına “kafa tu-
tuyor” ve bunu yaparken yine ser-

UZMAN GÖRÜŞÜ
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DOSYA/HABER – MELİKE KOÇAK

DOSYA | KÜRESEL ISINMA

McKinsey Global Institute (MGI) tarafından hazırlanan “İklim Riski ve Tepkisi: 
Fiziksel Tehlikeler ve Sosyo-Ekonomik Etki” raporunda şu çarpıcı ifadeler yer alıyor: 
“Aşırı sıcaklık dış mekan çalışmalarını azaltabilir, gıda sistemlerini değiştirebilir, 
altyapı hizmetlerini bozabilir ve buzullar gibi doğal sermayeyi tehlikeye atabilir. 
Aşırı yağış ve sel, kıyı ve nehir topluluklarını tehlikeye atarken fiziksel varlıkları ve 
altyapıyı tahrip edebilir. Kasırgalar küresel tedarik zincirlerine zarar verebilir ve 
biyom değişimleri ekosistem hizmetlerini etkileyebilir.Belirli güçteki sellere dayanacak 
şekilde tasarlanmış binalar, daha güçlü sellere dayanmayacak. Ilıman bir iklim için 
yetiştirilen ürünler, daha yüksek sıcaklıklarda kuruyacaklar.”
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İ
nsan medeniyetinin yeryüzündeki 
varoluş tarihi ile birlikte on bin yıl-
dan fazla zaman istikrarlı bir seyir 
izleyen dünyamızın iklimi artık de-

ğişiyor. 1880’lerden bu yana, ortalama kü-
resel sıcaklık yaklaşık 1.1 santigrat derece 
artış gösterdi ve bu da dünyadaki bölgeler-
de önemli fiziksel etki yarattı. Ortalama sı-
caklıklar arttıkça, sıcak hava dalgaları ve 
seller gibi akut tehlikelerin sıklık ve şidde-
ti ile birlikte kuraklık ve yükselen deniz se-
viyeleri gibi kronik tehlikeler de artıyor. İk-
lim değişikliğinden kaynaklanan bu fiziksel 
riskler, sosyo-ekonomik riske dönüşüyor. 

İklim değişikliğinin fiziksel risklerini 
daha iyi değerlendirebilmeleri, adapte ede-
bilmeleri ve hafifletebilmeleri için dünya-
nın dört bir yanındaki karar vericilerin 
bilgilendirilmesine yardımcı olmak için Mc-
Kinsey Global Institute (MGI) “İklim Riski ve 
Tepkisi: Fiziksel Tehlikeler ve Sosyo-Eko-
nomik Etki” raporunu yayınladı. Raporun 
odak noktası, önümüzdeki otuz yıl boyunca 
değişen bir iklimden kaynaklanan fiziksel 
riskin doğasını ve kapsamını anlamak ve 
olası adaptasyon önlemlerinin olmaması 
üzerineydi. Rapordaki dokuz vaka çalışma-
sı inceleniyor, değişen bir iklimin sosyo-e-
konomik etkilerinin büyük ve genellikle ön-
görülemez olacağı belirtiliyor. McKinsey 
Global Institute raporuna göre, hükümet-
ler, işletmeler ve diğer kuruluşlar krizi 
farklı ve sıklıkla işbirlikçi yollarla ele almak 
zorunda kalacaklar. Raporda; “Hepimizin 
ortak olduğu bu krize ortak bir çözüm ge-
rekiyor” denilerek şu ifadelere yer verili-
yor: “Liderler ve örgütleri, fiziksel dünyamı-
za dayadığı yeni gerçekliğe adapte olsalar 
bile iklim değişikliğinin etkilerini hafiflet-
meye çalışacaklar. Bunun için liderler yeni 
iklim gerçekliğini ve dünyanın farklı yerle-
rindeki örgütleri üzerindeki potansiyel et-
kisini anlamalı.”

DOSYA | KÜRESEL ISINMA

İklim değişikliğinden kaynaklanan fi ziksel riskler, sosyo-ekonomik 
riske dönüşüyor. Önümüzdeki on yıl içinde, çoğu gelişmekte olan 
ülkelerde, altyapıya 30 trilyon ila 50 trilyon dolar harcanacak. 

Bu altyapı sistemleri ve fabrikaların geleceğin fırtınalarına dayanacak 
şekilde tasarlanması gerekiyor.
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YENI IKLIM GERÇEKLIĞI
McKinsey Global Institute (MGI) tarafın-

dan hazırlanan “İklim Riski ve Tepkisi: Fi-
ziksel Tehlikeler ve Sosyo-Ekonomik Etki” 
raporu dünyanın geleceğini tehdit ve yak-
laşan kıyameti çarpıcı şekilde gözler önü-
ne seriyor.

Son iki yüzyıl boyunca sıcaklık artışı-
nın temel sebebini, atmosferik karbondi-
oksit (CO2) ve metan ve azot oksit de dahil 
olmak üzere diğer sera gazlarındaki in-
san kaynaklı artış oluşturuyor. 18. yüzyılın 
ortalarında Sanayi Devrimi’nin başlangı-
cından bu yana, insanlar atmosfere yak-
laşık 2,5 trilyon mt CO2 saldırarak, atmos-
ferdeki CO2 konsantrasyonlarını yüzde 67 
oranında artırdı. Karbondioksit yüzlerce 
yıl atmosferde takılıp kaldı. Sonuç olarak, 
meydana gelen ısınmanın neredeyse tama-
mı kalıcı hale geldi. Dahası, gezegenimiz net 
sıfır emisyona ulaşana kadar ısınmaya de-
vam edecek.

Önemli değişiklikler yapılmazsa, bilim 
adamları küresel ortalama sıcaklığın 2050 

yılına kadar ön sanayi ortalamasına göre 
2,3 derece artabileceğini tahmin ediyor-
lar. Birden fazla kanıt, bunun, gezegenin 
yüzlerce veya binlerce yıl ısınmasına ne-
den olabilecek fiziksel geri yansımalarını 
(önemli miktarda metanın salınmasına ne-
den olan permafrostun çözülmesi gibi) te-
tikleyebileceğini düşündürüyor. Isınma-
yı 1.5 veya 2.0 derecenin altına sınırlamak, 

dünyanın böyle bir “sera” durumuna girme 
riskini azaltacak.

IKLIM DEĞIŞIMI 
RISKININ DOĞASI

İlgili taraflar iklim değişikliğinin yol aç-
tığı riski ancak açıkça anlayıp ve bu riskle 
yüzleşmeyi bu kadar karmaşık hale getiren 
nüansları görürlerse onu daha anlaşılır 

2050 YILINA KADAR 
KÜRESEL 

SICAKLIK 2,3 DERECE 
ARTACAK

“Önemli değişiklikler 
yapmazsak, bilim adamları 
küresel ortalama sıcaklığın 

2050 yılına kadar ön sanayi 
ortalamasına göre 2,3 

derece artabileceğini tahmin 
ediyorlar. Birden fazla 

kanıt, bunun, gezegenin 
yüzlerce veya binlerce yıl 

ısınmasına neden olabilecek 
fiziksel geri yansımalarını 
(önemli miktarda metanın 
salınmasına neden olan 
permafrostun çözülmesi 
gibi) tetikleyebileceğini 

düşünüyorlar.”
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hale getirebilirler. Fiziksel iklim riskinin 
yedi özelliği olduğunu görebiliyoruz:

n Artan: Bazı ülkeler bazı faydalar bu-
labilmesine rağmen (Kanada, Rusya ve ku-
zey Avrupa’nın bazı bölgelerinde artan ta-
rımsal verim gibi) dünya genelinde fiziksel 
iklim riskleri genellikle artıyor. Artan fizik-
sel risk sosyoekonomik riski de artıracak.

n Mekansal: İklim tehlikeleri yerel ola-
rak kendini gösteriyor. Ülkeler arasında ve 
hatta ülkeler içerisinde önemli farklılıklar 
var. Fiziksel iklim riskinin doğrudan etkile-
ri, coğrafi olarak tanımlanmış bir alan bağ-
lamında anlaşılmalı.

n Durağan olmayan: Yüzyıllar boyunca 
finansal piyasalar, şirketler, hükümetler ve 
bireyler istikrarlı bir iklim zemininde ka-
rarlar aldılar. Ancak yaklaşmakta olan fi-
ziksel iklim riski sürekli değişiyor. İstikrarlı 
bir ortamın anlık değişmesi, deneyime da-
yalı karar almanın güvenilmez olabileceği 
anlamına geliyor. Örneğin, altyapı tasarımı 
için uzun süredir kabul edilen mühendis-
lik parametrelerinin yeniden düşünülmesi 
gerekebilir. Ev sahiplerinin ve bankaların 
uzun vadeli ipoteklerle ilgili varsayımlarını 
düzeltmeleri gerekebilir.
n Doğrusal olmayan: Fizyolojik, insan 

yapımı ve ekolojik sistemler belirli eşik-
lere dayanacak şekilde zaman içinde ge-
lişti veya optimize edildi. Bu eşikler artık 
tehdit altında. Eğer ihlal edilirlerse, etki dü-
zeltilemeyecek, sistemler tamamen dura-
bilir, bozulabilir veya çalışmayı durdurabi-

lir. Belirli güçteki sellere dayanacak şekilde 
tasarlanmış binalar, daha güçlü sellere da-
yanmayacak. Ilıman bir iklim için yetiştiri-
len ürünler, daha yüksek sıcaklıklarda ku-
ruyacaklar. Bazı uyarlamalar oldukça hızlı 
bir şekilde gerçekleştirilebilir. (örneğin, bir 
fabrikayı sel için daha iyi hazırlamak) An-
cak, mahsuller gibi doğal sistemler mevcut 
sıcaklık artış hızına ayak uyduramayabi-
lir. Tek bir bölgede birden fazla risk faktörü 
bulunduğunda zorluk daha da artar.

Paydaşlar iklim değişikliğinin yol açtığı 
riski ancak açıkça anlarlar ve yüzleşmeyi 
bu kadar karmaşık hale getiren nüansları 
görürlerse daha açık hale getirirler.

n Sistemik: İklim değişikliğinin birbirine 
bağlı sosyo-ekonomik ve finansal sistemler 
yoluyla bölgeler ve sektörler üzerinde çar-
pan tesirleri olabilir. Örneğin, Florida’da sel 
baskısı sadece konutlara zarar vermekle 
kalmaz, aynı zamanda sigorta maliyetlerini 

KÜRESEL SICAKLIK 
140 YILDAN BU YANA 

GİDEREK ARTIYOR
“1880’lerden bu yana, 

ortalama küresel sıcaklık 
yaklaşık 1.1 santigrat derece 

arttı ve bu da dünyadaki 
bölgelerde önemli fiziksel 

etki yarattı. Ortalama 
sıcaklıklar arttıkça, sıcak 

hava dalgaları ve seller gibi 
akut tehlikelerin sıklık ve 

şiddeti ile birlikte kuraklık ve 
yükselen deniz seviyeleri gibi 

kronik tehlikeler de arttı.” 

DOSYA | KÜRESEL ISINMA
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yükseltir, mülk değerlerini düşürür ve em-
lak vergisi gelirlerini azaltır. Tedarik zincir-
leri esnekliğe göre verimliliği ödüllendir-
dikleri için özellikle savunmasız sistemler. 
Kritik üretim merkezleri yoğunlaşan teh-
likelerden etkilenirse hızla durma noktası-
na gelebilirler.

n Gerileyen: Dünyanın en yoksul toplu-
lukları ve nüfusu en savunmasız gruplar. 
Gelişmekte olan ekonomiler, işlenebilirlik 
ve yaşanabilirlik üzerindeki potansiyel et-
kide en büyük artışla karşı karşıya. En fakir 
ülkeler genellikle açık hava çalışmalarına 
ve doğal sermayeye güvenirler ve çabucak 
uyum sağlamak için finansal araçlardan 
yoksundurlar.

n Hazırlıksız: Toplumumuz iklim deği-
şikliği gibi bir tehditle karşılaşmadı ve biz 
hazırlıksızız. Şirketler ve topluluklar zaten 
adapte olurken, adaptasyonun hızı ve ölçe-
ği hızlanmalı. Bu hızlanma, artan maliyetler 
ve zorlu seçimlerin yanı sıra birden fazla 
paydaş arasında koordine eylemi de bera-
berinde getirebilir.

IKLIM RISKI YEREL DÜZEYDE 
NASIL ORTAYA ÇIKIYOR?

İklim riskinin yol açabileceği geniş ha-
sara dair çok sayıda kanıt var. 2000 yılın-
dan bu yana, sermaye, insan, fiziksel ve do-
ğal yapıyı ne ölçüde bozduğu veya yok ettiği 
ölçülürse, önemli bir sosyo-ekonomik etki-
ye yol açan en az 13 iklim olayı oldu. Olaylar 
arasında ölümcül ısı dalgaları, kuraklık, ka-
sırgalar, yangınlar, su baskını ve su kayna-
ğının tükenmesi sayılabilir.

Daha sıklaşan ve daha yoğunlaşan iklim 
tehlikelerinin daha büyük sonuçları ola-
cak. Pek büyük ihtimalle, dayanıklılık için 
insan verimliliğinin omurgasını oluşturan 
sistemlerin tarihsel eşiklerini aşarak teh-
dit edecekler. İklim tehlikeleri yaşanabilirli-
ği ve çalışabilirliği, gıda sistemlerini, fiziksel 
varlıkları, altyapı hizmetlerini ve doğal ser-
mayeyi zayıflatabilir. Bazı olaylar aynı anda 
birden fazla sistemi etkileyebilir. Örneğin, 
aşırı ısı dış mekan çalışmalarını azaltabi-
lir, gıda sistemlerini değiştirebilir, altyapı 
hizmetlerini bozabilir ve buzullar gibi doğal 
yapıyı tehlikeye atabilir. Aşırı yağış ve sel, 
kıyı ve nehir topluluklarını tehlikeye atar-
ken fiziksel varlıkları ve altyapıyı tahrip 
edebilir. Kasırgalar küresel tedarik zincir-
lerine zarar verebilir ve biyom değişimleri 
(Aynı bitki örtüsüne sahip ve bunun yanın-
da aynı iklim koşullarının yaşanmış oldu-
ğu coğrafi alanlar) ekosistem hizmetleri-
ni etkileyebilir.

KÜRESEL ISINMA EN ÇOK 
HINDISTAN’I TEHDIT EDIYOR

Bugün Hindistan’da herhangi birinin 
ölümcül sıcaklığı yaşaması olasılığı sıfır, fa-
kat 2030’a doğru 160 ile 200 milyon insan 

riskte olabilir. 2017 itibariyle Hindistan’da 
ısıya maruz kalan çalışmalar GSYİH’nın 
yüzde 50’sini üretti, GSYİH büyümesinin 
yüzde 30’unu sürdü ve işgücünün yüzde 
75’ini istihdam etti. 2050 yılına kadar, Hin-

SON 20 YILDA 13 ÖNEMLİ İKLİM OLAYI YAŞANDI
“İklim riskinin yol açabileceği geniş hasara dair çok sayıda 

kanıt var. 2000 yılından bu yana sosyo-ekonomik etkiye 
yol açan en az 13 önemli küresel iklim olayı oldu. Bunlar 

arasında ölümcül ısı dalgaları, kuraklık, kasırgalar, yangınlar, 
su baskını ve su kaynağının tükenmesi sayılabilir.”
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distan’ın bazı bölümleri o kadar yoğun ısı 
ve nem altında olabilir ki, dışarıda çalışmak 
yıllık gündüz saatlerinin yüzde 30’u için gü-
venli olmayacak. Hindistan için adaptasyon 
önlemleri arasında erken uyarı sistemleri 
sağlanması, soğutma barınakları inşa edil-
mesi, açık hava işçileri için çalışma saatle-
rinin değiştirilmesi ve hizmet sektörü istih-
damına geçişin hızlandırılması yer alabilir.

KIYI KENTLERI ARTAN SEL 
RISKIYLE KARŞI KARŞIYA

Birçok kıyı kenti, sel riskiyle karşı karşı-
ya olan ekonomik merkezleri oluşturuyor. 
Selin vurucu etkilerinin bu kıyı şehirleri 
için tehlikeli bir şekilde artması muhtemel.

Bristol, İngiltere’nin batısında, onlarca 
yıldır büyük sel felaketleri yaşamamış bir 
liman şehri. Aşırı sel riski bu şehir için bu-
gün potansiyel olarak milyonlarca dolara 
mal olan bir sorundan, 2065 yılına kadar 
milyarlarca dolara mal olacak bir krize dö-
nüşebilir. Bristol hem deniz seviyesindeki 
yükselmeye, hem de yağış artışına duyar-
lı kombine gelgit ve yağışlı sellere karşı sa-
vunmasız bir şehir. Her ikisinin de iklim de-
ğişikliğiyle artması bekleniyor.

Vietnam’ın Ho Chi Minh Şehri muson ve 
fırtına dalgalanmalarına eğilimli. Bugün 
selden kaynaklanan doğrudan altyapı var-
lığı hasarı 200 milyon dolar ile 300 milyon 
dolar arasında olabilir. 2050’de 500 milyon 
dolardan, 1 milyar dolara kadar yüksele-
bilir. Ekonomik faaliyetteki devralma mali-
yetlerinin ise 2050 yılında 8,5 milyar dolara 
yükselmesi bekleniyor.

KÜRESEL ISINMAYA KARŞI 
ALINACAK TEDBIRLER

Yüzyıllar boyunca, göreceli iklim istikra-
rı dünyasına dayanan kararlar aldık. Deği-
şen iklime sahip bir dünya planlamaya alı-
şık değiliz. İklim riskinin sistemik doğası, 
olası doğrudan ve dolaylı etkilerin tamamı-
nı anlamak ve tanımlamak için bütünsel bir 
yaklaşım gerektiriyor.

Fiziksel iklim riskinin sosyo-ekonomik 
etkilerine karşı üç adım atılması gereki-
yor. Birincisi iklim riskini karar alma sü-
recine entegre etmek, ikincisi uyum hızını 
ve ölçeğini hızlandırmak ve üçüncüsü ise 
geniş ölçüde karbon salınımını azaltarak 
daha fazla risk artımını önlemek. Kilit ön-
lemler arasında insanları ve varlıkları ko-
rumak, dayanıklılık oluşturmak, zararları 
azaltmak ve uygun sigorta ve finansmanın 
sağlanması yer alıyor. 

İnsanları ve varlıkları korumak: Ahme-
dabad Belediye Şirketi, Hindistan’ın rekor 
bir günde 2010 yılında 300 kişiyi öldüren sı-

DOSYA | KÜRESEL ISINMA

ÜLKELERIN IKLIM ETKILERINDE BEKLENEN DEĞIŞIKLIK
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AŞIRI ISINMANIN TEMEL SEBEBİ ATMOSFERE KARBONDİOKSİT SALINIMI
“Son iki yüzyıl boyunca sıcaklık artışının temel sebebini, atmosferik 

karbondioksit (CO2) ve metan ve azot oksit de dahil olmak üzere diğer sera 
gazlarındaki insan kaynaklı artış oluşturuyor. 18. yüzyılın ortalarında Sanayi 

Devrimi’nin başlangıcından bu yana, insanlar atmosfere yaklaşık 2,5 trilyon mt 
CO2 salarak atmosferdeki CO2 konsantrasyonlarını yüzde 67 oranında artırdı. 
Karbondioksit yüzlerce yıl atmosferde takılıp kalıyor. Sonuç olarak, meydana 

gelen ısınmanın neredeyse tamamı kalıcı hale geldi. Gezegenimiz net sıfır 
emisyona ulaşana kadar ısınmaya devam edecek.”
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cak hava dalgasına yanıt olarak ülkenin ilk 
ısı eylem planını geliştirdi. Tedbirleri ara-
sında yedi günlük olasılıklı bir ısı dalgası er-
ken uyarı sistemi kurulması, şehir çapında 
bir soğuk çatı programı geliştirilmesi ve sı-
cak dalgalar sırasında soğuk su ve rehid-
rasyon haplarını soğuk sulara dağıtmak 
için ekipler kurulması yer alıyordu. Bu gibi 
adımlar insanları korumak için çok önemli. 
Paydaşlar ayrıca, acil durum müdahalesi-
ne ve hazırlığına öncelik vermeye, soğutma 
barınaklarını dikmeye ve ısıya maruz kalan 
dış mekan çalışanları için çalışma saatleri-
ni ayarlamaya hazır olmalı.

Mevcut altyapıyı ve varlıkları daha es-
nek hale getirecek önlemler riski sınırla-
maya yardımcı olabilir. Bunlardan bazıları 
altyapıyı ele alır. Sel baskınına maruz ka-
lan alanlarda binaların yükseklik seviye-
sini yükseltirken, diğer hamleler altyapıyı 
koruyacak. Hollanda ‘Nehir İçin Alan Prog-
ramı” (Room for the River) nehirlere daha 
yüksek su seviyelerini yönetmek için daha 

fazla alan sağlar. Öte yandan, yeni binala-
rın dikilmesi bazen eski binaların güçlen-
dirilmesinden daha uygun maliyetli olacak. 
Önümüzdeki on yıl içinde, çoğu gelişmek-
te olan ülkelerde, altyapıya 30 trilyon ila 
50 trilyon dolar harcanacak. Bu altyapı sis-
temleri ve fabrikalar geleceğin fırtınaları-
na dayanacak şekilde tasarlanabilir.

Gıda envanterinin oluşturulması: Artan 
iklim tehlikelerine karşı alınacak tedbir-
ler arasında gıda veya hammadde kıtlığı 
riskini azaltmak için küresel envanterle-
rin oluşturulması, kesintili üretime karşı 
koruma sağlamak için tedarik zincirlerin-
de stok seviyelerinin, alternatif konumlar-
dan veya tedarikçilerden kaynak sağlama 
araçlarının oluşturulması, ve yedek güç 
kaynaklarının güvenliğini sağlama bulunu-
yor. Sigorta ve finansı yeniden düşünmek: 
Sürekli değişen fiziksel riske uyum sağla-
mak için, sigorta şirketlerinin mevcut veri-
leri ve modelleri, mevcut sigorta primi sevi-
yelerini ve kendi aktifleştirme seviyelerini 

yeniden gözden geçirmesi gerekecek. Ger-
çekten de, tüm risk transfer sürecinin (si-
gortalıdan sigortacıya reasüröre, son çare 
sigortası olarak hükümetlere kadar) her 
bir kurucunun rolünü hala yerine getirip 
getiremediğine bakarak incelemeye ihti-
yacı olabilir. Geniş Ölçüde Karbondan Arın-
dırma: İklim bilimi bize daha fazla ısınma 
ve risk artışının ancak net sıfır sera gazı 
emisyonu elde edilerek durdurulabilece-
ğini söylüyor. Karbondan arındırma, önü-
müzdeki yıllarda liderlerin adaptasyona 
paralel olarak ele alması gereken göz kor-
kutucu bir meydan okuma olacak. 

Yarının iklimine hazırlanmak için, birey-
ler, işletmeler, topluluklar ve ülkelerin fi-
ziksel iklim riskini tanıması ve bunu karar 
alma sürecine entegre etmesi gerekecek. 
Karar vericiler geleceğin altyapısını, varlık-
larını ve sistemlerini yeniden düşünürken 
ve dünya toplu olarak iklim değişikliğinden 
riski yönetmek için bir yol belirlediğinden, 
önümüzdeki on yıl kritik olacak.

DOSYA | KÜRESEL ISINMA

ÜLKELERIN IKLIM ETKILERINDE BEKLENEN DEĞIŞIKLIK





KORONAVİRÜS İÇ TURİZM TALEBİNİ 
NASIL ETKILEYECEK?

MÜSİAD Yeni Turizm Kaynakları Geliştirme Komitesi ile Uluslararası Helal 
Turizm Derneği (IHATO) işbirliğinde “Covid-19’un İç Turizm Talebine Etkileri” 

başlıklı bir rapor hazırlandı. Rapor, 23-30 Nisan tarihleri arasında, Türkiye’nin 
61 şehrinde ikamet eden, 31-40 yaşları arasında, yıllık ortalama tatil bütçesi 5 

bin TL’den az olan 789 katılımcının görüşlerinden elde edilen verileri yansıtıyor. 
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Müstakil Sanayici ve İşdamları 
Derneği (MÜSİAD), Uluslararası 

Helal Turizm Derneği (IHATO) 
işbirliğinde, koranavirüs 

(COVID-19) salgınının iç turizme 
etkisi, salgın sonrası beklentiler ve 
turizmcilerin yaklaşımlarını içeren 

kapsamlı bir rapor hazırladı.
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T
ürkiye’nin en büyük sermaye 
platformu olan Müstakil Sanayi-
ci ve İşadamları Derneği (MÜSİ-
AD), hazırladığı sektörel raporlar 

ve bilimsel çalışmalar ile koranavirüs (Co-
vid-19) salgınının Türkiye ekonomisine et-
kileri ve sektör bazlı gelişmelere ilişkin yol 
haritası belirlemeye devam ediyor. Bu bağ-
lamda son olarak, MÜSİAD Yeni Turizm 
Kaynakları Geliştirme Komitesi ile Uluslara-
rası Helal Turizm Derneği (IHATO) işbirliğin-
de “Covid-19’un İç Turizm Talebine Etkileri” 
başlıklı bir rapor hazırlandı.

Akdeniz Üniversitesi ve Kastamonu Üni-
versitesi’nden alanında uzman akademis-
yenlerin destekleriyle hazırlanan raporda, 
salgının iç turizme etkileri, turistlerin hijyen 
beklentileri ve tatil konusunda yaklaşımları 
ayrıntılı olarak ele alındı.

Rapor, 23-30 Nisan tarihleri arasında, 
Türkiye’nin 61 şehrinde ikamet eden, 31-40 
yaşları arasında, yıllık ortalama tatil bütçesi 
5 bin TL’den az olan 789 katılımcının görüş-
lerinden elde edilen veriler doğrultusunda 
hazırlandı. Elektronik anket yöntemi ile ha-
zırlanan istatistiklerle kapsamlı bir durum 
raporu ortaya çıkarıldı. 

RAPORDA ÖNE ÇIKAN BAŞLIKLAR 
 
ANTALYA TALEBİNDE AZALIŞ, MUĞLA 

TALEBİNDE ARTIŞ SİNYALİ 
Rapora göre, katılımcılar, son 3 yıl içeri-

sindeki tatillerinde en çok sırasıyla; Antalya, 
Muğla ve İzmir destinasyonlarını tercih etti. 
Salgının kısa bir süre içerisinde bitmesi ha-
linde, bu yıl da bu destinasyon sırlaması de-
ğişmemesi öngörülüyor. Ancak geçtiğimiz 
yıllara oranla bu yıl, Antalya’nın tercih ora-
nı azalıyor, Muğla’nın tercih oranı artıyor.

OTELLER İÇİN TALEP DARALMASI EN 
FAZLA YÜZDE 33 DÜZEYİNDE KALIR

Katılımcıların yüzde 39’u 2020 yılı içeri-
sinde “bir otelde kalarak” tatil yapma ko-
nusunda kararsız. Her üç katılımcıdan biri 
ise bu yıl “bir otelde kalarak” tatil yapmak 
istemediğini belirtiyor. Ancak kararsızları 
olumlu etkileyecek koşulların oluşması ile 
otelde tatile yönelik talep daralmasının en 
fazla yüzde33 bandında tutulabileceği tah-
min ediliyor.

BU YIL 100 KİŞİDEN EN AZ 80’İ 
YENİDEN SICAK DENİZLERE İNEBİLİR
Katılımcıların yüzde 27’si salgın geçer 

geçmez tatile çıkmak istediğini belirtiyor. 
Öte yandan ikna olursa tatile gitmeyi dü-
şüneceklerini belirtenlerin oranı ise yüz-
de 53 düzeyinde. Ancak katılımcıların yüzde 

20’si bu yıl kesinlikle tatile gitmek istemedi-
ğini ifade ediyor. En olumsuz tutuma sahip 
bu yüzde 20’lik kesimin de salgının ve oluş-
turduğu olumsuz psikolojik koşulların dü-
zelmesi halinde küçülme göstermesi bek-
leniyor.

İYİMSERLERİN DESTEĞE, 
KÖTÜMSERLERİN İKNAYA 
VE MOTİVASYONA İHTİYACI VAR
Katılımcılar, salgının Türkiye’de sona 

erme tarihini tahmin noktasında iki gruba 
bölünmüş durumda. Yüzde 32’lik bir kesim, 
salgının yakın vadede (Mayıs-Haziran) bite-

ceğini tahmin ederken, yüzde 28’lik bir ke-
sim salgının en erken ekim ayında bitece-
ğini tahmin ediyor. Bu tablo birbirine yakın 
oranlarda ikiye bölünmüş “iyimser” ve “kö-
tümser” iki ayrı kitlenin oluştuğunu orta-
ya koyuyor. 

KONJONKTÜREL BİR TURİST PROFİLİ: 
“ENDİŞELİ İSTEKLİLER”

Her on katılımcıdan yedisi virüsün kendi-
lerine de bulaşabileceğini düşünüyor ve en-
dişeli. Katılımcıların yüzde 44’lük bir oran 
ile çoğunluğu, Türkiye genelinde vaka sayı-
sı ancak 10 kişinin altına düşünce kesinlik-
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le tatile gitmeyi düşüneceğini ifade ediyor. 
Bu durum katılımcıların “endişeli” olduğu-
nu işaret ediyor. Öte yandan vaka sayısında-
ki azalma ile turizme talep arasında da ters 
orantılı bir tutumun oluşacağı görülüyor. 
Öyle ki, tüm Türkiye genelinde vaka sayısı 
bin kişinin altına düştüğünde, kesinlikle ta-
tile gitmeyi düşüneceğini belirtenlerin oranı 
yüzde 40 düzeyinde gerçekleşiyor ve bura-
ya kadarki bulgular birlikte okunduğunda, 
insanların endişeli olmalarına rağmen, tati-
le gitme konusunda da “istekli” oldukları an-
laşılıyor. Bu çerçevede; salgınla mücadele 
sürecindeki başarı sürdürülerek endişe gi-

derilmeli. Belirli bir eşikten sonra, artık tatil 
yapma isteği konusunda talebin motivasyo-
nu Kültür ve Turizm Bakanlığı ve sektör iş-
birliğinde artırılmalı.

BÜYÜK KARAR AYI: HAZİRAN
Salgın haziran ayında tamamen bitmiş 

olur ise katılımcıların yüzde 55’i bu yaz gö-
nül rahatlığı ile bir otelde kalarak tatil ya-
pabileceklerini belirtiyor. Haziran, katı-
lımcıların çoğu için hem salgının bitişinin 
beklendiği ayı hem de kendi planları için kri-
tik olan ayı işaret ediyor. Bu nedenle haziran 
ayında vaka sayılarının ülke genelinde 100 

kişinin altına düşmesi durumunda, katılım-
cıların yüzde 56’sının tatile psikolojik açıdan 
hazır hale geleceği anlaşılıyor. Öte yandan 
katılımcıların yüzde 88’i haziran ayından 
sonra tatile çıktıklarını belirtiyorlar. Bu du-
rum, salgınla mücadelede haziran ayı sonu-
na kadar yakalanacak başarının, iç turizm 
talebi için kararı kritik düzeyde etkileyece-
ğini ortaya koyuyor.

SALGIN ‘CÜZDAN’A DA BULAŞTI  
ANCAK TATİLSİZ DE OLMUYOR

Her 10 katılımcıdan 8’i, salgından bir şe-
kilde ekonomik olarak zarar gördüğünü, ye-
disi ise işinin/mesleğinin geleceğinden en-
dişeli olduğunu ifade ediyor. Ancak bu sene 
kesinlikle tatile gitmeyeceğim diyenlerin 
oranı, on kişiden iki kişiye tekabül ediyor. 
Yani salgından ekonomik zarar gören se-
kiz kişiden altısı ve işinin/mesleğinin gele-
ceğinden endişeli olduğunu ifade eden yedi 
kişiden beşi, bu zorluklara rağmen “tatile 
gitmekten vazgeçtim” demiyor.

OTELSİZ TATİL, MİNİMALİST TESİS
“Evde kalmak” halinin 100 katılımcıdan 

27’sini tatile gitme konusunda “kararlı”, 
53’ünü ise “ikna olması halinde” tatile çık-
maya istekli hale getirdiği görülüyor. Buna 
rağmen kesinlikle tatile çıkmayacağım di-
yenlerin oranı yüzde 20 düzeyinde. Ancak 
katılımcılara “2020 sezonu bitmeden bir 
otelde kalarak tatil yapmayı planlıyor musu-
nuz?” sorusu sorulduğunda, bu soruya “ha-
yır” yanıtını verenlerin oranı yüzde 33 düze-
yinde gerçekleşiyor. Diğer bir ifadeyle “tatil 
yapmak istemiyorum” diyenlerin oranı yüz-
de 20 düzeyindeyken, “bir otelde kalarak 
tatil yapmak istemiyorum” diyenlerin ora-
nı yüzde 33 düzeyinde şekilleniyor. İki kitle 
arasındaki farkı oluşturan yüzde 13’lük ke-
simin otel dışında bir tatil arayışına yöne-
lebileceği tahmin ediliyor. Bu durumun; otel 
gibi büyük kapasiteli konaklama işletmele-
rinden, butik otel gibi daha ufak çaplı, villa ve 
bungalov gibi daha özerk konaklama işlet-
meleri türlerine yönelik bir talep doğuraca-
ğı düşündürüyor. Hatta talepte, Antalya des-
tinasyonu için azalış, Muğla destinasyonu 
için artış şeklinde gözlenen sinyalin gerek-
çelerinden birinin de bu olabileceği düşü-
nülüyor. Öte yandan bu durumun, daha çok 
küçük çaplı tesisleri bünyesinde barındıran 
Karadeniz bölgesi gibi destinasyonlara yö-
nelik talebi de artırabileceği tahmin ediliyor.

SÜREÇTE KRİTİK BİR ADIM: 
SERTİFİKAYA GÜVEN SAĞLAMAK
Otellerin Covid-19 sonrasında hijyen kri-

terlerini sağladığına dair almış oldukla-
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rı/alacakları kalite/standardizasyon ser-
tifikalarına kesinlikle güvenenlerin oranı 
yüzde 10 iken kesinlikle güvenemeyenlerin 
oranı yüzde 17 olarak belirlendi. Bu oran, 
bu yıl kesinlikle tatile çıkmayacağını belir-

tenlerin oranı (yüzde 20) ile uyum gösteri-
yor. Ancak sertifikaya kısmen güven oranı 
ise yüzde 73 düzeyinde. Zaman içerisinde 
bu kitlenin güvenini artıracak gelişmele-
rin olması, sertifikaya güven oranını daha 

yüksek bir düzeye çekebilir. Öte yandan 
katılımcıların henüz kriterleri ve uygula-
ması belirlenmemiş bir sertifika hakkın-
da değerlendirme yaptıkları da gözden ka-
çırılmamalı.
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EN ZOR KİTLE: ENDİŞELİ İSTEKSİZLER
Yapılan detaylı analizlerde bazı spesifik 

gruplardaki katılımcıların 2020 tatili için di-
ğer katılımcılara nazaran daha olumsuz tu-
tumlara sahip oldukları belirlendi. Bu doğ-
rultuda, salgın konusunda güvenli aşamaya 

gelindikten ve gerekli tedbirler alındıktan 
sonra, iç turizm talebinde en fazla ilginin 
gösterilmesi ve ikna edilmesi gereken kitle-
nin; kadınlar, 31-40 yaş aralığındaki bireyler, 
çocuklu aileler ve 5.000 TL gelir düzeyinin 
altındaki bireyler olduğu görüldü. Bir birey 

bu kriterlerin ne kadarına birden sahip ise, 
2020 yılı içerisinde turizme katılma ihtima-
li de o kadar zayıf hale geliyor. Bu bireylerin 
diğer gruplara nazaran hem “endişe” düzey-
leri daha yüksek, hem de tatile çıkma istek-
leri daha düşük seyrediyor. Araştırmanın 
“nicel bulgular: detaylı analizler” kısmında 
yapılan analizlerde, diğer koşullardan ba-
ğımsız olarak, kitledeki endişe arttıkça, ta-
tile çıkma isteğinin de anlamlı bir biçimde 
azaldığı belirlendi. Diğer bir ifadeyle, tatile 
çıkma isteğinin artırılmasında ana strate-
jinin, endişe duygusunu oluşturan etkenler 
ile mücadele etmek üzerine kurgulanması 
gerektiği ifade ediliyor.

TATİLCİLERDE “VİRÜS BİZE 
DE BULAŞIRSA” ENDİŞESİ
Her on katılımcıdan yedisi 

virüsün kendilerine de 
bulaşabileceğini düşünüyor 
ve endişeli. Katılımcıların 
yüzde 44’lük bir oran ile 

çoğunluğu, Türkiye genelinde 
vaka sayısı ancak 10 kişinin 

altına düşünce kesinlikle 
tatile gitmeyi düşüneceğini 

ifade ediyor. Bu durum 
katılımcıların “endişeli” 
olduğunu işaret ediyor. 

Katılımcıların yüzde 27’si 
salgın geçer geçmez tatile 
çıkmak istediğini belirtiyor. 
Öte yandan ikna olursa 

tatile gitmeyi düşüneceklerini 
belirtenlerin oranı ise yüzde 

53 düzeyinde. Ancak 
katılımcıların yüzde 20’si 

bu yıl kesinlikle tatile gitmek 
istemediğini ifade ediyor.
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“TURİZM SEKTÖRÜ EN AZ ZARARLA 
YOLUNA DEVAM EDECEK”

TÜRKIYE OTELCILER BIRLIĞI (TÜROB) BAŞKANI MÜBERRA ERESIN:

“Atılan adımlar sayesinde, sektörün istikrarı ve istihdamın korunması yolunda, salgının 
etkileri giderildiğinde sektörümüzün en az zararla faaliyetlerine devam edeceği umudunu 
koruyoruz. TÜROB olarak imkanlarımız dahilinde devletimizin, milletimizin, çalışanlarımızın 

yanında olduğumuzu, elimizden gelen her türlü desteği sunmaya hazır olduğumuzu özellikle 
belirtmek isteriz. Bu geçici bir süreç ve elbette sağlıklı ve güzel günler gelecek.”

Çin’in Wuhan şehrinde ortaya çıkan ve 
tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip Ko-
ronavirüs (COVID-19) salgınından olumsuz 
etkilenen sektörlerin başında turizm geli-
yor. 2020 yılına oldukça umutlu giren tu-
rizm sektörü, salgın felaketiyle birlikte çok 
kötü günler geçirdi. Şimdi başlayan nor-
malleşme süreciyle birlikte turizm sektö-
rü geçen yıllardaki güzel rakamları elde 
etmeyi hedefliyor. Türkiye Otelciler Birliği 
(TÜROB) Başkanı Müberra Eresin, turizm 
ve konaklama sektörünün mevcut duru-
mu ve hedefleriyle ilgili Ekovitrin’in sorula-
rını yanıtladı. 

n Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni 
Tip Koronavirüs (COVID-19) salgını turizm 
sektörünü nasıl etkiledi? 

2020 yılına, en iyi yıllarımızdan biri olma 
beklentisiyle başlamıştık. Turizm sektö-
ründeki 2-3 yıllık yavaşlamanın ardından 
2019’la birlikte yeniden başlayan yükseliş 
2020 yılının ilk iki ayında da devam etmiş-
ti. Ancak hiçbir şekilde öngörülemeyecek 
bir durum oldu ve turizm faaliyetleri tüm 
dünyada olduğu gibi Türkiye’de de durdu. 
Hem küresel düzeyde hem ülkemiz açısın-
dan olağandışı bir dönemden geçiyoruz. Bu 
salgının tüm dünyayı her alanda etkilediği 
ve bunun en ağır neticelerinin de sektörü-
müzde kendisini gösterdiği ne yazık ki in-
kar edilemez bir gerçek. Bu beklenmedik 
süreç devam ediyor ve bu durum geleceğe 
yönelik planlamalar yapabilmeyi de olduk-
ça zorlaştırıyor. 

“HAZIRAN ORTALARINA DOĞRU 
ILK ADIMLAR GELEBILIR”

n Turizmciler özellikle 2020 sezonun-

dan oldukça ümitliydi. 2020’ye turizmde 
yeni rekorların elde edileceği bir yıl ola-
rak bakılıyordu. Ancak yaşanan pande-
mi süreci buna engel oldu. Turizm sektö-
rü sizce ne zaman toparlanır?

Normalleşmenin ne zaman başlayacağı-
nı ve tam anlamıyla normalleşme süreci-
nin ne kadar zaman alacağını tahmin ede-
bilmek maalesef şu anda mümkün değil. 
Bu süreci salgının gidişatı ve kontrol altına 
alınması belirleyecek. Ancak sektörümüz 
adına iyimser olmak zorundayız ve tüm 
çabalarımız iyimser tabloya göre devam 
ediyor. Virüsün ülkemizde yayılmasının 
kontrol altına alınması ve diğer ülkelerde 
gelişmeler dikkate alınarak, turizm ve ko-
naklama sektöründe haziran ayının ikinci 

haftası itibariyle yavaş da olsa hareketlen-
menin başlaması umut ediliyor. Haziran ayı 
ortalarından itibaren normalleşme yolun-
da ilk adımların geleceğini umut ediyoruz. 

“HEDEF KOYMAK ŞU AŞAMADA 
MÜMKÜN DEĞIL” 
n 2020 yılı sonu için turizm sektörü-

nün hedefleri hakkında neler söylemek 
istersiniz?

Yıl sonu için rakamsal bir hedeften bah-
setmek şu aşamada mümkün değil. İn-
san hayatını endişelerimizin merkezine 
koyduğumuzu, insan sağlığını her türlü 
ticari beklentinin önünde tuttuğumuzu 
özellikle belirtmek isteriz. Bunun yanında 
salgının ülkemiz turizm sektörüne etkileri-
nin azaltılması, işletme yapısını ve her şey-
den önemlisi istihdam yapısını ayakta tuta-
bilmek bugün için önceliğimiz. Sektördeki 
her işletme, istihdamını, güçlükle sağladığı 
kalifiye işgücünü koruyabilmek için maksi-
mum çabayı gösteriyor. TÜROB olarak bu 
süreci en kısa sürede atlatarak çalışanla-
rımızın bir an önce işlerine dönmeleri ar-
zusundayız. Şu anda sayısal bir hedef koy-
maktan çok, ilk etapta çarkların dönmesi 
önemli. Ancak çarklar dönmeye başladı-
ğında plan ve projeler, sayısal hedefler gün-
deme gelebilecek. 

“ÖNCE IÇ TURIZM BAŞLAR”
n Pandemi sonrasında turizm sektörü-

nü nasıl bir dönem bekliyor? Konuyla ilgi-
li görüşleriniz nelerdir?

Havacılık alanındaki ekonomik geliş-
meler ve pandemi önlemleri kapsamında, 
uçak kapasitelerinin azalacağı öngörülü-
yor. İyi senaryo ile ilk hareketlenmenin iç 

SÖYLEŞİ | MÜBERRA ERESİN

“Virüsün ülkemizde 
yayılmasının kontrol altına 
alınması ve diğer ülkelerde 
gelişmeler dikkate alınarak, 

turizm ve konaklama 
sektöründe haziran ayının 

ikinci haftası itibariyle yavaş 
da olsa hareketlenmenin 
başlaması umut ediliyor. 
Haziran ayı ortalarından 

itibaren normalleşme 
yolunda ilk adımların 

geleceğini umut ediyoruz.”

ÖZEL RÖPORTAJ / SİNAN SAYGI
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turizmde, devamında Uzakdoğu ve Ortado-
ğu sıralamasıyla gerçekleşeceği, Avrupa’da 
hareketlenmenin ise eylül ayı itibariyle 
başlaması öngörülüyor. Diğer sektörler-
le mukayese edildiğinde, turizm ve konak-
lama sektörünün virüs etkileri geçtikten 
sonra en son toparlanacak sektör olacağı 
tahmin ediliyor.

KORONADAN SONRASINA 
HAZIRLANIYORUZ 

Kamu otoritelerinin ‘artık evden çıka-
bilirsiniz’ diyeceği gün için tüm hazırlıkla-
rımızı yapıyor ve otellerimizi koronadan 
sonraki günlere hazırlıyoruz. Elbette ki bu 
hazırlıkların en önemli kısmını da Covid-19 
salgını sonrasında büyük değişime uğraya-
cak olan sektör uygulamaları oluşturuyor. 
Hijyen ve COVİD-19 önlemleri konusunda 
tüketici hassasiyeti artacak. Bu konularda 

önlemlerini alan işletmelerin öncelikle ter-
cih edilmesi bekleniyor. Kültür ve Turizm 
Bakanlığı’nın açıkladığı Sağlıklı Turizm 
Sertifikasyonu programının, başta tüketi-
ci güveni sağlanması, çalışan güvenliği ve 
olumlu algı dikkate alınarak kesinlikle ileri-
ye dönük olarak sektörümüze büyük katkı 
sağlayacağına inanıyoruz.

SAĞLIKLI TURIZM 
SERTIFIKASYONU PROGRAMI

n Sağlıklı Turizm Sertifikasyonu prog-
ramının turizm sektörüne uyarladığı ted-
birlerden bahseder misiniz?

Kültür ve Turizm Bakanlığı’nın açıkladığı 
Sağlıklı Turizm Sertifikasyonu programı ile 
tatilini Türkiye’de geçirecek tüm Türk va-
tandaşları ve yabancı ziyaretçilere, ulaşım-
dan konaklamaya, tesis çalışanlarından 
yolcuların kendi sağlık durumuna uzanan 

geniş bir yelpazede bir dizi yeni tedbirler 
tanımlanıyor. Program, “Yolcu sağlığı ve gü-
venliği”, “Çalışan sağlığı ve güvenliği”, “Te-
sislerde alınan önlemler” ve “Ulaşım araç-
larında alınan önlemler” olmak üzere 4 ana 
başlıkta toplanıyor.

“Sağlıklı Turizm Sertifikasyon” progra-
mı, Kültür ve Turizm Bakanlığı’nın öncülü-
ğünde, Sağlık, Ulaştırma, İçişleri ve Dışişle-
ri Bakanlıklarının katkıları ve Birliğimizin 
de dahil olduğu tüm sektör paydaşların iş 
birliğiyle şeffaf bir şekilde hazırlandı. Kül-
tür ve Turizm Bakanlığı bu kapsamda ha-
valimanı işletmeciliği, yerli hava yolları, ka-
rayolları ve turizm tesisleri için ayrı ayrı 
oluşturulan pandemi protokolleri ve serti-
fikasyon süreçlerini tamamladı. Projenin 
tüm paydaşları içine alacak şekilde geniş-
letilmiş olmasından ve TC Kültür ve Turizm 
Bakanlığı’nın koordinasyonunda gerçek-
leşmesinden memnunuz. 

Otel işletmeleri için de sertifikasyon sü-
reçlerini mayıs ayı itibariyle hayata geçir-
meyi planlayan Kültür ve Turizm Bakanlığı, 
bu sertifikasyonu alan tesisleri 1 Haziran 
2020 tarihi itibariyle Bakanlık web sayfa-
sı da dahil olmak üzere tüm kanallardan 
duyuracak.

“KONTROLLÜ AÇIK BÜFE 
SUNUMLARI GELECEK”

n Programda açık büfe ve her şey da-
hil uygulamaları hakkında ne tür düzen-
lemelere gidiliyor?

Bu programda da yer aldığı üzere ka-
muoyunda yoğun olarak gündeme gelen 
açık büfe ve her şey dahil uygulamalarına 
da açıklık getirilmiş durumda. Hastalığın 
ilk çıktığı günlerde TÜROB olarak, korona-
virüs salgınıyla ilgili alınabilecek tedbirler 
çerçevesinde üye otellerde kahvaltı, öğle 
ve akşam yemeği servisinde açık büfenin 
kaldırılarak, ‘kahvaltı tabağı ve set menü’ 
uygulamasına geçilmesine yönelik tavsiye 
kararımız var. Ancak tabi ki ilerleyen dö-
nemlerde tamamen kaldırılması diye bir 
şey söz konusu olmayacak. Alınan ve alına-
cak olan tüm tedbirler sadece bu salgın dö-
nemiyle sınırlı ama sonrasında zaten ge-
rekli hijyen şartları Covid-19’a uyarlanacak 
ve bizler kaldığımız yerden devam edece-
ğiz. Hijyen ve gıda güvenliği her zaman ön-
celiğimiz olmaya devam edecek.

“HER ŞEY DAHIL DEVAM EDECEK”
Ülkemizin, yüksek standart ve hijyen ko-

şullarında dünyada her şey dahil tatil kon-
septini en iyi uygulayan ülke olduğu bili-
nen bir gerçek. Bu durum, diğer ülkelere 
nazaran Türkiye’nin tercih edilmesinde 

“Havacılık alanındaki ekonomik gelişmeler ve pandemi önlemleri kapsamında, uçak kapasitelerinin azalacağı 
öngörülüyor. İyi senaryo ile ilk hareketlenmenin iç turizmde, devamında Uzakdoğu ve Ortadoğu sıralamasıyla 

gerçekleşeceği, Avrupa’da hareketlenmenin ise eylül ayı itibariyle başlaması öngörülüyor.”
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önemli rekabet üstünlüğümüz ve avantajı-
mız. Pandemi dönemini fırsat bilerek, Tür-
kiye’nin turizmde bu konseptten ayrılarak 
artık uygulanmayacağı yönündeki birta-
kım çevreler tarafından hangi verilere da-
yanılarak yapıldığını bilmediğimiz yorum 
ve değerlendirmeler kesinlikle gerçekle-
ri yansıtmıyor. Türkiye, ‘Her şey Dahil’ tatil 
konseptini, eski sunulan hizmetlerden her-
hangi bir kısıtlama yapmadan uygulanma-
ya devam edecek. Sadece pandemi dönemi 
ile sınırlı kalmak üzere, özellikle yiyecek ve 
içecek servis ve sunumları, ilgili sağlık oto-
riteleri tarafından alınacak kararlara göre 
düzenlenecek. İşletmelerimiz bu döneme 
yönelik gerekli uygulama önlemlerini al-
maya başladılar.

n Turizm sektöründe normalleşme ne 
zaman sağlanır? Kültür ve Turizm Bakan-
lığı genelge yayımlayarak birtakım ted-
birler açıkladı. Konuyla ilgili neler söyle-
mek istersiniz?

TC Kültür ve Turizm Bakanlığı tarafın-
dan yayımlanan genelge ile halen faal olan 
veya faaliyete geçecek olan konaklama iş-
letmeleri tarafından, COVID-19 salgınının 
yayılmasının önlenmesine yönelik işlet-
me bünyesinde alınması gereken tedbir-
ler açıklandı. Bu tedbirlerin birçoğu zaten 
konaklama sektörü olarak genel olarak 
uyguladığımız kurallar. Yeni başlatılan uy-
gulamalar ile kurallara daha da büyük bir 
hassasiyet ile uyulacak. Uygulamalar sü-
rece bağlı olarak zaman içinde güncellene-
cek. Bu süreçte tüm üyelerimiz ile işbirliği 
içinde olacağız ve üyelerimize tüm deste-
ği sağlayacağız.

Ayrıca Kültür ve Turizm Bakanlığı’nın 

açıkladığı Sağlıklı Turizm Sertifikasyo-
nu programının da başta tüketici güve-
ni sağlanması, çalışan güvenliği ve olumlu 
algı dikkate alınarak kesinlikle ileriye dö-
nük olarak sektörümüze büyük katkı sağ-
layacağına inanıyoruz. Hijyen ve COVİD-19 
önlemleri konusunda tüketici hassasiyeti 
artacak. Bu konularda önlemlerini alan iş-
letmelerin tüketiciler tarafından öncelikle 
tercih edilmesi bekleniyor.

Hem konaklama tesislerinde normalleş-
me süreci hem sertifika programı TÜROB 
olarak bizim de görüşlerimiz alınarak ha-
zırlandı. Önerilerimizin büyük bölümünün 
dikkate alındığını görüyoruz. Başta TC Kül-
tür ve Turizm Bakanlığı olmak üzere tüm 
Bakanlıklar ile STK’lar olarak bizler bilgi ve 
görüş alışverişinde bulunduk. İnsan sağlığı 
önceliğimiz, bu nedenle zaten özellikle Sağ-
lık Bakanlığımızın tavsiyelerini tamamen 
uygun bulduk ve değiştirilmesi için öneride 
bulunmadık. Bu süreç için TC Kültür ve Tu-
rizm Bakanlığı’na ve TC Sağlık Bakanlığı’na 
teşekkürlerimizi sunuyoruz.

“ÜYELERIMIZE EĞITIM VERDIK”
n TÜROB olarak pandemi sürecinde 

hangi hizmetlere ve çalışmalara imza at-
tınız? İleriye yönelik hedefleriniz neler-
dir?

TÜROB olarak, ECOLAB işbirliğinde, üye-
miz konaklama tesisleri ve turizm işletme-
lerinin çalışanlarına yönelik, kişisel bilgi-
sayarları veya cep telefonları aracılığıyla 
katılabilecekleri çevrimiçi ve ücretsiz ‘Co-
vid-19 ve Hijyen Eğitimleri’ni Nisan 2020’de 
başlattık. Eğitimlerin sonunda, katılan ça-
lışanların tamamına “katılım belgesi” veri-
yoruz. Bu bir anlamda hem bugüne yönelik 

hem koronavirüs sonrası dönem için bel-
gelendirme ve uygulamalara hazırlık nite-
liğinde. Eğitimlerin sonunda katılım belge-
si veriliyor olması hem sektör açısından 
hem de tüketici açısından bir güven orta-
mının oluşmasını da sağlayacak. Aldığımız 
çok olumlu geri dönüşler ve yoğun talep 
üzerine, eğitimleri Mayıs ayında tekrarla-
dık. Böylece toplam iki etapta 2 bin 500’den 
fazla çalışana eğitimleri vermiş olacağız.

Korona sonrası en önemli konulardan 
biri de maliyet artışları ve satış fiyatlan-
dırmaları olacak. TÜROB olarak üyelerimi-
ze başta gelir yönetimi (revenue manage-
ment) olmak üzere fiyatlama, pazar analizi 
ve bütçe analizi gibi konularda eğitim prog-
ramları planladık ve mayıs ayının ikinci 
haftasından itibaren bu eğitim ve seminer-
lere başladık. Aynı şekilde otellerimizin açı-
lışı sonrası satış pazarlama faaliyetlerinde 
de fazlaca değişim olacağını düşünüyoruz, 
bu konuda da üyelerimiz için Covid-19 son-
rası satış pazarlama teknikleri konulu bir 
semineri haziran ayının ilk haftasında dü-
zenleyeceğiz.

“DESTEKLER OLUMLU AMA 
YENI DESTEKLER ŞART” 

n Son olarak özellikle vurgulamak iste-
diğiniz bir mesaj var mı?

Sektöre destek amacıyla vergisel düzen-
lemeler, sosyal güvenlikle ilgili düzenleme-
lerin yanı sıra yargısal ve hukuki düzenle-
meler devreye sokuldu. Açıklanan destek 
paketlerinin sektör açısından olumlu oldu-
ğunu düşünüyoruz. Ancak yeni destekle-
re de ihtiyaç bulunduğunu ve açıklanan er-
teleme sürelerinin uzatılması gereğini de 
özellikle belirtmek isteriz. 

Atılan adımlar sayesinde, sektörün is-
tikrarı ve istihdamın korunması yolun-
da, salgının etkileri giderildiğinde sektörü-
müzün en az zararla faaliyetlerine devam 
edeceği umudunu koruyoruz. TÜROB ola-
rak imkanlarımız dahilinde devletimizin, 
milletimizin, çalışanlarımızın yanında ol-
duğumuzu, elimizden gelen her türlü des-
teği sunmaya hazır olduğumuzu özellikle 
belirtmek isteriz. Bu geçici bir süreç ve el-
bette sağlıklı ve güzel günler gelecek.

“Kültür ve Turizm Bakanlığı’nın açıkladığı Sağlıklı 
Turizm Sertifikasyonu programı ile tatilini Türkiye’de 
geçirecek tüm Türk vatandaşları ve yabancı ziyaretçilere, 
ulaşımdan konaklamaya, tesis çalışanlarından 
yolcuların kendi sağlık durumuna uzanan geniş bir 
yelpazede bir dizi yeni tedbirler tanımlanıyor.”

SÖYLEŞİ | MÜBERRA ERESİN
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“TURİZM SEKTÖRÜ 
ZORLU BİR SÜRECİN 

EŞİĞİNDE”

EDELSTAAL GROUP YÖNETIM KURULU BAŞKANI 
TURGUT TORUNOĞULLARI: 

“Koronavirüs nedeniyle dünya ekonomisini zorlu bir süreç bekliyor. Bu süreçte en çok sıkıntı 
yaşayacak sektörlerin başında turizm geliyor. Turizm sektörünün partneri durumundaki havayolu 

taşımacılığında, birçok dev firma ya yardım talebinde bulundu ya da iflas aşamasına geldi. 
Türkiye ekonomisinin önemli dinamiklerinden biri olan turizm sektörü zorlu bir sürecin eşiğinde.”

BU YAZ BİRÇOK BÜYÜK OTEL KAPALI KALABİLİR: “Bu yaz birçok büyük otelin kapalı kalması endişesini 
taşıyorum. Gündemdeki ‘sertifikalı otel’ uygulaması işletmeler ve turistler için zorlayıcı olabilir.”

ÖZEL RÖPORTAJ / SİNAN SAYGI
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Y
eni Tip Koronavirüs (COVID-19) 
salgını gerek dünya gerekse 
Türkiye ekonomisini oldukça 
olumsuz etkiledi. Uzmanlar eko-

nomik tablonun pandemi sonrasında daha 
net anlaşılabileceğini ifade ediyor. Pande-
miden en çok etkilenen sektörlerin başın-
da kuşkusuz turizm sektörü geliyor. Ka-
sım 2015’te Rusya ile yaşanan uçak krizi, 
sonrasında havalimanı saldırısı ve darbe 
girişimi ile oldukça zor bir dönemden ge-
çen turizm sektörü şimdi de pandemi teh-
didiyle karşı karşıya. Edelstaal Group ve 
Orka Oteller Zinciri Yönetim Kurulu Baş-
kanı Turgut Torunoğulları, Yeni Tip Koro-
navirüs (COVID-19) salgınının Türkiye tu-
rizm sektörüne olan etkilerini Ekovitrin’e 
anlattı. 

n Turgut Bey, tüm dünyayı etkisi altına 
alan Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) sal-
gını gerek ekonomiyi gerekse turizm sek-
törünü nasıl etkiledi?

Koronavirüs nedeniyle dünya ekonomi-
sini zorlu bir süreç bekliyor. Bu süreçte en 
çok sıkıntı yaşayacak sektörlerin başında 
turizm geliyor. Turizm sektörünün part-

neri durumundaki hava yolu taşımacılığın-
da, birçok dev firma ya yardım talebinde 
bulundu ya iflas aşamasına geldi. Türkiye 
ekonomisinin önemli dinamiklerinden biri 
olan turizm sektörü de zorlu bir sürecin 
eşiğinde. Kasım 2015’te Rusya ile yaşanan 
uçak krizi, sonrasında havalimanı saldı-
rısı ve darbe girişimi ile sancılı bir süreç-
ten geçen sektör geçen yıl yeniden topar-
lanma eğilimine girdi. Turizm yatırımcıları, 
2020’ye yönelik yenileme ve kapasite artır-
ma yatırımları yaptı. 

“DIŞ TURIZM KARŞILIKLI 
UÇUŞLARIN AÇILMASINA GÖRE 
CANLANACAK”

n Önceki yıllarda turizm sektörü çeşitli 
krizlerle karşı karşıya kaldı. Turizmcileri 
özellikle 2020 yılından oldukça umutluy-
du. Eğer pandemi yaşanmasaydı 2020, tu-
rizmde bir rekor yıl olabilirdi. Neler söy-
leyeceksiniz? 

2020 yılına dair beklentilerimiz haliy-
le çok yüksekti. Ancak 2020 yılı turizm se-
zonuna koronavirüs salgınının gölgesinde 
girdik. Turizm Bakanlığı, sezonun iç tu-
rizmde Mayıs ayı sonunda başlayabileceği-

ne işaret ediyor. Dış turizm ise ülkeler ara-
sındaki anlaşmalara ve karşılıklı uçuşların 
açılmasına göre canlanacak.

“2020 ATILIM YILI OLACAKTI”
n Turizm sektöründeki bu belirsizlik 

ortamı sizce ne zaman sona erebilir? Ön-
görülerinizi bizlerle paylaşır mısınız?

Turizm sektörü, beraberindeki birçok 
sektörü de canlandıran bir yapıya sahip. 
2020’de beklediğimiz atılım dönemi nede-
niyle çok sayıda turizmci büyük yatırımlar 
yapmıştı. Haliyle turizm sektörüne hizmet 
sağlayan birçok sektör de önemli yeni yatı-
rımlara imza atmıştı. Hem turizmciler hem 
turizm bölgelerindeki üreticiler, şimdi ‘se-
zon ne zaman açılacak, ne zaman normal-
leşeceğiz’ gibi sorular soruyor ve net ce-
vaplar arıyor. Bu belirsizlik ortamı hepimizi 
tedirgin ediyor. 

“YÜZDE 50 DOLULUK 
AŞILAMAYACAK, ŞARTLAR BUNU 
GÖSTERIYOR”
n Anladığım kadarıyla turizmcilerin 

kafasında birçok soru işareti var. Turizm 
sektöründe uygulanacak pandemi tedbir-
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leri sezonu sizce nasıl etkileyecek?
Sezon başlasa da önümüzde bir dizi soru 

işareti olmaya devam ediyor. Sertifikalı otel 
uygulaması ile ilgili belirsizlikler var. Serti-
fikaların nasıl, neye göre alınacağı, oteller-
de hangi kuralların zorunlu hale gelece-
ği henüz net değil. Yapılan açıklamalardan 
anladığımız, yeni dönemde otellerde ‘sosyal 
mesafe’ kurallarına göre önlemler alına-
cak. Örneğin, yüzde 50 doluluk oranı aşıla-
mayacak, maskeli ve özel kıyafetli personel 
çalıştırılacak, turistleri taşıyacak uçaklar-
da, otobüslerde yine sosyal mesafeye göre 
düzenlemeler yapılacak. Otellerde konak-
layan misafirlerin sosyal mesafeyi koru-
ması için de bir dizi ayarlamanın yapılma-
sını bekliyoruz. Kumsal, restoran, oyun ve 
etkinlik alanları, havuz gibi ortak alanlar-
da sosyal mesafe korunsun diye önlem-
ler almak ve katı kurallar uygulamak gere-
kecek. Misafirlere ortak alanlarda maske 
takma zorunluluğu getirilebilir. Bu önlem-
lerin uygulamasının hem işletmeler, hem 
misafirler açısından ciddi zorluklar doğu-
racağı kanaatindeyiz. İşletmeler açısından 
maliyetler çok yükselebilir ve bu da fiyatla-

ra olumsuz bir şekilde yansıyabilir. Misa-
firler açısından ise ‘dinlenme ve özgür his-
setme’ amacıyla çıkılan tatilin katı korona 
kuralları nedeniyle dayanılmaz hale gelme-
si sözkonusu olabilir.

“BÜYÜK OTELLER KAPALI 
KALABILIR”
n Bu yaz katı koronavirüs tedbirleri 

nedeniyle tatil şartları dayanılmaz hale 
gelebilir diyorsunuz. Konuyu biraz açabi-
lir misiniz?

Türkiye’deki büyük oteller, her şey dahil 
sistemiyle işletiliyor. Sertifika kuralları pra-
tikte bu sistemden çıkmayı zorunlu hale ge-
tirirse, turizmciler ‘önlemlere karşın turist 
gelir mi? endişesi duyabilir. Bu endişe nede-
niyle birçok büyük otelin bu yaz kapalı kal-
ması benim için sürpriz olmayacak.

“HÜKÜMET DESTEK OLUYOR”
n Gerek ekonomi gerekse turizm sek-

törüne yönelik hükümetin aldığı önlemle-
ri nasıl değerlendiriyorsunuz?

Bilindiği gibi milyonlarca kişi otellerde 
çalışıyor. Oteller, uzun yıllardır kendileri 

ile çalışan personellerini ellerinde tutmak 
için bu süreçte elinden geleni yapıyor. Yine 
hükümetimizin, kısa çalışma ödeneği, üc-
retli izin gibi birtakım destekleri var. Bun-
lar da bir ölçüde önemli katkı sağladı. An-
cak, sezonluk bir biçimde otellerde çalışan 
yüz binlerce kişi ise işsiz durumda. Hükü-
metimiz sağlık açısında muhteşem önlem-
ler alarak dünyaya örnek bir ülke. Bakan 
Ersoy, sektörü çok iyi bilen bakanımız. İna-
nıyorum ki; sağlıkta gösterilen örnek çalış-
ma turizmde de olacak. Üretilecek pratik 
çözümlerle dünyaya örnek ve model ola-
cağız sektörümüz güçlüdür. Devletimizin 
üreteceği projeleri uygulayarak sıkıntının 
sonunda güçlenerek çıkacağız. Etrafımıza 
baktığımızda bunu görüyoruz.

“SAYIN BAKANIMIZ TURIZM 
SEKTÖRÜNÜ ÇOK IYI BILIYOR”

n Turgut Bey, son olarak turizm sektö-
rüyle ilgili vurgulamak istediğiniz bir me-
saj var mı?

Turizm sektörü olarak yaşadığımız bu 
krizden bazı dersler çıkarmamız gereki-
yor. Örneğin turizmi çeşitlendirmemiz la-
zım. Sağlık artık çok önemli ve bu konuda 
Türkiye çok iyi konumda. Tatil yörelerin-
deki büyük oteller geniş araziler üzerine 
kurulmuş vaziyette. Yani Türkiye pandemi 
sürecinde sağlık konusunda daha şanslı. 
Sezona faydalı, kolay ve pratik bir çözümle 
girersek Temmuz ortalarında turizm sek-
törü toparlanır ve biz de diğer ülkelere mo-
del oluruz. Turizm Bakanımız Sayın Meh-
met Nuri Ersoy turizm sektörünü çok iyi 
biliyor. Bu da turizmcilerin böyle bir ortam-
da şansı diye düşünüyorum. 

“Sezona faydalı, kolay ve 
pratik bir çözümle girersek 
Temmuz ortalarında turizm 
sektörü toparlanır ve biz 
de diğer ülkelere model 
oluruz. Turizm Bakanımız 
Sayın Mehmet Nuri Ersoy 
turizm sektörünü çok iyi 

biliyor. Bu da turizmcilerin 
böyle bir ortamda şansı diye 

düşünüyorum.”





PROJE 
TAŞIMACILIĞI
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21. yüzyılı değişim çağı olarak isim-
lendiriyoruz. Her şey, bir önceki iş 
yapma şeklimizden daha farklı yapı-
lıyor. 20. yüzyılın ilk yarısında ambar 
dediğimiz, son çeyreğinde depo adı-
nı verdiğimiz tesislerimiz; 21. yüzyıl 
başında lojistik merkez veya dağıtım 
merkezi diye isimlendirilmeye başlan-
dı. Hızlı, çevik, yalın tedarik zincirleri, 
bizden daha farklı hizmetler bekliyor 
ve artık stoklarımızı elimizde beklet-
meden aktarma merkezi adını vere-
ceğimiz işyerlerimizde elleçleyeceğiz. 

Çuvalla, hatta dökme olarak taşı-
dığımız, depoladığımız ürünler artık 
uzak mesafelere paletlerle, kısa me-
safelere kolilerle, son teslimatta da in-
ternet satışlarında gördüğümüz gibi 
paketlerle sevk edilmeye başlandı. İh-
tiyaçlar sadece bugün için temin edili-
yor. JIT Just In Time uygulamasını sa-
dece üretimde değil, günlük yaşamı-
mızda da kullanmaya başladık. 

Ürünlerin hepsi de artık kolay kul-
lanımlı, küçük ölçekli paketlerde tüke-
time sunulmaya başlandı. Bakkallar-
dan kilo ile aldığımız un, şeker, pirinç, 
peynir gibi ürünler kiloluk, hatta ya-
rım kiloluk veya daha küçük paketler-
de satılmaya hazır. Marketlerde seb-
ze, meyveler bile dökme değil, hazır 
paketlerde satışa sunuluyor. Süreç-
ler hızlanıyor, ürünler kolay sayılıyor 
ve sağlıklı muhafaza ediliyor. Et reyon-
larında bile aradığınız her şey, farklı 
ağırlıklarda paketlerde sunuluyor. 

Ne değişti de hissetmeden daha hız-
lı alışveriş yapmaya başladık? Lojistik 
iş yapma şeklimizi değiştirdi. Depola-
rımız veya dağıtım merkezlerimiz ar-
tık ürünlerin uzun süre bekletildi-
ği merkezler değil. Tedarik zincirini 

hızlandıracak ürünlerin kalite kont-
rolünün yapıldığı, paketlendiği, tar-
tıldığı, etiketlendiği, tekstil ürünleri-
nin ütülenip giymeye hazır vaziyette 
satışa sunulduğu, her türlü tüketim 
ürünlerinin buzdolaplarına, kilerlere, 

dolaplara hatta masalara doğrudan 
taşınacağı bir hizmet alıyoruz. Bu hiz-
metlerin tamamına katma değerli hiz-
metler diyoruz. 

Depolarımızda bu hizmetlerin ve-
rilmesi için ayrı ekipler kuruyoruz. 
Masalar, bantlar, ambalaj makinala-
rı, ütü makinaları, etiket basma ma-
kinaları kullanıyoruz. Lojistik gibi son 
kullanıcının memnuniyetini kendine 
hedef biçen bir iş kolunda yapılması 
gerekenleri yapıyoruz. Lojistiğin sade-
ce depolama veya taşıma olmadığını 
daha net olarak görüyoruz. Hammad-
deden son tüketime kadar ürünleri 
hareket ettirebiliyorsanız, mal sahibi-
nin vazgeçilmezi haline geliyorsunuz. 
Stratejik işbirliği yapan ortak haline 
geliyorsunuz. Tedarik zinciri süreci-
nin tamamının yönetiminde lojistik 
şirketlerin de yer alması, söz hakkı ol-
ması, süreç iyileştirmelerinin birlikte 
yapılması verilen hizmetlerin gelişti-
rilmesine ve daha fazla katma değerli 
hizmet sağlanmasına olanak vermek-
te. Sonunda müşteriyi mutlu ettiğimiz-
de ürünün sahibi de, hizmeti veren lo-
jistik şirket de mutlu oluyor.

Katma değerli hizmetler artık lo-
jistik hizmet ihalelerinde sadece fi-
yata dayalı pazarlıkları devre dışı bı-
rakmakta; hangi şirket daha başarılı 
hizmet yaratabiliyorsa onun avantajı 
olmaktadır. Bunun sağlanması da bir 
bilgi, bilinç, tecrübe ve Ar-Ge konusu-
dur. Bunlara sahip olan firmalar fark 
yaratmakta büyümekte ve kar etmek-
tedir. Yapamayanlar ve işlerinin sade-
ce kopyalamak olduğunu sanan şir-
ketler de yavaş yavaş sektörden çe-
kilmek zorunda kalacaklardır. Bilgiye 
ulaşmak geleceğin başarı faktörüdür.

LOJISTIK SEKTÖRÜNDE 
KATMA DEĞERLI HIZMETLER

Lojistiğin sadece depolama veya taşıma olmadığını 
daha net olarak görüyoruz. Hammaddeden son 
tüketime kadar ürünleri hareket ettirebiliyorsanız, 
mal sahibinin vazgeçilmezi haline geliyorsunuz.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim

Danışmanı

ANALİZ | LOJİSTİK
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PROJE TAŞIMACILIĞINDA 
LOWBED KULLANIMI

Lowbed’ler bütün proje taşıması yapan fi rmalar için 
vazgeçilmez araçlardan biri. Bu araçlarla köprü kirişleri, 
tekerlekli vinçler, rüzgâr türbinleri, tekneler, inşaat ve 
iş makineleri, boru hatları, fore kazıklar, çelik kafes 
konstrüksiyonlar ve santral malzemeleri taşınıyor.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ
YELKENKAYA

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

Taşımanın zor şekillerinden biri de 
proje taşımasıdır. Proje taşıması stan-
dart araçların taşıma kapasitelerin-
den hacim veya ağırlık olarak daha 
büyük, daha ağır olan malzemelerin 
taşınmasında kullanılır. Bu özelliğin-
den dolayı ölçü dışı taşımacılık adı-
nı da alır. Lowbed araçlara yüklenen 
ürünler tek parça olarak yüklenir ta-
şınır ve indirilirler. Ülkemizde Low-
bed olarak isimlendirilen bu araçların 
isimleri İngiltere’de, Kanada da, Gü-
ney Afrika’da Lowboy trailer olarak da 
isimlendirilirler. Bu ekipmanları bir-
den fazla şekli olmasına karşılık hedef 
üzerine yüklenecek olan malzemenin 
olabildiği kadar alçak bir platforma 
yüklenmesidir. Bu platformun altında 
teker yoktur yere yakın gider teker-
ler platformun arkasında küçük çaplı 
tekerlerin üzerinde hareket etmekte-
dir. Platformun ön tarafında da çekici-
ye bağlanan bir dirsek bulunmaktadır. 

İlk lowbed üretimi 1920 yılların-
da düşünülmüş ve üretilmiştir. Sabit 
yani sökülemeyen bir konstrüksiyonu 
vardır. Lowbed’lerin en önemli özelliği 
üzerine yük yerleştirilen platformun 
sökülmesi ve yere kadar indirilip mal-
zemelerin bu platforma kolayca yük-
lenmesi özelliğidir. Sökülebilen lowbed 
için ilk üretim tarihi 1958 yılı olarak 
belirlenmektedir. Bu tipe çıkartılabilen 
kaz boynu adı da verilmiştir. Römor-
kun platformunun hareketi için sa-
bit boyunlu, hidrolik boyunlu, mekanik 

çıkartılabilen veya katlanabilen tipler 
sözkonusudur. 

Lowbed’ler bütün proje taşıması ya-
pan firmalar için vazgeçilmez araç-
lardan biridir. Bu araçlarla taşınan 
malzemeler köprü kirişleri, tekerlekli 
vinçler, rüzgâr türbinleri, tekneler, in-
şaat ve iş makineleri, boru hatları, fore 
kazıklar, çelik kafes konstrüksiyonlar, 
santral malzemeleri taşınmaktadır.

Tonlarca ağırlığa sahip olan 

yüklerin taşınması sevk dilmesi zor 
bir operasyondur. Yedeği olmayan 
yükler taşınmaktadır. Lowbed’ler ile 
hasarsız ve hızlı bir şekilde ağır yükler 
taşınabilmektedir. Her yük için farklı 
tasarımda ve yeterlilikle kullanılmak-
tadır. Ölçüleri farklı olan araçlar söz-
konusudur. Tecrübeli ve işin uzmanı 
olan proje nakliyesi firmaları ile ağır 
taşıma işlemleri yapılabilir. Bu tür ta-
şımacılıkta araçların donanımı kadar 
önemli olan bir diğer konu ise sürücü-
lerin ülke ve yol prosedürlerini bilme-
sidir. Ayrıca yola çıkmadan önce yol 
sörveyi yapılması, coğrafi konum tet-
kiklerinin doğru yapılması gerekir. 

Taşımanın önemi, ürünün pahalı ol-
ması, yedeğinin bulunmaması gibi ne-
denlerden dolayı taşımada risk yöne-
timi ve sigorta kaçınılmaz faktör ola-
rak karşımıza çıkmaktadır. Genellikle 
taşıma araçlarına özel bağlama sis-
temleri ile yükleme yapılmaktadır. 
Özel ekipmanlar hatta zaman zaman 
özel yolların hatta köprülerin inşa 
edilmesi de gerekmektedir. Taşımanın 
trafiğin kontrol edilerek etrafa zarar 
vermeyecek durumda ve hızda yapıl-
ması da bir zorunluluktur. Proje lojisti-
ğinde HSE (Health, Safety, Enviroment 
) adını verdiğimiz sağlığı etkilemeden, 
emniyet tedbirleri alınarak ve çevreyi 
rahatsız etmeden taşınması da önem 
kazanmaktadır. Sürücüler bile özel 
eğitim almış kişilerden oluşmalı ve za-
man zaman eğitimleri yinelenmelidir.
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“TÜRKİYE AĞIR NAKLİYE SEKTÖRÜNDE 
DÜNYADA İLK ÜÇ ÜLKE ARASINDA”

AĞIR NAKLIYECILER DERNEĞI YÖNETIM KURULU 
BAŞKAN YARDIMCISI BÜLENT EKER:

Ağır nakliye sektöründe Avrupa’da en büyük araç fi losunun Polonya’ya ait olduğunu 
söyleyen Ağır Nakliyeciler Derneği Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Bülent Eker, Türkiye’nin 
araç fi losu ve ekipman açısından sektörde dünyada ilk üç ülke arasında yer aldığını ifade etti. 

A
ğır Nakliyeciler Derneği (AND) 
Yönetim Kurulu Başkan Yardım-
cısı Bülent Eker, Türkiye’nin ağır 
nakliye sektöründe gerek araç 

filosu gerekse ekipman açısından dünya-
da ilk üç ülke arasında yer aldığını söyledi. 
AND üyelerinin yatırım tutarının 300 mil-
yon Euro’yu aştığını belirten Bülent Eker, 
ağır nakliye sektöründe Avrupa’da en bü-
yük araç filosunun Polonya’ya ait olduğu-
nu kaydetti. Türkiye’de ağır ve gabari dışı 
taşımaların Türk menşeili ve milli nakliye-
ciler tarafından özmal araçlarla yapıldığı-
nı, her türlü araç, ekipman ve mühendislere 
sahip olunduğunu ilgili bakanlıklara duyur-
duklarını kaydeden Bülent Eker, “Derneği-
miz kurulmadan önce her türlü spesifik ga-
bari ve ağır taşımaların yabancı nakliyeciler 
tarafından yapıldığına inanılıyordu. Kanun 
ve yönetmeliklerdeki boşluklardan kaynak-
lı yaşadığımız sorunların çözüme kavuşma-
sı, haksız rekabetin engellenmesi ve liyakat 
sahibi firmaların hem sektördeki hak etmiş 
oldukları itibarın hem de ülke ekonomisi-
ne sağladıkları katkıların perçinleşmesi açı-
sından eksik olan bir yönetmelik çalışması-
nın tohumlarını atmak için 2014 yılında ilgili 
beş bürokrat ile birlikte Almanya ve Hollan-
da’ da üst düzeyde Karayolları yetkilileri ile 
bir dizi görüşmeler gerçekleştirdik. Amacı-
mız ülke olarak alt yapı, üst yapı, köprü, viya-
dük gibi ulaştırma ile ilgili alanlarda Avrupa 
düzeyinin de üstünde olduğumuzu ve buna 
karşılık eksik olanın bir yönetmelik olduğu-
nu göstermekti ve başarılı da olduk” dedi.

“YÖNETMELIK IÇIN 
ÇALIŞMALARIMIZI 
SÜRDÜRÜYORUZ”

2015 yılında Kadir Has Üniversitesi ile 
birlikte hazırladıkları yönetmelik taslağını 
Ulaştırma Bakanlığı’na sunduklarını belir-
ten Bülent Eker, “Bu kapsamda bugüne ka-

dar asıl gerçekleşmesini istediğimiz ve ülke 
ekonomisine çok büyük bir katkı sağlayacak 
olan Ağır ve Havaleli Yüklerin Taşınmasına 
İlişkin Yönetmelik taslağımız maalesef bü-
rokratik sebeplerden dolayı 5 yıldır yürürlü-
ğe giremedi. Tabi inancımızı kaybetmedik ve 
bu yönetmeliğin yürürlüğe girmesi için her 
türlü girişim ve kulis çalışmalarını yapmaya 
devam ediyoruz” diye konuştu.

“SEKTÖRÜMÜZ SALGINDAN 
KÖTÜ ETKILENDI”

Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgınından özel-
likle uluslararası ağır nakliye yapan firma-
ların negatif anlamda çok etkilendiğini ifa-
de eden Bülent Eker, “Vizesi biten şoförler, 
konsoloslukların kapalı oluşu, yurtdışından 
gelen şoförlerin karantinaya alınması, fab-
rikaların çalışmayı durdurması sebebiyle 
taşımanın yüzde 10’lara düşmesi gibi olum-
suzluklarla karşı karşıya kaldık. Dernek ola-
rak pandemiye karşı duyurular yaptık, top-
lantılarımızı erteledik ve konu hakkındaki 
şikayetleri yetkili mercilere duyurmak için 
firma sahiplerini dinledik” şeklinde konuştu.

Bülent Eker, sözlerine şöyle devam etti: 
“Kısa vadede taşıma hususlarında doğan 
sorunları üst mevkilere taşıyıp çözüm üre-
tebilmek, uzun vadede artan üyelerimiz-
le birlikte kronikleşmiş ve bizi zora sokan 
karayolları yönetmeliğinde gerekli değişik-
lik için oluşturmuş olduğumuz taslağı ka-
bul ettirip daha uygun bir hale getirmeyi he-
defliyoruz.”

LOJİSTİK | AĞIR NAKLİYECİLER DERNEĞİ

“Kısa vadede taşıma hususlarında doğan sorunları 
üst mevkilere taşıyıp çözüm üretebilmek, uzun 
vadede artan üyelerimizle birlikte kronikleşmiş ve 
bizi zora sokan karayolları yönetmeliğinde gerekli 
değişiklik için oluşturmuş olduğumuz taslağı kabul 
ettirip daha uygun bir hale getirmeyi hedefl iyoruz.”





www.ekovitrin.com   •   Haziran 202078

“19 ÜLKEDE KENDİ TEMİNATIMIZLA 
HİZMET VERİYORUZ”

SGS TRANSITNET GENEL MÜDÜRÜ MINE KAYA:

SGS TransitNet olarak, 19 ülkede bizzat kendi teminatlarımızla hizmet veriyoruz. 
Bu sayede müşterilerimiz hem daha hızlı taşıma gerçekleştiriyorlar hem de 

maliyetlerde ciddi avantajlar elde ediyorlar.”

LOJİSTİK | SGS TRANSITNET
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SGS TransitNet Genel Müdürü Mine 
Kaya, 19 ülkede kendi teminat-

larını kullanarak kapsamlı hizmet sunan 
ilk ve tek kuruluş olduklarını söyledi. SGS 
TransitNet olarak, ulusal ve uluslararası 
tüm taşımalar için teminat verdiklerini be-
lirten Mine Kaya, “AB ve Türkiye transit re-
jimlerinde T1/T2 ve TR beyanlarınızı, TIR ön 
bildirim beyanlarınızı ve ENS beyanlarını-
zı sunmanızı sağlayan güvenli, çok lisanlı ve 
web tabanlı bir uygulamaya sahibiz. Şu anda 
500’den fazla firma bizim müşterimiz, siste-
mimizi kullanıyor ve hizmet verdiğimiz ül-
kelerde bizzat SGS TransitNet olarak kendi 
teminatlarımızla varız. Bu sayede müşteri-
lerimiz hem daha hızlı taşıma gerçekleştiri-
yorlar hem de maliyetlerde ciddi avantajlar 
elde ediyorlar” dedi.

HIZ, ULAŞILABILIRLIK, 
IZLENILEBILIRLIK, TASARRUF, 
KOLAYLIK VE GÜVEN

Gerek operasyonel ve pazarlama faali-
yetleri gerekse oluşturulan beyanların ta-
kibi için ayrı ayrı hizmet veren profesyonel 
bir ekibe sahip olduklarının altını çizen Mine 
Kaya, “SGS TransitNet olarak, hem yurt için-
de hem de yurt dışındaki ofislerde personel-
lerimizle sürekliliği sağlama çabasındayız. 
Belirli bir tecrübeye sahip ekip, hizmet ka-
litesini artıran en önemli etkenlerden birisi. 
Hizmet kalitemizde dikkat etmiş olduğumuz 
unsurlardan bir diğeri ise, kolay ulaşılabilir-
lik. Daha hızlı veri girişi sağlayan yeni ara-

yüz; mevcut veriyi Excel’den sisteme yük-
leyebilme imkanı sağlıyor. Bunun yanı sıra 
sisteme kabul için taşımacıdan banka te-
minat mektubu, senet gibi maliyet oluştu-
racak belgelerin istenmemesiyle ve taşınan 
ürünün vergilerinin tamamıyla teminat altı-
na alınması sayesinde gümrüğe ilave temi-
nat verilmesi veya gümrük eskortu/kolcu 
gibi yan hizmetlerden kurtulma imkanları 
sağlaması ile sunmuş olduğumuz mali fay-
dalarla da fark yaratıyoruz. Ayrıca taşıma-
cı firmalara yurt dışında spedisyona ihtiyaç 
duymadan doğrudan kendi ofislerinden be-
yan sunma imkanı da sağlıyoruz. SGS Tran-
sitNet’in kurumsal kimliği için en uygun kav-
ramlar ise hız, ulaşılabilirlik, izlenilebilirlik, 
tasarruf, kolaylık ve güven” diye konuştu.

“KARANTINA, SEFERLERIN 
AZALMASINA YOL AÇTI”

Yeni Tip Koronavirüs (COVID-19) salgını 
sebebiyle özellikle sürücülerin yurtdışından 
gelişlerinde veya AB girişlerinde uygulanan 
14 günlük karantina süresinin seferlerin 
azalmasına yol açtığına dikkat çeken Mine 
Kaya, “Diğer yandan, bazı malların ithalatı ve 
ihracatı durdu veya kısıtlandı. Doğal olarak 
da bu taşımacılarımızın sefer sayılarının 
azalmasına veya durma noktasına yol açtı. 
Sonuç olarak da taşıma sayılarının düşmesi 
ile bizim de hizmet hacmimizde doğal bir dü-
şüşe yol açtı” şeklinde konuştu. 

Mine Kaya, sözlerine şöyle devam etti: “İlk 
günden bu yana amacımız ülkemiz ulusla-

rarası taşımacılık sektörüne katma değer 
yaratmak, daha rekabetçi hale gelmelerine 
imkan verecek hizmet sunmaktı. Bu hedefi-
miz doğrultusunda amacımız; şu an hizmet 
vermekte olduğumuz AB ülke sayısını daha 
da artırmak ve hemen her yerde olabilmek. 
Diğer yandan, yine sektörümüze katkı sağ-
layacak yeni projeler ve hizmet çeşitleri 
üzerinde çalışmalarımızı hızla sürdürüyo-
ruz. Bunların yanı sıra, başta Almanya ve 
Fransa olmak üzere sahip olduğumuz ‘izin-
li gönderici’ yetkisine Türkiye’de de sahip ol-
mak adına yine bir çalışma içerisindeyiz.”

“Şu anda hizmet verdiğimiz AB ülke sayısını 
daha da artırmak ve hemen her yerde olabilmeyi 

hedefliyoruz. Diğer yandan, yine sektörümüze katkı 
sağlayacak yeni projeler ve hizmet çeşitleri üzerinde 

çalışmalarımızı hızla sürdürüyoruz.”
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“PROJE LOJİSTİĞİNDE ENTEGRE, ESNEK 
VE ETKİN ÇÖZÜMLER SUNUYORUZ” 

EKOL LOJISTIK GLOBAL FORWARDING 
GENEL MÜDÜRÜ MEHMET ÖZAL:

Ekol Lojistik Global Forwarding Genel Müdürü Mehmet Özal, “1 milyon 
metrekarenin üzerindeki dağıtım merkezlerimizin yanı sıra intermodal taşımacılığa 
fırsat veren blok trenlerimiz, 6 bin araçlık filomuz ve yüksek teknolojimizle entegre, 

esnek ve etkin lojistik çözümler sunuyoruz” dedi.

E
kol Lojistik Global Forwarding Ge-
nel Müdürü Mehmet Özal, pro-
je taşımacılığı alanında farklı sek-
törlerde sahip oldukları birçok 

müşteriye gabari dışı hava, deniz, kara, in-
termodal taşıma ve mühendislik çözümleri 
sunduklarını söyledi. Proje taşımacılığı hiz-
metleriyle gabari dışı kabul edilen ağır ve 
hacimli yükleri profesyonel ekipleriyle yö-
neterek ideal zaman ve maliyetler dahilin-
de istenilen noktaya ulaştırdıklarını belirten 
Mehmet Özal, “Uzman ekibimiz, yenilikçi ve 
müşteriye özel çözümler üreterek iş planla-
rını ortaya koyuyor ve kaynak yönetim stra-
tejilerini geliştirerek uyguluyor. Müşterile-
rimize sunduğumuz şeffaf fiyat politikası 
ile izlenebilir maliyetler yaratarak, ihtiyaç-
ları doğrultusunda çözümler üretiyoruz. IT 
ekibimiz tarafından sürekli geliştirilen qu-
adro sipariş yönetimi yazılımıyla operas-
yonlarımızı en etkin şekilde yöneterek, müş-
terilerimizin beklentilerini yükseltebilecek 
düzeyde başarılı uygulamalar sağlamayı ve 
değişen ihtiyaçlara, beklentilere cevap ver-
meyi amaçlıyoruz. Proje taşımacılığı sipariş 
yönetimini de farklı bir modül olarak için-
de barındıran quadro, aynı veri tabanından 
beslenen birbiriyle entegre farklı modüller-
den oluşuyor. Bu sayede de veri yönetiminin 
sağlıklı yapılmasına ve operasyonların etkin 
yönetimine olanak sağlanıyor” dedi. 

Enerji, endüstri, inşaat, petrol, gaz ve ma-
dencilik gibi sektörlere proje taşımacılığı 
hizmeti verdiklerini kaydeden Mehmet Özal, 
“1 milyon metrekarenin üzerindeki dağıtım 
merkezlerimizin yanı sıra intermodal taşı-
macılığa fırsat veren blok trenlerimiz, 6 bin 
araçlık filomuz ve yüksek teknolojimizle en-
tegre, esnek ve etkin lojistik çözümler sunu-
yoruz. Ekol olarak müşterilerimizle birlikte 
ilham veren sürdürülebilir değer yaratma 
misyonu ile çalışmalarımızı sürdürüyoruz. 
Faaliyette olduğumuz tüm alanlarda oldu-

ğu gibi, proje taşımacılığında da müşterile-
rimizin ihtiyaçları doğrultusunda çözüm-
ler üretiyoruz. Transit süre, ürün özelliği, 
çıkış ve varış noktaları gibi kriterleri göz 
önünde bulundurarak, müşterilerimize uy-
gun olan taşıma seçeneklerini sunuyoruz. 
Özellikli çözüm gerektiren, mal bedelleri 
çok yüksek proje taşımacılığında deneyim-
li, nitelikli insan gücü, yapılan işin kalitesini 
doğrudan etkileyen bir faktör. Ekol’de tek-
noloji yatırımlarımıza hız kesmeden devam 
ederken, bunu yönetecek donanımlı insan 
kaynağı yetiştirerek, sektörümüze de kat-
kı sağlamak hassasiyetle üzerinde durdu-
ğumuz, öncelikli konularımız arasında” diye 
konuştu. 

“KORONAVIRÜSLE MÜCADELEYI 
EN ÜST NOKTAYA TAŞIDIK”

Koronavirüs salgınına karşı çalışanları-
nın ve müşterilerinin sağlığını korumaya 
yönelik bir dizi önlemi hayata geçirdiklerine 
değinen Mehmet Özal, “Dünya Sağlık Örgü-
tü tarafından yapılan açıklamalar doğrultu-
sunda olası salgın senaryoları oluşturarak, 
eylem planımızı hazırladık. Çalışanlarımızın 

ve müşterilerimizin sağlığı için gerekli tüm 
çalışma ve düzenlemeleri yaparak Ekol’de 
koronavirüs ile mücadeleyi en üst nokta-
ya taşıdık. Bu süreçte müşterilerimize her 
bir yeni gelişmede bilgi verdik, vermeye de-
vam ediyoruz. Müşterilerimiz ile her hafta 
düzenli olarak operasyonlarımızı yürüttü-
ğümüz ülkelerdeki güncel durumu payla-
şıyoruz. 12 yıldır başarıyla sürdürdüğümüz 
intermodal taşımacılık modelimiz ile kara 
taşımacılığına alternatif getirebildik. İnter-
modal taşımacılıktaki deneyimimiz ile ke-
sintisiz ve sorunsuz bir şekilde hizmet ver-
meye devam ediyoruz” şeklinde konuştu.

LOJİSTİK | EKOL LOJİSTİK

“Çalışanlarımızın ve 
müşterilerimizin sağlığı 
için gerekli tüm çalışma ve 
düzenlemeleri yaparak Ekol’de 
koronavirüs ile mücadeleyi 
en üst noktaya taşıdık. Bu 
süreçte müşterilerimize her bir 
yeni gelişmede bilgi verdik, 
vermeye devam ediyoruz.”
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KARE LOJİSTİK İLK DEFA 
KRONE’Yİ TERCİH ETTİ

Avrupa’nın ve Türkiye’nin dev treyler üreticisi Krone, Kare Lojistik’e 5 adet Profi Liner teslimatı 
gerçekleştirdi. Krone’nin Tire’deki fabrikasında, Kare Lojistik ile varılan 15 adetlik anlaşmanın 

ilk 5 adedi teslim edildi. Bu 5 adet treyler aynı zamanda Kare Lojistik’in filosunda ilk defa 
Krone markasını tercih etmesi anlamını taşıyor.

T
ürkiye’den Avrupa’nın çeşitli ülke-
lerine taşımacılık yapan Kare Lo-
jistik’in yatırımında Krone mar-
kasını tercih etmesinden dolayı 

gurur duyduklarını ifade eden Krone Türki-
ye CEO ve Yönetim Kurulu Üyesi Rıza Akgün, 
“2020 yılına çok güzel bir giriş yaptık. Yük-
selen ivmemizi Türkiye’nin en önemli nak-
liye filolarıyla taçlandırıp güçlü bir şekilde 
büyümeye devam ediyoruz. Son olarak bu-
gün, Tire fabrikamızda Kare Lojistik’e 5 adet 
Profi Liner teslim ettik. Bugün teslim ettiği-
miz araçlar Kare Lojistik filosu için ilk olma 
özelliği taşıyorlar. Bu da bizim heyecanımı-
zı daha çok artırıyor. Her geçen gün Türk 
nakliyecisiyle ilişkilerimizi güçlendiriyoruz. 
Ürünlerimize çok güveniyoruz. Biliyoruz ki 
bizi tercih eden nakliyecilerimiz hem şoför-
lerinden olumlu geri dönüşler alacak, hem 
de daha kârlı operasyonlar yürütecekler. 
Türkiye’ye geldiğimiz günden beri Türk nak-
liyecisiyle hep iç içe bir süreç yönetiyoruz. 
Herkesin daha memnun hissettiği bir lojis-
tik dünyası için en üst düzey kaliteye en uy-
gun fiyatlarla erişebilme imkanı sağlıyoruz. 
Kare Lojistik’e bu yatırımlarının tekrar ha-
yırlı olmasını diliyorum” şeklinde konuştu.

“PLANLI BIR ŞEKILDE 
BÜYÜYORUZ”

Krone’nin Tire fabrikasındaki titizliğe ve 
düzene hayran kaldıklarını ifade ederek 
sözlerine başlayan Kare Lojistik Genel Mü-
dürü Berk Yalçınkaya yaptığı açıklamada 
şunları söyledi: “Uzun süredir takip etmek-
te olduğumuz Krone markasının ürün ge-
liştirmedeki başarısı ve yenilikçi anlayışı bu 
tercihimizin ana etkenleri oldu. Krone’nin 
piyasada edinmiş olduğu marka değeri ve 
kalitesini bu ziyaretimizde daha iyi anlamış 
olduk. Burada çok üst düzey bir üretim faali-

yeti gerçekleştiriyorlar. Aynı zamanda araç-
larımız Avrupa’nın neredeyse her yerine gi-
diyorlar. Krone’nin hem Türkiye’de, hem de 
Avrupa’da çok yaygın bir satış sonrası ser-
vis ağı mevcut. Tüm bunlara ek olarak fiyat 
politikasında da oldukça rekabetçi oldular. 
Kısacası kalitenin yanında, bize sunulması 
gerekenleri eksiksiz bir şekilde sundular. Bu 

araçlardan beklediğimiz performansı ala-
cağımıza inanıyorum. Kare Lojistik olarak 
planlı bir şekilde büyüyoruz. 2020’nin ikin-
ci yarısında iş hacmimizde, içinde bulundu-
ğumuz pandemi sürecine rağmen ciddi bir 
yükseliş beklediğimizi ve bu yükselişle bir-
likte filomuza yeni Krone treylerler ekleye-
ceğimizi de belirtmek isterim.”

KRONE | LOJİSTİK
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LAYKON BİLİŞİM, NARBULUT İLE 
İŞBİRLİĞİNE GİTTİ

Bilişim güvenliği alanındaki profesyonel ürün ve hizmetlerin dağıtıcısı Laykon Bilişim, bulut 
tabanlı kurumsal yedekleme çözümü Narbulut ile el sıkıştı. Gerçekleştirilen iş ortaklığı ile 
Laykon Bilişim, yerli yedekleme çözümü Narbulut’un Türkiye’deki tek yetkili satıcısı oldu.

Bilişim güvenliği alanındaki profesyonel 
ürün ve hizmetlerin dağıtıcısı Laykon Bili-
şim, bulut tabanlı kurumsal yedekleme ve 
paylaşım çözümü Narbulut ile işbirliğine git-
ti. Her iki şirketin de büyüme hedefleri açı-
sından stratejik öneme sahip iş ortaklığı 
kapsamında yerli bulut tabanlı yedekleme 
çözümü Narbulut’un Türkiye’deki tek yetki-
li satıcısı olan Laykon Bilişim, hem bayi ka-
nalına hem de müşterilerine GDPR ve KVKK 
gibi veri koruma regülasyonlarının da ge-
rekli kıldığı veri kayıplarını önleyen tamam-
layıcı bir yedekleme çözümü sunacak.

Laykon Bilişim Genel Müdürü Barbaros 
Akkoyunlu, “Laykon Bilişim Teknolojileri 
olarak 4 yılı aşkın bir süredir Türkiye paza-

rında güvenlik çözümlerinin distribütörlü-
ğünü yapıyoruz. Güvenlik alanında sundu-
ğumuz ürün portföyüne KVKK ve GDPR 
regülasyonları için gerekli olan tamamlayıcı 
bir bulut tabanlı kurumsal yedekleme çözü-
mü eklemek de hedefimizdi. Tüm iş süreçle-
rinin dijitalleştiği günümüzde, verinin öne-
mi ve her an her yerden ulaşılabilir olması 
düşünülmeden teknoloji yatırımları yapma-
nın, kurumlar için büyük bir risk olduğunu 
düşünüyoruz. Bu iş ortaklığı sayesinde yüz-
de 100 yerli bulut tabanlı bir yedekleme çö-
zümü olan Narbulut ile hem bayi kanalımıza 
hem de müşterilerimize profesyonel yedek-
leme hizmeti sağlayarak pazarda söz sahibi 
olmayı hedefliyoruz” dedi.

“Bu iş ortaklığı sayesinde yüzde 100 yerli bulut 
tabanlı bir yedekleme çözümü olan Narbulut ile hem 
bayi kanalımıza hem de müşterilerimize profesyonel 
yedekleme hizmeti sağlayarak pazarda söz sahibi 
olmayı hedefliyoruz.”

HABER | LAYKON BİLİŞİM
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“COVID-19 PANDEMİSİNDE 
ÖNCELİĞİMİZ SAĞLIK”

GROUPE PSA TÜRKIYE BAŞKANI OLIVIER CORNUAILLE:

Groupe PSA Türkiye Başkanı Olivier Cornuaille, COVID-19 sürecinde müşteri ihtiyaç 
ve beklentilerini iyi okuyarak hızlı, pratik ve akılcı çözümler ürettiklerini söyledi.

G
roupe PSA Türkiye, sağlık kri-
zi olarak başlayan, daha sonra 
küresel bir ekonomik krize dö-
nüşen COVID-19 pandemisinde 

önceliğinin sağlık olduğunu bir kez daha 
vurguladı. Grup, tüm çalışanlarını, yetkili sa-
tıcılarını, yetkili servislerini ve müşterilerini 
korumak adına 90’ın üzerinde kriter ve beş 
seviyeye sahip COVID-19 önleyici sağlık ku-
rallarını hızlıca devreye aldı. Teşkilatının ta-
mamında ve Groupe PSA Türkiye ofisinde 
uygulamaya alınan bu kurallar, Bureau Ve-
ritas tarafından yapılan kriter ve seviye be-
lirleme denetimleri sonucunda yüzde 100 
uygun kabul edildi. Aynı geçiş yedek parça 
dağıtım ağı Distrigo platformlarında da ger-
çekleştirildi. 

“IŞ SÜREÇLERIMIZIN TAMAMINI 
DIJITALE DÖNÜŞTÜRDÜK”

Groupe PSA Türkiye, bu dönemde ayrı-
ca müşterilerinin sağlığını korumak ve ha-
yatlarını kolaylaştırmak adına iş süreçleri-
nin tamamını dijitale dönüştürdü. Mevcut 
düzene meydan okuyarak iş yapış tarzla-
rını değiştirdiklerini anlatan Groupe PSA 
Türkiye Başkanı Olivier Cornuaille, bu dö-
nemdeki müşteri ihtiyaç ve beklentilerini 
iyi okuyarak hızlı, pratik ve akılcı çözümler 
ürettiklerini söyledi. Tüm Peugeot, Citroën, 
DS ve Opel yetkili satıcılarında ve servisle-
rinde Nisan ayı itibariyle; “e-rezervasyon”, 
“görüntülü görüşme”, “online araç tanıtı-
mı” ve “mesafeli satış sistemi”ne geçiş yap-
tıklarını belirten Cornuaille; böylece sosyal 
mesafeyi koruyarak teması minimuma in-
dirdiklerini vurguladı. Cornuaille, “Uygula-
maya başladığımız yeni dijital hizmetlerimiz 
sayesinde tamamen kapalı olan bayilerimiz 
bile artık tüm satışlarını evlerinden kolay-
lıkla yürütebiliyorlar. Daralan pazara rağ-
men yeni dijital hizmetlerin devreye girme-
siyle birlikte web site ziyaretçi sayımız Nisan 
ayında tarihinin en yüksek rakamı olan 2.6 
milyona erişti, 78 bine yakın lead toplandı, 13 
bin 481 online satış randevusu talebi alındı, 

11 bin 262 adet görüntülü görüşme ve yüz-
de 71 oranında kredi başvurusu gerçekleş-
tirildi” dedi.

Grup olarak süreci birlikte yaşayarak öğ-
rendiklerini belirten Olivier Cornuaille söz-
lerine şöyle devam etti: “Türkiye her zaman 
krizlere karşı dayanıklılığı yüksek bir ülke; 
bu bizim Grubumuzun çeviklik, birlikte ka-
zanmak ve verimlilik değerleri ile de örtü-
şüyor. Bizler de Grup olarak aynı mantıkta 
geleceği inşa etmek için var gücümüzle çalı-
şıyoruz. Elde edilen bu başarının arkasında 
işini çok iyi bilen profesyonellerden oluşan 
bir ekip bulunuyor. Yeni normale hızlı bir şe-
kilde adapte olmamızda emeği geçen tüm 
çalışanlarımızı, bayilerimizi, ekiplerini ve te-
darikçilerimizi gönülden tebrik ediyorum. 
Amacımız stratejimizden sapmadan, müş-

terilerimize güvenli, sürdürülebilir ve keyif-
li mobiltite ürün ve hizmetleri sunmak. Sal-
gınla mücadelenin etkin yürütülmesi adına 
tedarik zincirini ayakta tutmak için mobilite 
sağlayıcısı olarak kesintisiz hizmet sağlama 
sorumluluğumuz bulunuyor.” 

Bu kapsamda hiçbir projenin ertelen-
mediğini veya iptal edilmediğini de aktaran 
Olivier Cornuaille, aksine salgın öncesin-
de planlanan yatırımların devreye alındığı-
nı kaydetti. Cornuaille, “Torbalı’daki arazi-
mizi, tüm Groupe PSA markalarının ortak 
yedek parça dağıtım merkezi olarak faali-
yete geçirdik. İstanbul’da üç markalı bayi-
miz Mepa’yı açtık. Son olarak Türkiye’deki 
ikinci DS STORE’u Mayıs ayı itibariyle Anka-
ra’da müşterilerimizin hizmetine sunduk” 
diye konuştu. 

GROUPE PSA TÜRKİYE | OTOMOTİV



www.ekovitrin.com   •   Haziran 202084

“VİRÜS, BAKTERİ, TOZ VE ALERJENLERE KARŞI 
İÇ ORTAM HAVA KALİTESİ ÇOK ÖNEMLİ”

MITSUBISHI ELECTRIC TÜRKIYE KLIMA SISTEMLERI 
ÜRÜN MÜDÜRÜ CANER GÜÇER:

Mitsubishi Electric, bireysel havalandırma ve klima sistemleri ile iç mekânların 
kirli havasını temizlerken, dışarının oksijeni bol olan taze havasını filtreleyerek 

içeriyi havalandırıyor ve nem düzeyini dengeliyor. 

V
irüs, bakteri, toz ve alerjenler-
den uzak bir mekân için en yeni 
teknolojilerle geliştirilmiş hava-
landırma sistemleri ve klima-

lar büyük avantaj sağlıyor. Kullanım şekli-
ne göre konut, hastane, okul, işyeri, alışveriş 
merkezi gibi alanlar için mümkün olduğun-
ca amacına uygun iklimlendirme sistemle-
ri seçilmesi büyük önem taşıyor. Günümüz 
teknolojisiyle sistemlerin farklı ihtiyaçları 
karşılaması ve zaman içinde bu ihtiyaçların 
değişiklik gösterebilmesi sebebiyle esnek 
şekilde tasarlanabildiğini söyleyen Mitsu-
bishi Electric Türkiye Klima Sistemleri Ürün 
Müdürü Caner Güçer, taze ve sürdürülebilir 
iç hava için önerilerini paylaştı.

Kapalı alanlarda daha fazla zaman geçir-
diğimiz bu dönemlerde mekânların ihtiyaçla-
rının değişiklik gösterebildiğine dikkat çeken 
Caner Güçer, “Yoğun izolasyon gerektiren 
alanların pozitif veya negatif farklı basınç-
lar altında çalışmasını sağlayabilecek, daha 
fazla iç ortam havasını taze dış ortam havası 
ile değiştirebilecek, merkezi yerine lokal sis-
tem çözümleriyle temizlik ve bakımın kolay-
ca sağlandığı sistemler iç hava kalitesi için 
tercih sebebi olabiliyor. İklimlendirme ala-
nındaki ileri teknolojisiyle sektöre yön veren 
Mitsubishi Electric, bu noktada iç ortam hava 

kalitesi için yeni ve verimli çözümler sunu-
yor. 1970’li yıllarda mucidi olduğu Lossnay 
havalandırma cihazları ve inovatif teknolo-
jiler ile ürettiği Legendera serisi klimalar-
la öne çıkan Mitsubishi Electric, ürünleriyle 
iç ortam havasının taze ve temiz kalmasına 
imkân tanıyor. Yüksek filtrelemeden geçmiş 
ve nemi dengelenmiş taze hava ile yenilenen 
ortam havası sayesinde; bireylerin karşılaş-
tığı baş ağrısı, baş dönmesi, göz kaşınması, 
boğaz kuruması, konsantrasyon eksikliği ve 
çalışan-öğrenci veriminin düşüşü gibi hasta 
bina sendromundan kaynaklı birçok olum-
suzluğun da önüne geçilebiliyor” dedi. 

IÇ MEKÂNLARDA TEMIZ HAVA 
IÇIN YENI TEKNOLOJI FILTRELER 

Yüksek iç ortam hava kalitesinin olmaz-
sa olmaz dört temel unsurunun; havada-
ki karbondioksit konsantrasyonu, sıcaklık, 
nem ve partikül seviyesi olarak sayılabilece-

ğini ifade eden Güçer, “Sağlıklı bir iç mekân 
havası; virüs, bakteri, toz ve uçucu kimyasal 
bileşen parçacıkları izole etmek için ortamı 
havalandırırken aynı zamanda dışarıdan 
alınan havanın filtrelenmesi ile mümkün 
oluyor. Kontrolsüz bir şekilde pencere açı-
larak yapılan havalandırma esnasında sa-
dece hava temizleme cihazı ile temizlik ya-
pılması sürdürülebilir hijyen sağlamıyor. 
Lossnay havalandırma cihazları; ortamın 
sıcaklık, nem ve oksijen dengelemesini ya-
parken, yüksek verimli filtresi sayesinde 
0.3µ küçüklüğe kadar kirletici filtrelemesi 
yapabiliyor. Böylece sağlık problemlerine yol 
açabilecek unsurlara geçit vermiyor. Yeni 
nesil üretim teknolojileri kullanılarak üreti-
len, üç boyutlu yapısı geliştirilmiş statik filt-
relerin yanı sıra elektronik filtreler de artık 
klimaların filtreleme özelliklerini hava te-
mizleme cihazlarıyla eş ve birçoğundan üs-
tün hale getiriyor” diye konuştu.

HABER | MITSUBISHI ELECTRIC

“İklimlendirme alanındaki ileri teknolojisiyle sektöre 
yön veren Mitsubishi Electric, iç ortam hava kalitesi 
için yeni ve verimli çözümler sunuyor.”
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OTOMOTİV SEKTÖRÜNDE 
TALEP ‘2. EL’E KAYACAK

Aydın Erkoç: “Pandemi sonrası dünyadaki tüm sektörlerde olduğu gibi 
ulaşımda da bireyselleşme olacağını göz önünde bulundurursak tüketicilerin 
bireysel otomobil alımlarının artacağını, sıfır araç arzındaki problemlerden 

dolayı da tüm talebin 2. el araca kayacağını düşünüyorum.”

M
otorlu Araç Satıcıları Fede-
rasyonu (MASFED) Genel Baş-
kanı Aydın Erkoç, pandemi ile 
birlikte üretim, tedarik ve tü-

ketici alışkanlıklarında yaşanan değişiklik-
lerin otomotiv sektörünü derinden etkiledi-
ğini belirtti. Koronavirüs (COVID-19) salgını 
sebebiyle tüm dünyada olduğu gibi Türki-
ye’de de tüm sektörlerin zora girdiğini, ikin-
ci el otomotiv sektörünün de bu salgından 
olumsuz etkilendiğini ifade eden Aydın Er-
koç, otomobil satış rakamlarını değerlendi-
rirken, dünyada ve Türkiye’de normalleş-
menin başlamasıyla yaz ayları itibariyle 2. 
el otomobile talebin artabileceğini kaydetti.

2020’nin ilk üç ayının satış rakamlarını 
değerlendiren Erkoç, “Şu an satışlar azaldı-
ğı için 2. el otomobil fiyatlarının yükselişi de 
durdu. Ancak geçen senenin ilk üç ayıyla kı-
yaslarsak bu sene 2. el araç piyasası daha 
hareketli. 2019’un Mart ayında otomotiv sa-
tışları 456 bin 674 adet iken, 2020’nin Mart 
ayına baktığımızda satışlar 501 bin 921 adet 
olarak gerçekleşti. Ancak 2020’nin Şubat 
ayında 611 bin 314 adet olan 2. el piyasasında 
pandeminin etkisiyle Mart ayında ciddi bir 
düşüş yaşandı” diye konuştu.

Bu süreçte dövizdeki artışların ve sıfır 
otomobil üretiminin de durmasıyla araç te-
darikinde yaşanan olumsuzlukların 2. el 
araç ticaretini etkileyeceğini belirten Er-
koç şunları kaydetti: “Tüm dünyada salgının 
hızla yayılması ve üretim yapılan ülkelerin 
de zor bir dönemden geçmesi otomotiv şir-
ketlerinin de üretimi durdurmasına sebep 
oldu. Otomotiv firmalarının birçoğu Nisan 
ayının sonu itibariyle üretime başladılar, an-
cak dünya genelindeki tüm fabrikaların tam 
randımanlı bir şekilde üretime başlamala-
rı Haziran, Temmuz ayı gibi olacak. Üreti-
me başlayan sıfır araçların ülkemize lojis-
tiği ve satışa başlaması Ağustos, Eylül, Ekim 
aylarını bulabilecek. Bu göstergeler bize sıfır 

araçların temininde bu yıl zorlukların olabi-
leceğini gösteriyor. Pandemi sonrası dünya-
daki tüm sektörlerde olduğu gibi ulaşımda 
da bireyselleşme olacağını göz önünde bu-
lundurursak tüketicilerin bireysel otomo-
bil alımlarının artacağını, sıfır araç arzında-
ki problemlerden dolayı da tüm talebin 2. el 
araca kayacağını düşünüyorum. Ayrıca de-
ğişen tüketici alışkanlıklarıyla araç kirala-
ma, araç paylaşımı, toplu taşıma gibi ulaşım 
türlerine talebin düşeceğini öngörüyor, bu-
nun da 2. el otomotiv sektörünün potansiye-
lini artıracağını düşünüyorum.’’

“DEVLETIMIZDEN 
DESTEK BEKLIYORUZ”

2. el otomotiv sektörünün katma değer 
yaratan, dövizin ülke içinde kalmasına des-
tek veren, milyonlarca kişiye istihdam su-
nan ve sanayisinden noterine, maliyesin-

den finans kurumlarına kadar yaklaşık 45 
sektöre girdi sağlayan büyük bir sektör ol-
duğunun altını çizen Erkoç, ‘’Devletimizden 
bu sektörde faaliyet gösteren şirketlerimi-
zin korunması ve devamlılığın sağlanma-
sı adına gerekli hukuki ve yasal mevzuatla-
rın bir an önce faaliyete geçirilmesi adına 
destek bekliyoruz. Firmalarımızın daha çağ-
daş normlarda ticaret yapabilmesini sağla-
yacak lokasyonları temin edilmesi en büyük 
beklentimiz” dedi.

MASFED | HABER

“Şu an satışlar azaldığı için 2. el otomobil fiyatlarının yükselişi de durdu. 
Ancak geçen senenin ilk üç ayıyla kıyaslarsak bu sene 2. el araç piyasası daha hareketli.”
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İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ
YINE ZIRVEDE

Times Higher Education’un üniversitelerin 2020 yılındaki etki güçlerine göre 
düzenlediği sıralamada İstanbul Aydın Üniversitesi, ‘yoksulluğa karşı çalışmalar’ 

alanında Türkiye’deki vakıf üniversiteleri arasında zirvede yer aldı.

T
imes Higher Education (THE) 
2020 dünyanın en iyi üniversite-
lerini, ‘Etki Güçlerine’ göre sıra-
ladı. Birleşmiş Milletler’in Sürdü-

rülebilir Kalkınma Hedeflerini temel alan 
sıralamada, üniversitelerin toplumsal, çev-
re ve sosyal gelişme üzerindeki etkileri öl-
çüldü. Genel sıralamada 85 ülkeden 800’e 
yakın üniversiteye yer verildi. İstanbul Ay-
dın Üniversitesi, ‘Yoksulluğa Karşı Çalışma-
lar’ alanında Türkiye’de vakıf üniversitele-
ri arasında birinci oldu ve dünyada ilk 200 
üniversite arasında yer aldı.

Birleşmiş Milletler Sürdürülebilir Gelişme 
Hedefleri dahilindeki 17 kriter baz alınarak 
verilerin değerlendirildiği ‘Etki Sıralama-
ları’, dünyanın en saygın Uluslararası Yük-
seköğretim Derecelendirme Kuruluşu olan 
Times Higher Education tarafından gerçek-
leştirildi. Sıralamanın amacı üniversitelerin 
toplumsal etkilerini ölçmek.

İstanbul Aydın Üniversitesi ‘Yoksulluğa 
Karşı Çalışmalar’ alanında Türkiye’de vakıf 
üniversiteleri arasında birinci oldu ve dün-
yada ilk 200 üniversite arasında yer aldı. 

‘Temiz Enerji’ alanında da vakıf üniversite-
leri arasında ikinci olan ve ‘İşbirliği Hedefle-
ri’ alanında ilk üçe giren İstanbul Aydın Üni-
versitesi dünya sıralamasında bu alanda da 
ilk 200 arasında yer aldı. 

“ÜNIVERSITELERIMIZ 
TOPLUMDAN KENDILERINI 
SOYUTLAYAMAZ”

İstanbul Aydın Üniversitesi Mütevelli He-
yet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, THE 
tarafından yapılan bu değerlendirmede 
alınan derecenin onur verici olduğunu be-
lirterek; “Bilim yuvaları üniversiteler, ge-
leceğimizin teminatları gençlerimizi ye-
tiştirmekle birlikte aynı zamanda bilginin 
üretildiği yerler. Üniversitelerimiz içinde bu-
lundukları toplumdan kendilerini soyutla-
yamazlar ve ülkenin sorunlarına kayıtsız 
kalmamalılar. Yaşadığımız dünya, nüfus ar-
tışı, iklim değişikliği, açlık sorunu, çevresel 
sorunlar ve bugün küresel ölçekte yaşadı-
ğımız pandemi gibi pek çok problemle karşı 
karşıya. Sorunlar kim tarafından yaratılırsa 
yaratılsın, çözüm tüm bireylerin sorumlulu-

ğu. Üniversitelerimizin de bu anlamda küre-
sel sorunların çözümüne yönelik en büyük 
umut olduğunu düşünmekteyim. Bu anlam-
da İAÜ Ailesi olarak, ‘Yoksulluğa Karşı Çalış-
malar’ alanında Türkiye’de vakıf üniversi-
teleri arasında birinci olmak, ‘Temiz Enerji’ 
alanında da ikinci sırada yer almak bizleri 
onurlandırdı” dedi.

TIMES HIGHER EDUCATION 
ETKILILIK SIRALAMASI (IMPACT 
RANKINGS 2020) 

Times Yüksek Öğrenim-Etki Sıralama-
sı, üniversiteleri Birleşmiş Milletler’in Sür-
dürülebilir Kalkınma Hedeflerine göre de-
ğerlendiren performans sıralaması. Bu 
derecelendirme üniversiteleri araştırma 
performansına göre sıralayan yaygın sıra-
lamalardan farklı olarak toplumsal etkiyi öl-
çümlüyor. Sıralama 2020 yılında ikinci kez 
düzenlendi, değerlendirmeye 86 ülkeden 
toplam yaklaşık 800 üniversite katıldı. Sıra-
lama 2020 yılında 86 ülkeden toplam yakla-
şık 800 üniversitenin katılımıyla ikinci kez 
düzenlendi. 
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İAÜ, UNIVERSITY OF ARIZONA İLE ‘KÜRESEL 
KAMPÜS’ ANLAŞMASINA İMZA ATTI

ABD’de eğitim görecek olan Türk öğrenciler, COVID-19 pandemisi süresince 
Türkiye’de kalırken, İstanbul Aydın Üniversitesi’nin ‘Küresel Kampüs’ imkanlarından 

faydalanarak, University of Arizona’nın online derslerine katılabilecek.

A
rizona Üniversitesi (Tucson, Ari-
zona, ABD) ve İstanbul Aydın Üni-
versitesi, Covid-19 pandemisi 
sırasında öğrencilerin kendi ül-

kelerini terk etmeden ABD derecesi kazan-
malarına yardımcı olmak için ‘küresel bir 
kampüs’ ortaklığına imza attı. 

Seyahat kısıtlamaları, akademik takvim-
lerdeki gecikmeler ve vize zorlukları öğren-
ci hareketliliği üzerindeki olumsuz etkilerini 
ortadan kaldırmak amacıyla, Arizona Üni-
versitesi (ABD) İstanbul Aydın Üniversitesi 
(IAU) ile birlikte, Türkiye’deki öğrencilerine, 
IAU kampüsüne tam erişim ile tam ABD de-
recesi veya ABD transfer kredisi kazanma-
larına izin vermek için esnek eğitim seçe-
nekleri oluşturdu. 

Arizona Üniversitesi Başkanı Robert C. 
Robbins, “Küresel Kampüs, Covid-19’un ne-
den olduğu günümüzün hareketlilik zorluk-
larını çözmeye yardımcı olmakla kalmıyor, 
BM’nin Sürdürülebilir Kalkınma hedeflerin-
den dünyada erişilebilir kaliteli eğitimi kar-
şılamada anlamlı ve uzun vadeli bir çaba” 
dedi.

“STRATEJIK IŞBIRLIĞI 
YAPMAKTAN MEMNUNUZ”

İstanbul Aydın Üniversitesi Mütevelli He-
yet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, ulusla-
rarası eğitimde önder ve lider bir marka 
olan İAÜ olarak, ABD’nin en önemli üniver-
sitelerinden biri ile geleceğe yönelik strate-
jik bir işbirliği yapmaktan memnun olduk-
larını söyledi. 

Arizona’daki küresel işlerden sorumlu 
Başkan Yardımcısı Brent White, “Uluslara-
rası eğitimde mevcut duruma neden olan 
olaylar, bilginin yaratılması ve iletilmesi için 
fiziksel seyahatin gereksiz olduğu yeni bir 
dünyanın başlangıcını hızlandırdı. Neredey-
se bir gecede, dersler çevrimiçi hale geldi 
ve uluslararası öğrenciler kendi ülkelerin-

de evde güvende kalırken eğitimlerine de-
vam ediyor. Koşullar ne olursa olsun, dün-
yada ve Türkiye’deki öğrencilerden bir ABD 
diploması hayal edenlerin hayallerini pan-
demi şartlarından etkilenmeden bu hayal-
lerini gerçekleştirmelerine yardımcı olmak 
istiyoruz” diye konuştu.

İstanbul Aydın Üniversitesi Mütevelli He-
yet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Arizona 

Universitesi ile uzun yıllardır devam eden 
kapsamlı işbirliklerimiz bu antlaşma ile çok 
daha gelişti ve güçlendi. Pandemi sebebiyle 
ABD’ye gidemeyen Arizona Üniversitesi öğ-
rencilerine bu dönemde destek olmaktan 
büyük mutluluk duyuyoruz. Güçlü teknolojik 
altyapısı, zengin akademik ve kültürel yapısı 
ile İAÜ olarak tüm imkanlarımızı bu öğren-
cilerimize açıyoruz” dedi.
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COVID-19 GENÇLERİN TÜKETİM VE 
GÜNDELİK ALIŞKANLIKLARINI DEĞİŞTİRDİ
İstanbul Aydın Üniversitesi’nde yapılan bir araştırma, pandemi sürecinde gençlerin 
tüketim alışkanlıkları ve gündelik yaşam rutinindeki değişiklikleri gözler önüne serdi.

T
üm dünyayı olumsuz bir şekilde 
etkilemeye devam eden korono-
virüs salgını sürecinde ‘Evde Kal’ 
çağrılarının dikkate alınmasıy-

la birlikte Türkiye’de de evde kalınan bu sü-
reçte, hane içi tüketim şekilleri ve gündelik 
hayattaki alışkanlıklar değişti.

İstanbul Aydın Üniversitesi İletişim Fakül-
tesi Reklamcılık Bölümü Öğretim Üyesi Dr. 
Müge Öztunç’un Halkla İlişkiler ve Tanıtım 
ve Reklamcılık Bölümleri öğrencileri ile bir-
likte yaptığı araştırma, COVID-19 pandemisi 
sürecinde gençlerin tüketim alışkanlıkları-
nın nasıl değiştiğini ortaya koydu.

HIJYENE VERILEN ÖNEM ARTTI
18-25 yaş arası üniversite öğrencile-

ri arasında gerçekleştirilen araştırmada 
gençlerin en çok değişen alışkanlıklarının 
başında daha sık el yıkama, kişisel hijyen ve 
ev hijyenine daha çok önem verdikleri görü-
lüyor. Gençler sık sık el yıkayarak, hijyenik 
jeller kullanarak ve sosyal mesafelerini ko-
ruyarak Covid-19 riskinden korundukları-
nı belirtirken, alışveriş yapmak zorunda ol-
duklarında yüzde 94’ü toplu taşıma yerine 
yürüme mesafesindeki yerleri tercih ettik-
lerini, yüzde 77,9 kesim de internet üzerin-
den sipariş verdiklerini söylüyor.

KITAP OKUMA SÜRESI 
ÜÇE KATLANDI

Araştırmada günlük içerik izleme oranla-
rının oldukça yükseldiği görülüyor. Gün için-
de film, içerik vb. için ayrılan sürenin arttı-
ğı görülürken, TV izlenme oranında da artış 
mevcut. Katılımcılar, Covid-19 ile ilgili haber-
leri genellikle TV ve İnternet üzerinden öğ-
rendiklerini, doğru bilgi için ayrıca Sağlık 
Bakanlığı’nın sosyal medya hesaplarını ta-
kip ettiklerini ifade ettiler. 

Bu yaş grubu gençler internette en çok 
sosyal medyayı (yüzde 79) kullanırken bunu, 
film izlemek (yüzde 51), araştırma yapmak 
(yüzde 42), oyun oynamak (yüzde 30) ve alış-
veriş yapmak (yüzde 20) izliyor. Öğrencile-

rin yüzde 64,4’ü evde kalınan zamanı on-
line derslerin ve ödevlerin yanı sıra, yeni 
hobiler edinmek için geçirdiklerini belirtir-
ken, yüzde 42’lik bir kesim özellikle inter-
netin yeni hobiler edinmede faydalı olduğu-
nu vurguladı. 

Öte yandan gençler alışveriş tercihleri-
nin büyük bir kısmını giyim (yüzde 59) üze-
rine kullanırken yüzde 33 elektronik, yüzde 
23 kozmetik ve yüzde 22 oranında gıda alış-
verişinde bulunuyorlar. 

Evde kalmadan önce günde ortalama ya-
rım saat kitap okurken, Covid-19 sonrası 
evde kalan gençlerin kitap okuma süreleri 
ise yaklaşık 1,5 saate yükseldi. 

Corona virüs dönemi uyku düzeni deği-

şimi incelendiğinde uyku saatleri sürele-
rinde bir değişme görünmez iken, uyku sa-
atlerinin değiştiği ve bölündüğü görülüyor. 
Gençlerin gün içinde uyuma zamanların-
da değişiklik olduğu, günün farklı saatlerin-
de uyudukları ve bu durumun da beden ve 
ruh sağlıklarını etkiledikleri görüldü. Genç-
lerin yarıdan fazlası stresli veya çok stres-
li olduklarını ifade ederken, “evde kapana 
sıkışmış” gibi hissettiklerini ve sürekli ye-
mek yiyerek mutsuzluklarını yenmeye ça-
lıştıklarını belirttiler. Online derslere erişim 
ve takip konusunda genelde sıkıntı yaşama-
dıklarını belirten öğrenciler, yine de pande-
mi nedeniyle okullarının uzama ihtimali ko-
nusunda endişe duyduklarını vurguladılar. 
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“PANDEMİ SÜRECİNDE GIDA VE TARIMA 
AZAMİ ÖNEM VERİLMELİ”

PROF. DR. ŞÜKRÜ KARATAŞ:

COVID-19’dan korunmanın en önemli yollarından birinin ‘sağlıklı beslenmek’ 
olduğunu hatırlatan Prof. Dr. Şükrü Karataş, bu dönemde tarıma özel önem 

verilmesi ve desteklenmesi gerektiğini söyledi.

İ
stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Gıda 
Araştırmaları Uygulama ve Araştır-
ma Merkezi (GAUM) Müdürü Prof. Dr. 
Şükrü Karataş, tarım ve gıda sektö-

rünün, COVID-19 pandemisi sürecinde en 
fazla önem verilmesi gereken sektörlerin 
başında geldiğini söyledi. Prof. Dr. Karataş, 
tarımda yaşanabilecek üretim sorunlarının 
önüne geçmek için sektörün desteklenme-
si gerektiğini söyleyerek, “COVID-19’dan ko-
runmanın en önemli yollarından birisi sağ-
lıklı beslenmek” dedi.

“GIDA KRIZIYLE KARŞI KARŞIYA 
KALABILIRIZ”

COVID-19 karşı yapılan mücadelede sağ-
lık alanındaki müdahalelerin yanında, ül-
kelerin tarım alanında yapacakları plan-
lamaların gelecek senaryolarının 
çizilmesinde belirleyici olacağının 
tahmin edildiğini kaydeden Prof. Dr. 
Karataş, “Bununla birlikte, dünyanın 
en önemli iklim koşullarına sahip ül-
kemiz için bir ve ikinci kritik sektörün 
tarım ve gıda olacağı görülüyor. Ulusla-
rarası konjonktür için de aynı du-
rum sözkonusu. Buna bağlı 
olarak, bütün dünya ülkele-
rinde sağlıkla ilgili çalışma-
lara paralel olarak gıda 
üretimi için de önem-
li adımlar atılıyor. 
Nitekim 31 Mart’ta 
Gıda ve Tarım Ör-
gütü (FAO), Dünya 

Sağlık Örgütü (WHO) ve Dünya Ticaret Örgü-
tü (WTO) tarafından yapılan açıklamada bil-
hassa gıdanın uluslararası ticaretine vur-
gu yapılırken, aynı zamanda ülkelerin gıda 
güvenliğini sağlamaları gerektiğine dikkat 
çekildi. Ayrıca Avrupa Birliği Parlamento-
su da gıdanın yeterliği hususuna uyarıda 
bulundu. Bu bağlamda birçok ülke tarımsal 
ihracatlarında küçülme tedbirleri almaya 
başladı. Ülkemizin de bir gıda krizi ile karşı 
karşıya kalma olasılığı göz ardı edilmemeli. 
Çünkü ekonomisi güçlü olan ülkeler, tahıl ve 
yağ bitkileri üretiminde gelişirken, ülkemiz 
yaş meyve ve sebze üretiminde büyük tec-
rübe kazandı” diye konuştu.

TÜRKIYE NELERE DIKKAT ETMELI?
Prof. Dr. Karataş, Türkiye’nin 
gıda ve tarımda dikkat etme-

si gereken noktaları şöyle sı-
raladı: “Türkiye’de tarım ve 
gıda üretiminde ‘mevsimlik 
işçi’ kavramı önemli bir yere 

sahip. Özellikle mevsimlik işçi 
çalıştıran üreticiler ve tarım 

çiftliklerinde bazı sorun-
larla karşı karşıya 

kalınabilir. Bu işçi-
lerin hasat döne-
minde toplu ola-
rak bir yerden 
diğer yere taşın-
maları ve barın-
maları, COVID-19 

riskini artıracağın-

dan bu konuda kısıtlamaya gidildiğinde 
ürünlerin toplanmasında sorunlar yaşana-
bilir. Ayrıca Türkiye’de tarımla uğraşan in-
sanların birçoğu ileri yaş grubundan, yani 
65 yaş ve üstü. Bu da tarım gücünde yaş-
lanma sorununu ortaya çıkarıyor, büyük 
bir risk oluşturuyor. Bu süreçte tarımsal 
üretim için yaşlı nüfus yerine genç nüfusu 
özendirecek teşvikler düşünülmeli. Bundan 
başka bu dönemde ‘sanal market’ uygula-
maları, gıda stok ve yönetimi, küçük üreti-
cinin ürünlerini pazarlayabileceği ortamla-
rın geliştirilmesi, gıda sunumunun COVID-19 
olasılıklarına karşı güvence altında olması 
gibi noktalar önem kazanacak. Yine bu dö-
nemde ülkemizin dışardan ithal ettiği veya 
etmek zorunda olduğu; yağlı tohumlar, yem 
hammaddeleri, ilaç ve diğer ürünlerde so-
run yaşanabilir. Bu nedenle bu ürünlerin 
yurtiçinde üretilmesi teşvik edilmeli.”

“HAYATI ÖNEM ARZ EDIYOR”
COVID-19 pandemisinin sebep olacağı 

ekonomik darboğazın işsizlik ve yoksullu-
ğu artıracağının öngörüldüğünü hatırlatan 
Prof. Dr. Karataş, “Bu da sağlıklı ve nitelik-
li gıdanın, sayısı artan işsiz ve yoksul ke-
sime ulaşmasında sıkıntı doğurabilir. Di-
ğer bir ifade ile COVID-19’dan korunmanın 
en önemli yollarından birisi ‘sağlıklı beslen-
mek’. Özetle bu dönemde tarım, gıda üretimi 
ve gıda dağıtımı (paketleme, işleme, depola-
ma, lojistik ve perakende satış) sektörlerinin 
desteklenmesi için tedbirler alınması hayati 
önemde” şeklinde konuştu.

COVID-19 karşı yapılan mücadelede sağ-
lık alanındaki müdahalelerin yanında, ül-
kelerin tarım alanında yapacakları plan-
lamaların gelecek senaryolarının 
çizilmesinde belirleyici olacağının 
tahmin edildiğini kaydeden Prof. Dr. 
Karataş, “Bununla birlikte, dünyanın 
en önemli iklim koşullarına sahip ül-
kemiz için bir ve ikinci kritik sektörün 
tarım ve gıda olacağı görülüyor. Ulusla-
rarası konjonktür için de aynı du-
rum sözkonusu. Buna bağlı 
olarak, bütün dünya ülkele-
rinde sağlıkla ilgili çalışma-
lara paralel olarak gıda 
üretimi için de önem-
li adımlar atılıyor. 
Nitekim 31 Mart’ta 
Gıda ve Tarım Ör-
gütü (FAO), Dünya 

Prof. Dr. Karataş, Türkiye’nin 
gıda ve tarımda dikkat etme-

si gereken noktaları şöyle sı-
raladı: “Türkiye’de tarım ve 
gıda üretiminde ‘mevsimlik 
işçi’ kavramı önemli bir yere 

sahip. Özellikle mevsimlik işçi 
çalıştıran üreticiler ve tarım 

çiftliklerinde bazı sorun-
larla karşı karşıya 

kalınabilir. Bu işçi-
lerin hasat döne-
minde toplu ola-
rak bir yerden 
diğer yere taşın-
maları ve barın-
maları, COVID-19 

riskini artıracağın-
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SİHİRLİ GIDA ‘MIKROFILIZ’E 
İLGİ ARTIYOR

Prof. Dr. Kamil Bostan, son yıllarda özellikle Avrupa’da büyük ilgi gören, Doğu 
ülkelerinde çok uzun yıllardır tüketilen ve ‘tohum fi lizi’ de denen mikrofi lizin nasıl 

üretildiğini, yararlarını ve üretim yollarını anlattı.

T
ohumlardan filizlenerek yeşe-
ren bitkilerin en küçük haline ve-
rilen ad olan ‘mikrofiliz’, son yıl-
larda büyük ilgi görüyor. İstanbul 

Aydın Üniversitesi Güzel Sanatlar Fakültesi 
Gastronomi ve Mutfak Sanatları Bölüm Baş-
kanı Prof. Dr. Kamil Bostan, herkesin ilkokul 
yıllarında en azından bir kez gerçekleştirdi-
ği ‘fasulye deneyi’ mantığına dayanan mik-
rofilizin üretimi, yararları ve kullanım şekil-
lerini anlattı.

MIKROFILIZLERIN SAĞLIK 
AÇISINDAN FAYDASI NEDIR?

Çimlenme sırasında tanelerin biyokimya-
sal bileşiminde önemli değişimlerin meyda-
na geldiğini, çimlenme, tanelerin kimyasal, 
besleyici ve duyusal özelliklerinde önem-
li değişikliklere neden olduğunu ifade eden 
Prof. Dr. Bostan, “Çimlenmiş taneler içer-
diği değerli besin elementlerinden dolayı 
beslenme açısından çok değerli. Çimlenme 
sırasında enzimatik aktivite ile karbonhid-
ratlar, lipitler ve proteinler parçalanıyor. 
Sonuçta serbest aminoasit, yağ asitleri, şe-
ker (glikoz maltoz gibi basit şekerler) düzey-
lerinde önemli bir artış görülüyor. Vitamin 
seviyelerinde de ciddi bir artış sözkonusu. 
Aynı zamanda anti-beslenme faktörlerinin 
miktarı da (örneğin fitat, tripsin inhibitörü, 
tanen) önemli ölçüde azalıyor. Çimlenme sı-
rasında tahıl ve baklagil tanelerindeki fitik 
asit, proteaz inhibitörleri, lektinler ve a-glak-
tosidler gibi bazı anti-beslenme faktörleri de 
yıkımlanabiliyor” dedi.

MIKROFILIZLER NEDEN DEĞERLI?
Mikrofilizleri asıl değerli kılanın fitokim-

yasal (bitkisel kimyasallar) içerikler oldu-
ğunu kaydeden Prof. Dr. Bostan, “Filizlen-
miş taneler, sağlığı destekleyen gıdalar için 
öngörüldüğü üzere hem beslenme gere-
ken unsurların neredeyse tamamını hem 
de çeşitli antioksidan ve biyoaktif bileşikler 

bakımından zengin olan karmaşık bir gıda 
matrisi. Fenolikler, fitosteroller, folatlar ve 
GABA (gamma-aminobütirik asit) gibi biyo-
aktif bileşikler miktarı önemli derece yük-
sektir. Çimlenme sırasında başta polifenol-
ler olmak üzere karotenoidler, askorbik asit 
ve tokoferoller gibi antioksidanlarda artış-
lar önemli artış görülüyor. Glisemik kont-
rol, dislipideminin düzeltilmesi, oksidatif 
stresin iyileştirilmesi, artırılmış adiponek-
tin konsantrasyonu, indirgenmiş tip 1 
doku plazminojen aktivatör inhi-
bitörü, artmış sodyum potasyum 
adenosin trifosfataz ve homo-
sistein tiolaktonaz aktiviteleri 
gibi kanıtlanmış antidiabetik 
potansiyelleri var. Bir biyof-
lavonoid olan ve sağlık için 
çok sayıda yararlı etkilerin-
den bahsedilen apigeninden 

de zengindirler. Karsinojenlerin metabolik 
aktivasyonunu, bağışıklık sistemini güçlen-
dirilmesi, kanser hücrelerinin yayılması-
nın baskılanması, antioksidatif etki, lösemi 
hücrelerinin inhibe edilmesi gibi çok sayı-
da yararlı etkisinden bahsediliyor. Tohum 
filizlerindeki glukozinolat gibi kansere kar-
şı kemoprotektif etki gösteren fitokimyasal-
ların miktarı bitkinin kendisinden (yaprak, 
sap, kök vs) çok daha fazla” diye konuştu.

HANGI TOHUMLARDAN 
MIKROFILIZ 

ÜRETILEBILIR?
“Filiz üretimi her türlü 

tahıldan, baklagillerden 
ve sebze olarak tüketi-
len çoğu bitkinin tohum-
larından yapılabilir” di-
yen Prof. Dr. Bostan, şöyle 

devam etti: “Maş fasulyesi, 
soya fasulyesi, yonca, çe-
men otu, bezelye, merci-
mek gibi baklagiller; yu-
laf, buğday, mısır, pirinç 

(esmer pirinç olma-
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lar önemli artış görülüyor. Glisemik kont-
rol, dislipideminin düzeltilmesi, oksidatif 
stresin iyileştirilmesi, artırılmış adiponek-
tin konsantrasyonu, indirgenmiş tip 1 
doku plazminojen aktivatör inhi-
bitörü, artmış sodyum potasyum 
adenosin trifosfataz ve homo-
sistein tiolaktonaz aktiviteleri 
gibi kanıtlanmış antidiabetik 
potansiyelleri var. Bir biyof-
lavonoid olan ve sağlık için 
çok sayıda yararlı etkilerin-
den bahsedilen apigeninden 

şı kemoprotektif etki gösteren fitokimyasal-
ların miktarı bitkinin kendisinden (yaprak, 
sap, kök vs) çok daha fazla” diye konuştu.

“Filiz üretimi her türlü 
tahıldan, baklagillerden 
ve sebze olarak tüketi-
len çoğu bitkinin tohum-
larından yapılabilir” di-
yen Prof. Dr. Bostan, şöyle 

devam etti: “Maş fasulyesi, 
soya fasulyesi, yonca, çe-
men otu, bezelye, merci-
mek gibi baklagiller; yu-
laf, buğday, mısır, pirinç 

(esmer pirinç olma-

“Mikrofi lizlerin evde 
üretilmesi en iyisi. Bazı 
fi rmalar tarafından 
üretim hijyenik olmayan 
koşullarda yapıldığından bu 
tip fi lizlerin tüketimi ciddi 
sağlık riski oluşturabilir. Filiz 
tüketimi ile ilişkilendirilen 
zehirlenme vakalarının 
sayısı oldukça fazla.”
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lı), arpa ve çavdar gibi tahıllar; kinoa, ama-
ranth ve karabuğday gibi yalancı tahıllar; 
susam, ayçiçeği, kenevir, keten tohumu gibi 
yağlı tohumlar; brokoli, lahana, tere, roka, 
hardal, turp, şalgam, kereviz, rezene ve 
maydanoz gibi sebze ve yenebilir otların to-
humları filiz üretme için kullanılabilir. İşlem 
görmüş daneler filizlenmez. Beyaz pirincin 
kepek katmanı uzaklaştırıldığından filiz ver-
meyecek. Bir ısıl işlemden geçirilmiş tane-
lerde filizlenmez. Ekim amaçlı tohumlar ise 
toksik kimyasallarla muamele edilmiş olabi-
leceğinden filizlendirme için kullanılmama-
lı. Marketlerde bulunabilmesi itibariyle ben 
Maş fasulyesini öneririm. Aslında soya fili-
zi diye satılan ürünlerin çoğu maş fasulye-
siyle yapılıyor. Asya kökenli olan bu fasulye 
ülkemizde de yetiştirilmekte ve Çin börülce-
si gibi isimlerle de biliniyor. Özellikle Güney-
doğu Anadolu bölgesinde tüketimi yaygındır. 
Diğer baklagillere oranla taneleri küçük. Sa-
lata olarak tercih ediliyor.”

EVDE NASIL ÜRETILIR?
Prof. Dr. Bostan, “Mikrofilizlerin evde üre-

tilmesi en iyisi. Bazı firmalar tarafından üre-
tim hijyenik olmayan koşullarda yapıldığın-
dan bu tip filizlerin tüketimi ciddi sağlık riski 
oluşturabilir. Filiz tüketimi ile ilişkilendirilen 
zehirlenme vakalarının sayısı oldukça faz-
la. Filizlendirme topraklı veya topraksız ya-
pılabilir. Hijyen probleminden dolayı toprak 
ve toprak/perlit karışımında filizlendirme-
yi tavsiye etmiyorum. Zaten aşağıda veri-
len yöntemde olduğu gibi toprağa da ihtiyaç 
yok” açıklamalarında bulundu.

Filizlendirmenin son derece kolay bir iş-
lem olduğunu, başlangıç için bir çay bar-
dağının yeterli olacağını kaydeden Prof. Dr. 
Bostan, “Zira hem tohumlar şişecek hem de 
filizlenmeyle birlikte hacim önemli derece-
de artacak. Filizlendirilecek taneler bol suda 
iyice yıkanır. Litrelik boş bir kavanoza alınır. 
Üzerine bolca su ilave edilir. Taneler suyun 
içinde oda sıcaklığında çimleninceye kadar 
bekletilir. Bu bir-iki gün kadar sürebilir. Bu 
esnada sık sık, yaklaşık 8 saatte bir, suyu-
nun değiştirilmesi gerekir. Tanelerde çim-
lenme görüldüğünde kavanozdan çıkarılıp 
genişçe bir süzgece alınarak yayılır. Süzgeç 
olarak gözenekleri çok geniş olmayan, taba-
nı düz olanlar tercih edilmeli. Bazı süzgeç 
modelleri iç içe geçen iki kaptan oluşmakta, 
üsteki süzgeç görevini yaparken alttaki dre-
ne olan suyu tutuyor. Bunlar filizlendirme 
için son derece uygundur. Sudan geçirildik-
ten sonra başka bir kabın içine oturtularak 
karanlık bir yerde filizlenmeye bırakılır. Bu 
işlem filizleri gevreklik açısından daha çıtır 
yapacak, rengi beyaz olacak. Süzgeç üzerin-

deki materyal 5-6 saat aralıklarla sudan ge-
çirilerek ortam sürekli nemli tutulmalı. Bu-
rada önemli olan çimlenmiş tanelerin artık 
suya temas ediyor olmamalı, çünkü çürüme 
yapar. Süzgecin ve içine yerleştirildiği ka-
bın bir streç filmle kaplanmış olması veya 
bunların tamamen bir poşet içine alınması 
içerideki nem oranını yüksek tutacağından 
daha başarılı sonuç verecek. Filizlenme 4-5 
gün alır. Filizlendirilecek daneye göre bazen 
daha uzun sürer. İlk iki yaprak şekillenmeye 
başladığında (maş fasulyesi çalışılıyorsa 4-6 
cm) filizlerimiz yenmeye hazır demek. Bol 
suda iyice yıkanarak tüketilebilir. Maş fasul-
yesi kullanmışsanız yıkama sırasında kalan 
yeşil kabuklar da uzaklaştırılır” şeklinde ko-
nuştu. Prof. Dr. Bostan, bu süreçlerde kulla-
nılan ekipmanın çok temiz olması gerekti-
ğini, yıkamada kullanılan suyun içme suyu 
kalitesinde olmasının elzem olduğunu ifade 
ederek, “Filizlendirme sırasında nem eksik 
olmamalı ancak filizler kesinlikle suya te-
mas etmemeli” dedi.

NASIL DEĞERLENDIRILIR?
“Filizler hem çiğ hem de pişmiş olarak tü-

ketilebilir” diyen Prof. Dr. Bostan, “Her ne ka-
dar temiz çalışılsa da bir bulaşmaya maruz 
kalmış olabilir ve içinde bakteriler üretmiş 
olabilir. Dolayısıyla tükettiğimiz diğer yeşil-
liklerde olduğu gibi tüketmeden önce iyice 
yıkamak ve biraz sirkeli suda bekletmekte 
fayda var. Bu haliyle buzdolabında 4-5 gün 
dayanacak. Çerez gibi çıtır çıtır yenebilir. 
Üzerine limon, nar ekşisi vb. eklenerek lez-
zetlendirilebilir. Yoğurtla karıştırılarak ye-
nebilir. Her türlü salataya yakışır. Çoban 
salata, mevsim salatası vs. hatta kısır, mer-
cimek salatası. Bunun haricinde çok az yağ-
da sote edilip et/tavuk/balık yemeklerinin 
yanına garnitür olarak kullanabilirsiniz. Do-
mates sosuyla birlikte pişirip makarnanızın 
üstüne ilave edebilirsiniz. İsterseniz sulu ye-
meğini bile yapabilirsiniz. Yani filizleri kulla-
nabileceğiniz çok sayıda alternatifiniz ola-
cak” diyerek sözlerini tamamladı.
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TÜRKIYE, AVRUPA BİRLİĞİ’NİN 
SU TUZAĞINA DÜŞMEMELI

PROF. DR. DOĞAN AYDAL

AB ÜYELİK SÜRECİNDE “ESPOO VE AARHUS SÖZLEŞMELERİNİ” 
ASLA İMZALAMAMALIYIZ. BU TÜRKİYE’YE KARŞI KURULAN BİR TUZAK.

S
on yıllarda çevre ile ilgili birçok 
yeni düzenleme ve çalışmalar 
yapıldı. Bu bölümün ana konusu 
da bu sözleşmelerin Türkiye için 

önemi ve imza zamanlamasına dikkat edil-
mediği takdirde ülkenin bölünmesine ka-
dar gidebilecek süreçleri nasıl tetikleyebi-
leceği anlatılacak.

Espoo ve Aarhus Sözleşmeleri, Avrupa 
Birliği ülkeleri ve bazı gelişmiş ülkeler için 
son derece değerli, çevreyi önemseyen bir 
sözleşme. Ancak bu sözleşmelerin madde-
lerine ve tarihi gerçeklere farklı bir açıdan 
bakıldığında ülkemiz için birçok sıkıntıyı 
beraberinde getireceği görülüyor. Önce di-
lerseniz her iki sözleşmenin temel özellik-
lerini tanıtıp sonra ülkemiz için duyduğu-
muz endişeleri ortaya koyalım.

Espoo (ÇED) Sözleşmesi, sözleşmeyi im-
zalayan taraf ülkelerin belirli yatırım fa-
aliyetlerinin çevresel etkilerini planla-
malarının erken bir aşamasında, birlikte 
değerlendirme yükümlülüklerini ortaya 
koyuyor. Ayrıca, devletlerin, olumsuz çev-
resel etkiye sahip olması muhtemel bü-
tün önemli projeleri birbirlerine bildirme 
ve danışma yükümlülüğünü getiriyor. Söz-
leşme 1991 yılında kabul edildi ve 10 Eylül 
1997’de yürürlüğe girdi.

Birleşmiş Milletler Avrupa Ekonomik Ko-
misyonu (UNECE) 25 Haziran 1998 tarihin-
de Danimarka’nın Aarhus şehrinde (Århus) 
Dördüncü Bakanlar Konferansı’nda “Avru-
pa için Çevre” sürecinin bir parçası olarak 
kabul edildi ve 30 Ekim 2001’de yürürlüğe 
girdi. Aarhus Sözleşmesi, çevre ile ilgili ola-
rak halkın (bireyler ve/ veya dernekler ola-
rak) bir takım haklarını ortaya koyuyor. Bu 
sözleşmenin en önemli maddesi, sözleşme-
ye taraf olan ülkelerdeki kamu makamla-
rının (ulusal, bölgesel veya yerel düzeyde) 
bu hakların yürürlüğe girmesine katkıda 
bulunmaları için gerekli kanuni çalışma-
ları yapmalarını öngörüyor. Bir başka de-

yişle devlet, bu sözleşmeyi imzaladıktan 
sonra bu sözleşmeyle ilgili uyum kanunla-
rını çıkarmayı taahhüt etmek mecburiye-
tinde kalacak. 

Sözleşmelere yazıldığı şekliyle bakıldı-
ğında oldukça güzel gözüküyor. Yatırım-
lar yapılırken çevre korunmak isteniyor. 
Ancak dikkatle bakıldığında AB’ye üye ol-
mak için başvuran Ülkemiz için birçok sı-
kıntıları beraberinde getirdiği görülecek. 
En önemli konu esasında “Su” konusu. AB, 
Doğu ve Güneydoğu Anadolu’muzdaki su-
lar hakkında söz sahibi olmak istiyor. 

Aarhus ve Espoo sözleşmeleri henüz 
imzalamamış bulunan hükümetimizin al-
dığı kararları, hiçbir yanlış anlaşılma-
ya meydan vermemek için, konuyu detay-
landırmanın faydalı olduğu düşünülüyor. 
Aşağıdaki linkten de görüleceği üzere, Dev-
letimiz durumu ve olayların gelişimini çok 

net olarak bu linkte özetliyor. (http://www.
mfa.gov.tr/avrupa-birligi-ile-su-konusu-.
tr.mfa). 

Bu maddelere atıf yapıldığında değer-
li okuyucuların ilgili linkten kontrol etme-
leri konunun daha berrak anlaşılmasına 
yol açabilir. Makaleyi kitabi anlatım tekniği-
ne sokmamak için bu maddeler burada ve-
rilmedi. Ancak konunun özü şu; AB, Doğu 
ve Güneydoğu’daki nehirlerin kontrolü-
nün ve bu Bölgelerdeki yatırımların yöneti-
minin AB’ye verilmesini istiyor. Fırat, Dicle, 
Çoruh, Aras gibi Doğu ve Güneydoğu’daki 
sınır aşan nehirlerimizin “uluslararası su” 
olduğunu kabul etmemizi istiyor. Daha da 
ötesi, Uluslararası nehir olarak kabul et-
memizi istedikleri bu nehirleri, Suriye, Irak, 
Ermenistan, Gürcistan gibi, AB ülkeleri dı-
şındaki ülkeler olsa bile, bu ülkelerle eşgü-
dümlü olarak yönetmemizi istiyorlar. Bu 
olmadığı takdirde AB’ye alınmayacağımız 
açıkça ifade ediliyor ve bu dayatmanın AB 
ortaklık sözleşmelerin ön şart haline geti-
rildiği gözüküyor.

Türkiye, öncelikle AB’ye sınırımızı oluş-
turan Yunanistan ve Bulgaristan ile ara-
mızdaki Meriç nehri ile ilgili problemleri 
çözebileceğimizi belirtti ancak bu AB’yi tat-
min etmedi. Türkiye, Avrupa Birliği’ne tam 
üyeliğine kabulden sonra bu sözleşmeleri 
imzalayacağını beyan etti, ancak bu iyi ni-
yet de AB tarafından kabul edilmedi. Tür-
kiye bütün Ortadoğu ülkelerini kapsayan 
“Barış Suyu” adı altında boru hatlarıyla su 
projesi hazırlayabileceğini belirtti, bu tek-
lif de kabul edilmedi. AB, Gümrük Birliği An-
laşması’nda düştüğümüz hatanın tekrarını 
istiyor. Yani açıkça “Hele bu sözleşmeleri de 
imzalayın, gerisine bakarız” diyor. 

Espoo anlaşmasının Türkiye açısından 
özü ise, Doğu Güneydoğu’daki nehirlerimi-
zin kontrolünün AB’ye bırakılmasını sağla-
mak. AB üyesi ülkeler içinde herhangi bir 
problem oluşturmayacak olan bu sözleşme 

ANALİZ

PROF. DR. DOĞAN AYDAL
Başbakanlık Eski Müsteşar Yardımcısı 
Yeniden Refah Partisi Genel Başkan Yardımcısı
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AB üyesi olmayan Türkiye için tam bir tu-
zak. Geleceğin savaşları “SU” üzerine ola-
cak. Zira dünya ortalama ısısının gittikçe 
artması sebebiyle tatlı su alanları belirgin 
bir şekilde azalıyor. Nüfus ve su kaynakları 
karşılaştırıldığında Kuzey ve Güney Ame-
rika kıtalarının yanısıra Avustralya kıtası-
nın da su bakımından sıkıntı çekmeyeceği, 
buna karşılık Asya, Afrika ve Avrupa’nın su 
problemi yaşayacak kıtalar olduğu görülü-
yor. Yeraltı sularının gereğinden fazla ve 
kontrolsüz çekilmesi sadece diğer dünya 
ülkelerinde değil, ülkemizde bile birçok İl-
deki yeraltı su seviyesini ve kişi başı su kul-
lanımını çok düşürdü. Mevcut göllerimiz 
ve sazlık alanlarımızda kaybettiğimiz sulak 
alanların toplam yüzölçümü 3 bin 800 kilo-
metre kareye ulaştı. Bu Van Gölü arazisine 
eşit bir alan. 

İşte böyle bir ortamda AB, özellikle Fırat, 
Dicle başta olmak üzere sınır aşan suları-
mızın kontrolünün AB’de olmasını arzulu-
yor. Bir başka deyişle dağlarımıza, ovala-
rımıza düşen karın, yağmurun yönetimini 
AB’ye bırakmamız isteniyor. Her şeyden 
önemlisi AB, bizim “sınır aşan sular” ola-
rak tanımladığımız kavramı kabul etmi-
yor, “uluslararası su” tanımını kabul etme-
mizi istiyor. Bu ince terminolojik fark bile 
çok önemli. “Sınır aşan sular” kavramında 
yetki nehrin çıktığı ülkede ve sınır aşan su-
yun miktarını kaynak ülke belirliyor. Yani 
Türkiye sınır aşan sularımızda diğer ül-

keye ne ka-
dar su vere-

ceğinin tahsisini 
yapıyor. Nitekim 

önceki yıllarda Irak ve 
Suriye’ye Dicle ve Fırat sularından saniye-
de 350 metreküp su tahsis edilmişken, iliş-
kilerin olumlu olduğu dönemlerde bu mik-
tar 500 m3 saniyeye kadar çıkarıldı.

“Uluslararası su” kavramında ise kay-
nak ülke ile nehrin denize ve/veya göle dö-
külene kadar dolaştığı ülkeler arasında 
paylaşım anlaşmasının olmasını şart ko-
şuyor. Bir başka deyişle, bu sözleşmele-
ri imzalarsak, sadece Irak, Suriye ile de-
ğil, Aras için Ermenistan ve Azerbaycan; 
Çoruh nehri için Gürcistan; Meriç, Ergene 
nehirleri için Bulgaristan ve Yunanistan ile 
anlaşmamız isteniyor. Bu anlaşmaları sınır 
aşan bütün sularımız için hazırlıyor ve an-
laşma mecburiyetinde bırakılıyoruz. Daha 
da ötesi AB “kendi aranızda anlaşamazsa-
nız AB olarak biz karar vereceğiz” diyor.

Bazen insanın aklından ”su tabii bir kay-
naktır, insanın temel yaşam maddelerin-
den biri, anlaşsak ne olur?” gibi sorular da 
pek tabii olarak geçiyor. Ancak bu iyi niyet-
lerle yapılan görüşmelerde iyi sonuç alma-
nın neredeyse imkânsız olduğu görülüyor. 
Sayın Özden Bilen’in 2009 yılında yayımla-
dığı “Ortadoğu Su Sorunları ve Türkiye” ki-
tabındaki tablolara çok dikkatlice bakıldı-
ğında Suriye’nin de, Irak’ın da anlaşmaya 
niyetli olmadıkları çok rahatlıkla görülebi-
lir. Suriye’nin Dicle sularına hiçbir kaynak 
sağlamamasına rağmen dört milyar met-
reküp su talebi, Irak’ın da Fırat sularına 
hiçbir katkıda bulunmamasına rağmen 23 
milyar metreküp su talebi anlaşılır olmak-
tan çok uzak. Bu tablo da, İran ile Irak ara-

sında su taşıyan, özellikle Dicle’yi besleyen 
Küçük Zap ve Diyala nehirleri dâhil 42 su 
bağlantısı bulunan İran hiç yok. 

Bu konudaki bir başka problem de, Dic-
le ve Fırat su havzalarının tek havza ola-
rak mı, iki havza olarak mı değerlendi-
rilmesi gerektiği. Avrupa Birliği iki havza 
olduğunu, Türkiye ise anlaşılmaz bir şe-
kilde tek havza olduğunu savunuyor. İşte 
şahsi olarak anlayamadığım hususlar-
dan biri de bu. Türkiye Cumhuriyeti Ener-
ji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı bu havzala-
rı iki havza olarak tanımlıyor ve haritalara 
da iki havza olarak işliyor. Ayrıca her hav-
zanın su kapasiteleri de ayrıca tanımlandı. 
Dışişleri Bakanlığımız ise, AB’ye karşı sa-
vunmalarında Fırat ve Dicle nehirlerinin 
tek havza ürünü olduğunu savunuyor. Dev-
letimiz önce buna karar vermek mecburi-

AB, TÜRKİYE’NİN “SINIR 
AŞAN SULAR” TEZİNİ 

NEDEN KABUL ETMİYOR?
 Türkiye’nin, “sınır aşan 
sular” olarak tanımladığı 

kavram AB tarafından kabul 
edilmiyor. “Sınır aşan sular” 

kavramında yetki, nehrin 
çıktığı ülkede yani Türkiye’de 

olacak. Türkiye, sınır aşan 
sularında diğer ülkelere ne 

kadar su vereceğinin tahsisini 
kendisi yapacak. AB işte 

bunu istemiyor.
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yetinde; Tek havza mı, iki havza mı? Eğer 
tek havza savunması yapılacak ise su pay-
laşımı konuşulduğunda İran’ın da hiç hak-
kı olmadan Fırat’tan hak iddia etmeye baş-
ladığını görmek sürpriz olmayacak. Bu yol 
bir açılırsa çok kısa sürede Ermenistan’ın 
Aras ve Arpaçay’dan, Gürcistan’ın da Ço-
ruh’tan talepleri karşılanamayacak düzey-
de olacak.

Espoo sözleşmesinin en can alıcı yerle-
rinden biri de, Dışişleri Bakanlığımız tara-
fından hazırlanan raporun 4. Maddesi. Bu 
maddede”……. , İsrail ve komşu ülkeleri ara-
sında su alanında sınır ötesi işbirliği…….” de-
nilmesi. Bir başka deyişle AB bu anlaşma-
ları yaparken İsrail’in de devrede olmasını 
istiyor. Olayın esası bu. Eğer biz bu sözleş-
meyi imzalarsak çok kısa bir süre sonra Fı-
rat ve Dicle’deki su paylarımızın çok aza-
lacağı, bu suyun özellikle Fırat üzerinden 
Suriye’nin en güney ucundan Irak’a giren 
Fırat sularının İsrail’e boru hatlarıyla yön-
lendirileceği anlaşılıyor. Bu bilgiler ışığı al-
tında, Suriye’deki Tabka barajını ve çevre-
sini de kontrol eden, ABD destekli PYD-PKK 
oluşumunun niye kurdurulduğu herhalde 
daha rahat anlaşılabilir. Bu oluşum İsrail’e 
akan boru hattının bekçisi olacak, Şat tül 
Arap nehrine Fırat üzerinden akan sular 
İsrail’e yaklaşık 638 kilometrelik boru hattı 
veya hatlarıyla yönlendirilecektir.

Peki, bu sözleşmelerde Türkiye’yi sıkın-
tıda bırakacak başka önemli maddeler ne-
lerdir diye sorgulanabilir. Aarhus Sözleş-
mesi’nin bizi rahatsız edecek en önemli 
maddeleri, bölgede yapılacak yatırımların, 
kişiler ve/veya STK’lar tarafından şikâyet 
üzerine durdurulabilecek olması. Konu 
mahkemelere kolaylıkla taşınabilecek. Bu 

sözleşmenin maddelerinin T.C. yasaları 
haline getirilmesinden sonra, mahkeme-
lerin devlet çıkarları lehine karar verme-
si imkânsız hale gelecek. Doğu ve Güney-
doğu’daki herhangi bir vatandaş ve/veya 
STK, devletin yatırımlarının, herhangi bir 
sebeple, çevreye zarar verdiğini ifade ede-
cek olursa, mahkemeler sonuçlanıncaya 
kadar bu yatırımlar durdurulacak. Doğu ve 
Güneydoğu bölgelerimizde terör etkisinde 
kalan bazı vatandaşların bu tip müracaat-
ları rahatlıkla ve sıklıkla yapacağı biliniyor. 
Birbiri ardına açılan ve yatırımları şikâyet 

eden davalar sebebiyle devlet bu bölgeler-
de yatırım yapamaz hale gelecek. Yatırım 
olmayan bölgede işsizlik artınca şikâyet-
ler çoğalacak, terör ile hiçbir bağlantısı ol-
mayan birçok Kürt asıllı vatandaşımız bile, 
gerçekleri bilmediği için, zamanla devlet 
aleyhinde düşünmeye başlayacak. Sonuç-
ta istenen de bu! Fakirliğinin, işsizliğinin ve 
geri kalmışlığının sebeplerinin, birçok fark-
lı etkenin yanı sıra, bu iki sözleşme olduğu-
nu hiçbir zaman anlayamayacak olan sade 
vatandaşın kısa zaman sonra bölgedeki te-
rör örgütlerine olan ilgisinin ve sempatisi-
nin artmayacağını hiç kimse iddia edemez. 

GELECEĞİN SAVAŞLARI 
SU ÜZERİNE OLACAK
AB üyesi ülkeler içinde 
herhangi bir problem 

oluşturmayacak olan Espoo 
ve Aarhus sözleşmeleri 

AB üyesi olmayan Türkiye 
için ise tam bir tuzak. 

Çünkü, geleceğin savaşları 
“SU” üzerine olacak. Zira 
dünyadaki tatlı su alanları 

belirgin bir şekilde azalıyor. 
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Bu da maalesef bölgeyi bölünmeye kadar 
götürebilecek süreçlerin başlangıcı olacak.

Aslında bu sözleşmeleri imzalamadığı-
mız konumda dahi, bir şekilde, üstü kapalı 
da olsa hükümetlerimizin AB baskısıyla bu 
sözleşme kurallarına uyduğu da görülüyor. 
Uymamış olsalardı Doğu-Güneydoğu Ana-
dolu’da sulanmamış toprak kalır mıydı? 
Doğu ve Güneydoğu Anadolu’muzda sulan-
ması gereken tarım alanı 1.788.000 hektar. 
Sulanan araziler ise 288.000 hektar. Yani 
Sadece %16’lık bir kısım sulanıyor. Son za-
manlarda yapılan Silvan Barajı 2021’de su 
tutmaya başlayacak. Bu barajın da 240.000 
hektar tarım arazisini sulayacağı, 11 Ara-
lık 2019 tarihinde, bizzat Tarım Bakanı Sa-
yın Bekir Pakdemirli tarafından ifade edil-
di. Sayın Pakdemirli ayni mülakatta, bu son 
proje ile GAP projesinin sulama planlarının 
biteceğini de ifade etti. 288.000 hektar su-
lanan araziye 240.000 hektar eklendiğinde 
çıkan rakam 528.000 hektar. Geride sulan-
ması gereken 1.260.000 hektar tarım ara-
zisi var. Belki de birileri, kapalı kapılar ar-
dında sulama projelerimizi bitirmek istiyor. 
Bu kararda, henüz imzalamamış olsak da, 
Espoo ve Aarhus sözleşmelerinin gölgesi 
olduğu muhakkak.

Bütün bu gerçeklere rağmen AB’ne gir-
menin iyi olacağını ve bu sözleşmeleri im-
zalamanın çevre için çok iyi olacağını hala 
düşünen bazı okuyucular olabilir. O za-
man kendimize şu soruları sormalıyız; 
Türkiye’de yüzlerce dere tipi hidroelekt-

rik santrali kurulurken, 23250 MW gücün-
de santral yapacağız diyerek yola çıkıp, bü-
tün dereleri perişan ettikten sonra sadece 
7850 MW gücünde santral yapabilen hükü-
metimize, AB, çevreyi mahvediyorsunuz, 
benden de ön görüş (provision) almadınız 
dedi mi? Hayır demedi. Termik santraller 
bulunduğu her yeri yaşanamaz hale ge-
tirirken AB’den herhangi bir uyarı geldi 
mi? Hayır! Birçok çevre problemi oluştu-
rabilecek Nükleer Santral için Mersin-Ak-
kuyu seçilirken AB’den herhangi bir uya-
rı geldi mi? Hayır! Bütün diğer muhtemel 
problemleri bir tarafa bırakın; İstanbul’a 
su sağlayan kaynaklarının % 60-65’i Trak-
ya bölgesinden sağlanıyor. Sazlıdere Bara-
jı üzerinden geçen ve Terkos Gölü’nü kulla-

nılamaz hale getirecek olan Kanal İstanbul 
Projesi konuşulurken AB’den herhangi bir 
uyarı geldi mi? Hayır! Bütün bu ve benzeri 
olumsuz tablolara sesini çıkartmayan AB, 
daha imzalamadığımız Espoo ve Aarhus 
projelerine ve Türkiye’nin AB üyelik tale-
bine dayanarak Doğu Akdeniz’de doğalgaz 
için yaptığımız sondajlara “çevreyi kirleti-
yorsunuz “diye karşı çıktı. Karşı çıkmakla 
da kalmadı, konuyu Avrupa Konseyine ta-
şıyarak 4 Nisan 2019 tarihinde Başkan Yar-
dımcısı Mogherini imzasıyla “Türkiye’yi Kı-
nama” kararı alıp, tebliğ ettiler. 

Doğu Akdeniz’de Güney Kıbrıs Rum Yö-
netiminin, ABD, İtalya, İngiliz, Fransız, İsra-
il, Mısır başta olmak üzere birçok ülkenin 
yaptığı sondajlara ses çıkarmayan AB’nin 
aynı sebeple Türkiye’yi kınaması anlaşıla-
bilir bir tutum değil; hatta traji-komik. Ama 
ne yazık ki Avrupa Birliği’nin gerçek yüzü 
de bu.

BU SÖZLEŞMELER 
NEHİRLERİMİZİN 

KONTROLÜNÜ AB’YE 
BIRAKACAK  

Avrupa Birliği, Türkiye’nin 
“Espoo ve Aarhus” 

sözleşmelerini imzalamasını 
üyelik konusunda bir ön 
koşul olarak dayatıyor. 
Türkiye, bu sözleşmeleri 
imzalaması durumunda 

Fırat, Dicle, Çoruh, Aras gibi 
nehirlerimizi “uluslararası 
su” olarak kabul edecek 
ve bu nehirlerin kontrolü 
ile bölgedeki yatırımların 

yönetimini Avrupa Birliği’ne 
bırakmış olacak. 
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COVID-19 PANDEMİ KRİZİNİN 

TÜRKIYE’YE 
ETKILERI

Global danışmanlık şirketi Pwc’nin ‘COVID-19 Pandemi Krizinin Türkiye’ye Etkileri’ başlıklı 
araştırması açıklandı. Araştırmada azalan risk iştahı ile birlikte, gelişmekte olan ülkelerden 

belirgin bir sermaye (portföy yatırımı) çıkışı izlenirken likidite ihtiyacı kapsamında güçlü para 
birimlerine (hard currency) artan talebin, gelişmekte olan ülke para birimlerinde olduğu gibi 

Türk Lirası’nda da değer kaybına yol açtığı vurgulandı.

ARAŞTIRMA | COVID-19’UN TÜRKİYE EKONOMİSİNE ETKİLERİ
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P
wc’nin, ‘COVID-19 Pandemi Krizinin 
Türkiye’ye Etkileri’ araştırmasın-
da, öncü göstergelerin, gerek kü-
resel arenada gerekse yerel baz-

da ekonomik aktiviteye ilişkin kayda değer 
bir azalmaya işaret ederken, işgücü piyasa-
larındaki bozulma ile birlikte güven endeks-
lerinde de düşüşler izlendiği sonucu ortaya 
çıktı. Araştırmada, henüz daha üç aşama-
lı bir krizin ilk aşamasında olduğumuza ve 
ekonomilerin halk sağlığı riskleri karşısın-
da ne kadar kırılgan olduğuna yer veriliyor. 
Araştırmada elde edilen bulgular özetle şöy-
le: “Ekonomik etkilerin şiddetini azaltmak 
için tüm hükümetler daha sıkı tedbirler al-
maya başladı. Bu seferki kriz, ülkenin yalnız 
başına aşabileceği tipten bir kriz değil. Ulus-
lararası işbirliğine açık olmalıyız ve özel sek-
tör olarak bizler de üzerimize düşeni yap-
malıyız. Bu hem kendini hem de toplumu 
aynı anda düşünmen gereken bir oyun. Tüm 
strateji ve politikaların krizin üç dalgasını 
dikkate alarak tasarlanması gerekiyor. Sal-
gın dinamikleri, yayılımın durmasının bir yıl 
sürebileceğini gösteriyor. Ancak salgının bir 
çok kanaldan ekonomileri etkilemesi ve hü-
kümetlerin açıkladıkları mali desteklerin bü-
yüklüğü küresel ekonomide toparlanmanın 
daha uzun sürebileceğine işaret ediyor. İş 
yapış şekillerinde, küresel değer zincirlerin-
de ve dolayısıyla ticaret rotalarında değişim 
kaçınılmaz. Bu nedenle salgını kontrol altına 
aldıktan sonra özel sektör yeni bir iş ve re-
kabet ortamıyla yüzleşecek.

“TÜRKIYE’DE KRIZIN ETKILERI 
DAHA DA ARTABILIR”

Ekonomik faaliyetlerdeki değişimi göster-
mesi açısından elektrik tüketiminin yüksek 
olduğu sabah saat 9-10 dilimine odaklanıl-
dı. Nisan’ın 1. haftasında Türkiye’deki top-
lam elektrik tüketimi bir önceki yılın aynı 
haftasına göre yüzde 11,1 azalmışken, sabah 
saat 9-10 arası için daralma yüzde 19,8. İtal-
ya’da COVID- 19‘un etkilerinin yoğunlaşma-
ya başladığı ilk dönem olan Mart’ın 2. hafta-
sında sabah saat 9-10 arası elektrik tüketimi 

yüzde 8,4 azaldı, sonraki üç haftada sırasıy-
la yüzde 23,9, yüzde 29,3 ve yüzde 31,4 daral-
ma gözlemlendi. Bu durum Türkiye’de kri-
zin etkilerinin daha da şiddetlenebileceğine 
işaret ediyor. Nitekim Mart’ın 4. haftasında 
yüzde 9,5 olan elektrik tüketimi düşüş ora-
nı, Nisan’ın 1. haftasında yüzde 19,8’e yüksel-
di. Türkiye’de elektrik tüketimi ve GSYH de-
ğişimi arasındaki güçlü bir pozitif ilinti (0,75 
korelasyon) var. Küresel finans krizinin et-
kilerinin görüldüğü 2009’da elektrik tüketi-

mi yüzde 3,2 azalırken, sabit fiyatlarla GSYH 
yüzde 4,7 azaldı. 

“SEHAYAT TALEBINDE 
CIDDI BIR GERILEME YAŞANDI”

Mobilite kısıtlaması ve giriş çıkış yasak-
larından en çok etkilenecek sektörler ara-
sında havayolu taşımacılığı, seyahat acente 
faaliyetleri, perakende satış, eğlence, konak-
lama, restoran hizmetleri, spor ve eğlence 
yer alıyor. Bu sektörler krizin etkilerini hızlı 
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şekilde tecrübe etmeye başladı. Talep riski-
ne en fazla maruz kalan sektörler ise; ima-
lat, inşaat, gayrimenkul, kara ulaşımı ve is-
tihdam hizmetleri olacak. Krize en dayanıklı 
sektörler; kişisel hizmetler, sağlık, sosyal 
hizmetler, hukuk, muhasebe, reklam, yayın-
cılık, telekom hizmetleri, bilgi işlem, enerji, 
su temini, atık yönetimi, tarım, ormancılık, 
balıkçılık ve madencilik olarak bekleniyor. 
Market harcamalarının hem panik hem de 
kapanma dönemlerinde hızlı artış göster-
mesi hala alışveriş için dışarı çıkma eğilimin 
devam ettiğini gösteriyor. Panik döneminde 
çoğu alanda talep artışı yaşandı. Ancak eve 
kapanma döneminde zorunlu ürünler hariç 
talepte gerileme sözkonusu. Uzaktan eğitim 
uygulamasının elektronik harcamalarında 
her iki dönemde de artışı tetiklediği söylene-
bilir. Tüketicilerin seyahat talebinde beklen-
diği üzere ciddi bir gerileme yaşandı. Ancak 
vergi ödemelerinin de her iki dönemde azal-
ması dikkat çekiyor. 

IMALAT, TOPTAN VE PERAKENDE 
TICARET ILE INŞAAT

Türkiye’deki üretim süreçlerinin devam-
lılığı açısından sermaye malı ve özellikle ara 
malı ithalatı kısa vadede aksamaması gere-
ken ticari akışlar. Türkiye’nin toplam ser-
maye malı ithalatının yüzde 85’i ve ara malı 
ithalatının yüzde 74,5’i salgının yoğun oldu-
ğu ülkelerden yapılıyor. Kısa vadede sağ-
lık risklerini artırmayacak şekilde bu ülke-
lerle mal alışverişini hızlandırmak üzere 
gümrüklerde hızlı test kitlerinin kullanılma-
sı önemli bir aksiyon alanı. Diğer taraftan 
orta ve uzun vadede bu tür krizlere hassa-
siyeti azaltmak için yerel tedarik zincirlerini 
güçlendirecek yerelleşme stratejileri önem-
li. Türkiye’nin en çok çalışana sahip üç sek-
törü; imalat, toptan ve perakende ticaret ile 
inşaat. En çok çalışana sahip ilk üç sektör 
içinde imalat ve ticaret çok büyük oranla 
daimi çalışana sahipken, inşaat sektöründe 
geçici çalışan sayısı daimi çalışan sayısın-
dan fazla. COVID-19’un imalat sanayii üze-
rinde yüksek etkiye sahip olması bekleniyor. 
Üretimdeki kesintiler ve zorunlu işten uzak-
laşma, ağırlıklı olarak daimi çalışanı olan 
sektörleri etkileyecek.

ARAŞTIRMA | COVID-19’UN TÜRKİYE EKONOMİSİNE ETKİLERİ
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Türkiye’nin en çok çalışana sahip üç sektörü; imalat, toptan ve perakende ticaret ile inşaat. En çok çalışana sahip ilk üç sektör içinde imalat ve ticaret çok büyük 
oranla daimi çalışana sahipken, inşaat sektöründe geçici çalışan sayısı daimi çalışan sayısından fazla. COVID-19’un imalat sanayii üzerinde yüksek etkiye sahip 

olması bekleniyor. Üretimdeki kesintiler ve zorunlu işten uzaklaşma, ağırlıklı olarak daimi çalışanı olan sektörleri etkileyecek.
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İŞ DÜNYASI EKONOMİK 
KONJONKTÜRDEN KAYGILI

İçerisinde Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası üyelerinin de bulunduğu, dünya 
çapında tüm Alman Dış Ticaret Odalarından 4 bini aşkın üye firmanın ekonomik 
beklentilerini ortaya koyan büyük bir anket gerçekleştirildi. Katılımcı firmaların 

yarısı önümüzdeki 12 ay içerisinde işlerinin azalacağı görüşünde. 

A
lman Dış Ticaret Odalarının dün-
ya çapında 4 bin üyesinin katıl-
dığı ankete göre firmaların üçte 
ikisi ekonomik konjonktürün kö-

tüye gidecek olmasından endişeli. Katılımcı 
firmaların yarısı önümüzdeki 12 ay içerisin-
de işlerinin azalacağını düşünüyor, Türki-
ye’den katılan firmaların sonuçlarına bakıl-
dığında ise bu oran yüzde 60’a yakın. Dünya 
genelindeki firmalar en büyük ticari ris-
ki ürün ve hizmetlerine talebin azalmasın-
da görüyorlar. Yine dünya çapındaki şirket-
lerin yaklaşık yüzde 70’i korona salgınının 
etkisi olarak seyahat kısıtlamalarını görü-
yor, Türkiye’de ise bu oran daha da yüksek; 
yüzde 78. 

Türkiye’de şirketlerin sadece yüzde 16’sı, 
hastalık ve diğer nedenlerle üretimde aksa-
maları, salgının işlerine etkisi olarak görür-
ken, dünya çapında bu oran yüzde 22 olarak 
rapor ediliyor. Bu anket sonucunda sanayi-
de üretim kapasitesinin korunmasına bü-
yük öncelik veren bir ekonomi politikasının 
etkisi görülüyor. Global ankete katılan Al-
man firmaları, temsilcilikleri ve Almanya ile 
yakın ticari ilişki içerisinde olan 4 bin firma-
nın yüzde 41’i hizmet, yüzde 38’i sanayi ve in-
şaat sektörlerinde, firmaların yüzde 21’i ise 
ticari işletme. 

TÜRKIYE’YE YATIRIM 
PLANLARI SÜRÜYOR

Genel olarak anket sonuçlarına göre tica-
ri beklentiler çok iyi olmasa da, ankete ka-
tılan Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası 
üyelerinin yüzde 5’i daha çok yatırım yap-
mayı planladığını, yüzde 14’ü ise Türkiye’ye 
yatırımlarının aynen devam etmesini bekle-
diğini belirtiyor. 

Uluslararası nakliye konusunda problem 
yaşadığını belirten firmalar ise ağırlıklı ola-
rak Türkiye, bazı Asya ülkeleri ve Rusya’da 
faaliyet gösteriyor. 

Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası Baş-
kanı Dr. Markus C. Slevogt, “Ankete Türki-
ye’den katılan firmalar için gelecek bir yıllık 
süreçte ticari gelişmelerini etkileyebilecek 
en büyük risklerin likidite ve finansman, dö-
viz kurları ve ürün/hizmetlere talep olduğu-
nu görüyoruz. Bizler AHK Türkiye olarak, 
üyelerimize bu alanlarda mümkün olan en 
iyi desteği sağlamak için çalışacağız. İçin-
de bulunduğumuz süreçte dünya genelin-
de olduğu gibi Türkiye’de de ekonomik akti-
vitelerin devamlılığı büyük önem taşıyor. Bu 
süreçte birbirimizle dayanışma halinde ol-
mamız, kendimizi ve çevremizi virüsün et-
kilerinden korumaya çalışırken geleceğe 
de umutla bakmamız faydalı olacak” şeklin-
de konuştu. 

Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası Ge-
nel Sekreteri Dr. Thilo Pahl ise “Çoğu sek-

törün oldukça zor zamanlardan geçtiği bu 
dönemde, üyelerimizin ticari durum ve eko-
nomik beklentilerini kamuoyuna sunmak 
üzere bir anket gerçekleştirdik. Türkiye’den 
katılımcı firmaların, yüzde 44 sanayi/inşa-
at yüzde 31 hizmet sektöründen ve yüzde 
25’inin diğer ticari işletmelerden oluştuğu 
‘World Business Outlook’ anketinde, üyeleri-
mizin yüzde 26’sının ticari durumlarının iyi, 
yüzde 51’inin ise normal seyrettiğini görüyo-
ruz. Fakat üyelerimizin yüzde 59’u işletme-
lerinin durumlarının önümüzdeki 12 ay içe-
risinde kötüye gidebileceğini düşünüyor. Bu 
kaygıların küresel düzeyde de benzer oran-
larda olduğunu görmek çok önemli. Bunun-
la birlikte, bu tür salgınların sonrasındaki 
dönemlerde daha üretken ve yenilikçi bir 
ekonomik hayata yol açtığını da unutma-
malıyız” dedi.

Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı Dr. 
Markus C. Slevogt: “Ankete Türkiye’den katılan 

firmalar için gelecek bir yıllık 
süreçte ticari gelişmelerini etkileyebilecek 
en büyük risklerin likidite ve finansman, 

döviz kurları ve ürün/hizmetlere 
talep olduğunu görüyoruz.”

Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası Genel 
Sekreteri Dr. Thilo Pahl:“Türkiye’den katılımcı 
firmaların, yüzde 44 sanayi/inşaat yüzde 31 
hizmet sektöründen ve yüzde 25’inin diğer ticari 
işletmelerden oluştuğu ‘World Business Outlook’ 
anketine katılan üyelerimizin yüzde 26’sının ticari 
durumları iyi, yüzde 51’inin ise normal seyrediyor.”

ARAŞTIRMA | EKONOMİ
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COVID-19 SONRASI 5G’YE 
YATIRIM HIZLANACAK

KPMG Türkiye, koronavirüsün telekomünikasyon sektörüne etkisini analiz etti. 
KPMG Türkiye Teknoloji, Medya ve Telekomünikasyon Sektör Lideri Serkan Ercin, 

“Yeni normalde güçlü altyapı ve kesintisiz hizmet ihtiyacı artarak sürecek. Şirketlerin 
Covid-19 sonrası için 5G teknolojisine yatırımları hızlandırması gerekecek” dedi.

Ü
ç milyar insanın evlerinde ka-
rantinaya çekildiği salgın döne-
minde birçok şirketin uzaktan 
çalışmaya geçmesi ve eğitimin 

sanal ortama taşınması, güçlü altyapı ve 
kesintisiz hizmete olağanüstü talep yarat-
tı. KPMG Türkiye, Covid-19 salgınının teleko-
münikasyon şirketlerine etkisini ve salgın 
sonrası sektörün gündemini değerlendirdi. 
Buna göre salgın sürecinde iletişim ve ha-
berleşme ağlarına olan talep, salgın sonra-
sında da artarak devam edecek. Sektördeki 
şirketlerin 5G teknolojisine yapılan yatırım-
ları hızlandırması gerekecek.

KPMG Türkiye Teknoloji, Medya ve Tele-
komünikasyon Sektör Lideri Serkan Ercin, 
Covid-19’un hayati hale gelen telekomüni-
kasyon hizmetleri için önemli fırsatlar ya-
rattığını belirtti. Tüm dünyada doğal afet 
veya pandemi gibi olağanüstü şartlarda 
5G’nin desteklediği alanların sürdürülebilir-
lik için öneminin ortaya çıktığını vurgulayan 
Ercin şu değerlendirmeyi yaptı:

“Covid-19 salgını, telekomünikasyon hiz-
metlerinde güçlü performans, yüksek güve-
nilirlik ve verimlilik ihtiyacını en iyi şekilde 
5G teknolojisinin karşılayacağını gösterdi. 
Hastalığın yayılma hızını azaltmak amacıyla 
hayatlarını evlere taşıyan insanlar iletişim 
kanallarını, video konferans uygulamaları-
nı, sosyal medya platformlarını ve telefon 
konuşmalarını her zamankinden daha çok 
kullandı. Dünyada 5G teknolojisiyle insan te-
ması olmadan hastalara bakan hastaneler 
gördük. Vakaların uzaktan teşhisinde, has-
ta takibinde 5G kullanıldı. Ülkeler 5G’nin ar-
tan önemi üzerine bu teknolojinin altyapısı 
için daha geniş yatırım bütçeleri ayıracak. 
Covid-19 sonrası dönemde 5G yatırımları-
nın yanı sıra LPWAN (Düşük Güç Geniş Alan 
Haberleşme Ağı) sisteminin de telekomüni-
kasyon şirketlerinin yatırım ajandasına gir-

diğini göreceğiz. 5G’ye göre altyapı maliyet-
lerinin az, kullanım ömrünün uzun olması 
kısa vadede LPWAN’a yönelen şirketlerin 
uzun vadede etkili sonuç almasını sağlaya-
cak. LPWAN altyapısı yatırımları, Endüstri 
4.0 ve nesnelerin interneti uygulamalarını 
hızlandırıp özellikle fabrikaların otomasyo-
nuyla maliyetlerin azalmasına, operasyonel 
verimin artmasına ve iş gücü kıtlığının sınır-
landırılmasına imkan verecek.”

Ercin, Çin’deki lider telekomünikasyon 
şirketleri China Mobil, China Telecom ve 
China Unicom’un Covid-19 sürecinde 5G ve 
LPWAN yatırımlarına son hızla devam et-
tiğini hatırlattı. Bu üç şirketin 2020 sonun-
da Çin’de toplam 1,5 milyon LPWAN, 700 bin 
adet de 5G baz istasyonu yerleştirilmesi-
ni hedeflediğini kaydetti. Serkan Ercin, Co-
vid-19 sonrası süreçte Türkiye’de de tele-
komünikasyon sektöründe yaşanan talep 

artışının süreceğini ifade etti. Ercin, şöyle 
konuştu: “Evden çalışma yönteminin, kriz 
sonrası çalışma hayatının yeni normalle-
rinden biri haline geleceğini öngörüyoruz. 
Değişen tüketici alışkanlıkları ve artan mo-
bil veri ihtiyacını karşılamak için telekom 
şirketlerine talep artacak. Covid-19’un etki-
siyle, GSMH tahminlerimize göre 2020 so-
nunda ‘bilgi ve iletişim’in GSYH içerisindeki 
payının yüzde 4 artacağını tahmin ediyoruz. 
Mobilitenin sınırlandırılma ve operasyonel 
verimin artırılma ihtiyacı, şirketlerin ileti-
şim altyapılarının daha güçlü ve hızlı hizmet 
sağlayan 5G teknolojisi ile yapılandırılması-
nı gerektirecek. Firmaların üretim süreçle-
rinde insan temasını minimize etme hedefi, 
5G teknolojisine talebi yükseltecek. Türki-
ye’de de sektördeki şirketlerin 5G ve LPWAN 
teknolojilerine yatırım eğiliminin sürdüğü-
nü görüyoruz.”

5G TEKNOLOJİSİ | ARAŞTIRMA

KPMG Türkiye 
Teknoloji, Medya ve 
Telekomünikasyon Sektör 
Lideri Serkan Ercin
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SÖYLEŞİ | ESRA KESTİRENGÖZ

“COVID-19 SALGINI 
SONRASI HAYAT ASLA 

ESKİSİ GİBİ OLMAYACAK”

MIMAR ESRA KESTIRENGÖZ:

Mimar Esra Kestirengöz, “Pandemi sonrasında tüm değerlerimiz, 
hayatlarımız, alışkanlıklarımız, evlerimiz, ofislerimiz, restoranlar, kafeler ve 

yaşam alanlarımız değişecek” diyor. 

S
onun başındayız, çok yakında yeni 
bir başlangıç bekliyoruz. Dünya-
mız bizlere sinyal yolluyor. Alış-
kanlıklarımızı, tükettiklerimizi ve 

davranışlarımızı gözden geçirmemiz ge-
rektiğini söylüyor, yoksa insanlık ile anlaşa-
madığını ve bu ilişkinin biteceğini bildiriyor” 
diyor Mimar Esra Kestirengöz ve ekliyor: 
“Bunun sinyallerini teker teker görmeye 
başlıyoruz. Bazıları daha iyimser bazıları 
değil. Ancak insanlık hala birçok alanda ça-
lışmalarına devam ederek iyileşme gücünü 
bulacağına inanıyor.” Mimar Esra Kestiren-
göz, pandemi sonrasında yapılarda ve top-
lumsal hayatta oluşması muhtemel değişik-
likleri Ekovitrin’e anlattı.

n Koronavirüs (COVID-19) salgını sonra-
sında bizleri gerek mimari yapılar gerekse 
toplumsal yaşam anlamında nasıl gelişme-
ler bekliyor?

Artık kalabalık ve çok katlı apartmanlar 
yerine bireysel evler ve minimum temas dö-
nemi başlıyor. Yüksek binalar, ufak alanda 
olabildiğince çok insanı organize etmek için 
tasarlanmıştı. Sağlık ve hijyen dikkate alın-
madan. Bu yaşadığımız pandemi ile birlikte 
çok katlı binalarda hijyen sağlamanın kolay 
olmadığı anlaşıldı. Teması azaltmak gere-
kirken, bizler daha fazla temasta kalmak 
zorunda kalıyoruz ama asansörde birçok 
insanla aynı havayı soluyarak, asansör düğ-
meleriyle temasta olarak, kapı kolları ve her 
şeyden daha fazla bir alanda olması gere-
ken/yaşaması gereken çok fazla sayıda in-
sanla temasta olarak. 

Zorunlu bireysel izolasyonlarımızı yaşar-
ken zemin katlar dışında genellikle balkon 
ve teras olmadan yaşamanın ne kadar zor 

olduğunu neredeyse imkansız olduğunu an-
ladık ve bundan sonra ev alırken, bahçeli, 
küçük avlulu yerlerin tercihlerde öne çıka-
cağı anlaşıldı. Hepimiz umutsuzca ev sahi-
bi olmak isterken sabahları en azından bir 
kahve içebileceğimiz balkonlu evlere baka-
cağız. Evin zaman içinde birinci işlevi gü-
venlik olmuştur. Başlangıçta kötü hava ko-
şulları, yırtıcı hayvanlardan saklanma yeri 
olarak hizmet etti. Sonra düşmanın içe-
ri girmesini engellemek için uzun taş ka-
leler inşa edildi. Bugün insanların etkili bir 
biçimde sosyal izolasyon sağlayacakları ev-
lere ihtiyaçları var. Bu da demek oluyor ki 
oda sayımızı fazlalaştırmak adına metre-
karesi yaşamaya olanak vermeyen odalar 
oluşturulmamalı. Her bireyin evin içinde ya-
şarken, kendini diğer bireylerden izole ede-
bileceği, nefes alabileceği yaşamaya uygun 
metrekareler hesaplanmalı ve öncelik ev-
lerin fiyatı olmak yerine yaşamaya uygun 
alanlar yaratmak olmalı.

Evlerimiz, rutin ve kentsel kaostan bir ka-
çıştan fazlası olmalı. Evlerimiz yaşadığımız 
pandemi süresinde virüs ve enfeksiyonlar-
dan korunma sağlıyor ve hayatımızda çok 
büyük önem taşıdığı ortaya çıkıyor. Kentleş-
meye bakarsak son 10 yıldır küçük köylere 
ve şehirlere taşındığımız için eski popüler-
liğini yitirdi, sanırım son yaşadığımız olay-
lardan sonra adım adım azalacak. İnsanlar 
daha küçük, sakin ve güvenli yaşama geç-
meyi planlayacaklar. 

n Güvenlik anlamında yapılarda ne gibi 
önlemler ön plana çıkabilir?

Hayat, deneyimlerimize baktığımızda son 
dönemlerde yaşadığımız doğal olaylar dep-
remler, yangınlar, salgın hastalıklar hiçbir 

zaman olmaz ki, duygumuzu ortadan kaldı-
rıyor. Dünyanın sonu ile ilgili filmler çok fan-
tastik görünmüyorlar. 

Evlerimiz doğal ve insan yapımı tehlikele-
re hazırlama arzusu artık şaşırtıcı olmuyor. 
Sadece evinizin yanında garajlar inşa et-
mekle kalınmayacak, aynı zamanda su de-
polarımız, yiyecekler ve temel gıda ihtiyaçla-
rımız için kilerler, enerji konusunda bir süre 
yaşamı idare ettirecek şekilde chargelar-
ların olabileceği alanlar, belki de doğru bir 
şekilde hesaplanan yani kişi sayısına göre 
hazırlanan doğru metrekareli sığınaklar 
olacak. Ayrıca son yılların yine ana trendler-
den biri olan alandan tasarruf sağlayan açık 
planlara veda edeceğiz. Giriş, oturma oda-
sı, mutfak birleşik gibi planlarda değişiklik-
ler yapılacak. Pandemi sonrası giriş alanla-
rı ayrılacak belki de dezenfekte ve eve giriş 
izolasyonu yapılabilecek alanlar oluşturula-
cak böylece ayakkabılarımız, kıyafetlerimizi 
ve eşyalarımızı sokaktan yaşam alanlarımı-
za taşımak yerine geniş alanda bırakıp ge-
rekli hijyen sağlanacak. 

n Geleceğin binaları sizce nasıl olacak? 
İnsanlar nasıl yerlerde yaşamlarını sür-
dürecek?

Geleceğin binaları, yapıları her zaman sa-
vunduğum gibi geri dönüşüme açık, ken-
di su teminini ve ısıtmasını sağlayabilecek 
bağımsız alanlar olarak planlanacak. Je-
otermal kuyular daha küçük şehirlerde 
planladığımız evlerde zaten popülerlik kaza-
nıyordu, sanırım daha yaygınlaşacak suya 
ek olarak kısmen ısıtılan ya da kendi ısıtma-
sını sağlayabilen evler olarak planlanacak. 
Genel olarak evlerimizde güvenlik ağı oluş-
turmak adına birkaç ısıtma kaynağı olacak; 

“
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soba, şömine, katı yakıtlı kazan, yakıt jenera-
törleri, güneş paneller, alternatif güç üreten 
otonom mini istasyonlar gerçek olacaklar. 
Hedefimiz, dış dünyadan bağımsız olmak ve 
tamamen izolasyon durumunda riskleri en 
aza indirmek olacak.

Uydu interneti kullanımı şuan için birey-
sel anlamda hatta bazı firmalar dışında kul-
lanılmıyor. Sadece deniz taşımacılığı, ma-
dencilik, büyük ölçekli inşaat firmaları ve 
askeri organizasyonlar gibi belirli bazı alan-
larda erişilebilir olan pahalı ve elverişsiz bir 
hizmet. Gelecekte, sivil kullanıma yönelik ge-
lişmeler hızlandırılacak, fiyatları daha uy-
gun hale getirilecek ve bizlere internete çok 
hızlı erişim sağlayacak.

Akıllı ev sistemleri araştırmalarla bir 
adım daha öteye gidecek, sadece havanın 
sıcaklığı/soğukluğu değil, aynı zamanda ka-
litesini de kontrol edecek ve gerekirse hava-
landırma sisteminde yapılan değişikliklerle 
entegre olup otomatik olarak temizleyecek-
tir. Dışarıdan gelen hava mutlaka filtrelenip, 
değerleri ölçülüp alınacak, içerdeki tüm de-
ğerler insan sağlığını tehlikeye atmayacak 

şekilde sürekli kontrol altında tutulacaktır.
Bazı aileler, bireyler antiseptik dağıtıcılar 

içeren temizlik odaları oluşturulmasını iste-
yecek. Gelen kargolar, postalar ve misafirler 
bu odadan geçerek eve alınacaktır. Belki de 
birkaç yıl sonra zararlı bakterileri, organiz-
maları ve virüsleri öldüren ultraviole ışınlar 
üreten sistemler geliştirilip bu temizleme 
odalarına eklenilir ya da elektrikli süpürge-
lerimiz yakın zamanda vakum temizliği ya-
nında ışınlı temizliğe de geçebilir.

EVLERIMIZ ARTIK 
YENI OFISLERIMIZ
n Pandemi sürecinde evdev çalışma 

modeli epeyce yaygınlaştı. Gelecekte ça-
lışma hayatında bizleri nasıl gelişmeler 
bekliyor? 

Karantina dönemi boyunca hemen he-
men her meslekte evden çalışma yapılıyor 
ya da zorlanılıyor. Her bireyin istediği şekil-
de ortamı olmasa da görüyoruz ki mecbur 
sebeplerle olduğumuzda değişikliğe alışılan 
zaman ve kabullenme çok hızlı olabiliyor. 
Hiçbir şekilde yapamam, konsantre olamı-

yorum, alanım yok vb. nedenlerle gerçek-
ler ve yaşanılanların ciddiyeti ile yok oluyor.

Karantina bitimini sabırsızlıkla bekleyen, 
ofisine gitmek için can atan ki ‘bunlardan 
biri de benim’ insanlar varken ofise dön-
mek istenmeyen insanlar da olacaktır.. Bu 
durumdan sonra çalışma alanlarımızın ev-
lerimizde varolmasına, kullanılabilir olma-
sına daha fazla dikkat edilecektir. Mekan-
sal olarak anlamdırılacak ve daha organize 
edilmiş olanlar olacaktır. Yani artık evler-
deki ofisler yemek masasına ayarlanmış 
alanlar, oturma odası koltuğu ve sehpası 
olmayacak artık büyük pencereleri olan, 
gün ışığı alan, istenildiğinde karartılabilen 
verimli çalışmaya uygun masası, sandalye-
si olan ayrı bir oda ya da tanımlanmış alan 
ve teknik olarak interneti, telefonu, bilgisa-
yarı olan sesten arttırılabilen odalar ola-
cak. Tabi bu durumda işyeri sahipleri ofis 
çalışanlarını geri kazanabilmek için daha 
fazla çaba gösterecek. Çalışanlarına gerek-
li, sağlıklı, temiz, gerektiğinde sosyal mesa-
felerin korunduğu verimli çalışma alanları 
hazırlamaları gerekecek.

“Artık kalabalık ve çok katlı 
apartmanlar yerine bireysel 
evler ve minimum temas dönemi 
başlıyor. Yüksek binalar, ufak 
alanda olabildiğince çok insanı 
organize etmek için tasarlanmıştı. 
Sağlık ve hijyen dikkate 
alınmadan. Bu yaşadığımız 
pandemi ile birlikte çok katlı 
binalarda hijyen sağlamanın 
kolay olmadığı anlaşıldı.”

1980 İstanbul doğumlu olan Esra 
Kestirengöz, Yıldız Teknik Üniversitesi 
Restorasyon Mimarisi bölümünü 
bitirdikten sonra Los Angeles’a taşınan 
USC & IDI okullarında ortak eğitim 
aldı. Amerika’da hem okuyup hem 
de dünyanın her yerinde iş yapan 
bir inşaat firmasında çalıştı. Daha 
sonrasında edindiği tecrübeleri kendi 
firmasına aktarmak üzere şirketleşti 
ve 4 sene süren bu ortaklıkta birçok 
başarılı projeye imza atılırken ünlü 
NBA, NFL oyuncuları ve Hollywood 
aktör ile aktrislerine özel projeler 
yapıldı. Los Angeles’ta 11 yıllık okul 
ve çalışma hayatı sonrası ailesinin 
trafik kazası geçirmesi sonucu 
İstanbul’a dönmek zorunda kalan 
Kestirengöz, çalışma hayatına 
Eren Holding’te Mimari Departman 
Direktörü olarak devam etti. 21 ülkede 
Lacoste mağazalarını açan mimar, 
dünyada sınırlı sayıda açılan Burberry 
Türkiye’nin tüm mağazaları ile birlikte, 
fabrika ve ofis projeleri yaptı. Gant, 
G-Star, Natica, Superkids, Superstep, 
Swatch gibi ünlü markaların mağaza 
tasarım ve uygulamasını hayata 
geçirdi. Eren Holding bünyesinde 
bulunan boğaz bölgesindeki tüm 
konutlarının yenilenmesi projelerini de 
bu süreçte gerçekleştiren Kestirengöz, 
‘Esra Kestirengöz Design Studio’ ile 
çalışma hayatına devam ediyor.

Esra Kestirengöz’ü 
yakından tanıyalım
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İ
ngiltere Ulusal İstatistik Ofisi 
ONS, Mayıs ayında perakende 
sektöründe satışların yüzde 
18 dolayında düştüğünü açık-

ladı. Koronavirüs salgını nedeni ile 
birçok mağazanın kapalı olduğu ge-
çen ayda en sert düşüş, satışların 
yarı yarıya düştüğü hazır giyim sek-
töründe oldu. ONS, tüm perakende 
satışlarda online alışverişlerin ise 
yüzde 30,7’lik rekor seviyeye ulaş-
tığını kaydetti. Perakende sektörü-
nün geçen ayda yüzde 22,4’lük bü-
yüme kaydettiğini hatırlatan ONS 
analistleri, Şubat ve Mart ayların-
da rekor oranlara ulaşan mağaza 
dışı perakendeciliğin, tüm sektör-
ler için yüzde 83,2 büyüme kaydetti-
ğine işaret etti. Mağazalara gideme-
yen tüketicilerin internet üzerinden 
alışverişe yöneldiğine işaret eden 
ekonomistler, yoğun talebin tesli-
matların gecikmesine yol açmasına 
rağmen özellikle giyim ve ev eşya-
ları satışlarının yarı yarıya arttığı-
nı belirledi. Özellikle pazarı domine 
eden büyük zincirlerde online sa-
tış trendine ayak uydurarak ayakta 
kalma çabası gözlenirken bir süre 
önce ikinci kez kayyuma başvuran 
ünlü Debenhams mağazaları, en az 
7 işyerlerini karantina sonrası aç-
mayacaklarını duyurmuştu. Yine 
Debenhams gibi Oasis, Depo ve La-
ura Ashley gibi büyük zincirler de 
kayyuma gitme kararı almışlardı.

Naçizhane 1999 yılından beri ül-
kemizde perakende sektöründe 
profesyonel olarak çalıştıktan son-

ra, 2016 yılından itibaren İstanbul 
da AVM’lerde ve yurt dışında pe-
rakende mağazaları açtım, sek-
tör oyuncularının korona öncesin-
den beri özellikle bazı sektörlerde 
sıkıntılı olduklarını yakınen biliyo-
rum. Ülkemizde perakende sektö-
rünün önemli çatı derneklerinden 
birisi olan ve 2001 yılında kurulan 
Birleşmiş Markalar Derneği (BMD) 
özellikle bu süreçte AVM yönetim-
leri ile korona ve sonraki dönemler 
için finansman süreci yönetimi için 
güzel önerilerde bulundu, peraken-

de oyuncularının seslerini kamu-
oyuna ulaştırmak için samimi bir 
mücadele ortaya koydu. BMD çatı-
sı altında yer alan 250 Milyar TL’lik 
hacme sahip olan 384 şirket sahip-
leri/yöneticileri tedarikçilerini mağ-
dur etmemek adına ellerindeki son 
nakit kaynaklarını çekleri vadesin-
de ödemek adına kullandılar. BMD 
oyuncuları bu süreci tamamen şef-
faf ve çok itibarlı şekilde yönettiler. 
1 Haziran 2020 itibariyle AVM’lerin 
de çok büyük bir kısmı açılıyor. Açı-
lış sonrası ciro kirası ile mi yoksa 
sabit indirimli kira ile mi devam edi-
lecek hususu uzun zamandır tartış-
ma konusu. Bir de hiçbir şey olma-
mış gibi davranan bazı AVM’ler var 
ki, onlar için fazla söze gerek yok. 
Haziran başı itibariyle başlayacak 
yeni normal hayat ile rakamlardaki 
fiili durum sonucu belirleyecek. Hat-
ta yüzde 60 dan daha fazla küçülme 
yaşanabileceğini belirtenler bile var. 
İlk resmi istasyon 30.06.2020 ola-
cak ve gerçek anlamda ortaya çıka-
cak netice ‘’İlk Nabız’’ olarak rakam-
lara yansıyacak. E-ticaret siteleri 
ise hızla büyüyor. Pazar yerleri dı-
şında markaların online shop’ların-
daki gerçekleştirdiği cirolar, kendi 
mağazalarası sıralamasında ilk sı-
rada idi. Bu dönemden sonra artık 
sektör, sıralama yerine toplam aylık 
ciromuzun yüzde 10’u e-ticaret iken 
yüzde 25-30 paylarını konuşmaya 
başlayacak gibi duruyor.

Perakende sektöründe, organi-
ze perakende zincirleri matema-

PERAKENDEDE YENI NORMAL KPI’LARI 
NE OLMALI VE NASIL YÖNETILMELI?

Korona sürecinin başlamasıyla, resmi olarak kapatılma emri yayınlanmamasına 
rağmen 19 Mart 2020 itibariyle perakende sektörü oyuncuları kademeli olarak kendi 
inisiyatifl eri ile mağazalarını kapatma kararı aldılar. 11 Mayıs itibariyle kademeli 
olarak açılma kararı alan sektörde, gıda dışı perakendede muazzam kayıplar 
yaşanırken, gıda perakendesinde ise tam tersi olağanüstü satış artışları yaşandı.

EKO-ANALİZ

AHMET ELER

KEYİAD Başkanı
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tiksel KPI unsurları ile yönetiliyor-
du. Özellikle Teknik VERİ akışı ile 
performanslar mağaza bazlı ölçü-
lerek lokal bazda aksiyonlar alın-
masına büyük katkı sağlıyordu. Bu 
KPI’ları bundan sonra artık eski-
si gibi okumak mı gerekir? Özellik-
le olası müşteri ziyareti düşüşleri, 
ciroyada belli oranda yansıyacağı 
için ‘’Optimum Verimlilik Değerleri’’ 
değişebilecektir ve yeni normal de-
ğerler ortaya çıkabilecektir. Alışve-
riş Oranı çok daha önemli hale ge-
lecektir. Kapı sayaçlarından gelen 
alışveriş oranı ölçümüne kesinlikle 
mağaza ısı haritasını da (Heat Map) 
eklemek gerekecektir. Yani sayıca 
azalan müşteriyi alışverişsiz çıkar-
mamak için mağaza içinde ısının 
en yüksek olduğu nokta mağazanın 
‘’Altın Noktası’’ olacaktır. Buraya ko-
nulacak ürün çeşidi ve fiyat yapısı 
çok daha fazla önemli hale gelecek-
tir. Tekil müşterinin sepet ortalama 
tutar ve adetlerini yükseltmek adı-
na kafa karıştırmayan ‘’NET Kam-
panyalar’’ çok daha ön plana çıka-
caktır. Mağazadaki personel sayısı 
konusu da çok daha öncelikli hale 
gelirken özellikle satışın yüksek ol-
duğu saat aralıkları ‘’Prime Time’’ 
larda en kuvvetli halkalar ile müş-
terinin karşısına çıkmak zorunlu 
hale gelecektir. Haftalık mağaza ça-
lışma programlarının çok ince ele-
yip sık dokuyarak hazırlanması şir-
ketin aylık cirosuna etki faktörü çok 
daha fazla olacaktır.Güzel bir ay ol-
ması dileklerimle...
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“CANIASERP İLE FİRMAMIZDA SESSİZ 
BİR DEVRİM YAŞANDI”

ISTIKAMET DÖKÜM BILGI SISTEMLERI MÜDÜRÜ 
NURULLAH BARDAKÇI: 

ERP sistemine geçiş ile firmalarında sessiz bir devrim yaşandığını söyleyen İstikamet Döküm 
Bilgi Sistemleri Müdürü Nurullah Bardakçı, “caniasERP ile entegrasyon ve raporlama ile 

ilgili sorunlarımız başta olmak üzere pek çok konuya çözüm bulduk. caniasERP’nin standart 
yazılımı ihtiyaçlarımıza yanıt verdi. caniasERP ile firmamızda sessiz bir devrim yaşandı” dedi.

S
ektörünün lokomotif firmaların-
dan biri olan İstikamet Döküm AŞ, 
2016’dan beri iş süreçlerini ca-
niasERP ile yönetiyor. Firma ola-

rak belirledikleri kriterlere ve ihtiyaçlarına 
uygun çözümleri caniasERP standart ya-
zılımında bulduklarını söyleyen İstikamet 
Döküm Bilgi Sistemleri Müdürü Nurullah 
Bardakçı ile konuştuk. Dijitalleşme sürecin-
de olan firmalara bir dizi tavsiyede bulunan 
Bardakçı şunları söyledi: “ERP dijitalleşme-
nin ilk ve en önemli adımı. Firmalar bu sü-
reci maraton koşusu gibi düşünmeli. ERP, 
kararlılıkla, taviz vermeden çalışılması ge-
reken uzun soluklu bir proje. Bu sistem sa-
yesinde firmalar rakipleri karşısında bir üst 
lige çıkma imkanına sahip olurlar. Ancak bu 
sisteme geçme ve dijitalleşme treninin kaçı-
rılması halinde küçülme ve hatta yok olmak 
sürpriz olmayacaktır! Yaşadığımız çağın ge-
rekliliklerini yerine getirmek gerekir.”

“KOLAYLIKLA DÜZENLEME 
YAPILABILIYOR”

Daha önce departman bazında lokal ya-
zılım çözümleri ile iş süreçlerini yürüttük-
lerini ve entegrasyon sağlayamadıklarını 
belirten Nurullah Bardakçı, “Kurum için en-
tegrasyon sorunu nedeni ile iş süreçlerinin 
takibi ve yönetilmesindeki güçlükler, rapor-
lama yetersizlikleri ve tutarsızlıkları gibi so-
runlar yaşıyorduk. Bu nedenle ERP yazılımı 
arayışına girdik ve internet üzerinde yaptı-
ğımız araştırma sırasında caniasERP ile ta-
nışarak görüşmelerimizi başlattık. Şu an sa-
tış, satınalma, muhasebe, insan kaynakları, 
üretim, depo, maliyet, bakım ve iş süreçleri 
yönetimi gibi ana başlıklar altında toplayabi-
leceğim tüm süreçlerimizde caniasERP kul-
lanıyoruz. Bunun yanında ihtiyaçlarımıza 
özel uygulama ile rapor çözümleri de üret-
tik. Halen ihtiyaçlarımıza göre hem mevcut 
modüller hem de özel çözümlerin analizi ve 

uygulanma süreçleri devam ediyor. Ancak 
belirtmek isterim ki caniasERP’nin standart 
yazılımı oldukça kapsamlı, sektör bağımsız 
ve parametrik yapısı sayesinde mevcut iş 
süreçlerine uyarlanması mümkün. Üretim 
yapan, bizimle benzer iş süreçlerine sahip 
firmaların iş sürecini yönetmek için büyük 
oranda uygundur diyebilirim. Tabii ki her 
firmanın iş süreçleri birbirinden çok farklı-
lık gösterebilir. O noktada caniasERP’nin es-
nek yapısı sayesinde kolaylıkla düzenleme 

yapılabiliyor. Biz standart yazılımı kullan-
maya azami özen gösterdik ancak standart 
ile karşılanamayacak özel ihtiyaçlarımız-
da geliştirmeler yaptık. Örneğin, rapor çıktı 
formatları firmaya özel olmalıdır. Bu konu-
da revizeler yaptık. Firmaların kendi ihti-
yaçlarını ve kriterlerini çok iyi belirlenme-
leri gerekiyor. Bu, oldu bittiye getirilmemesi 
gereken bir süreç. Bu çalışmalarla ilgili de-
partmanlardaki en tecrübeli kişiler projeye 
mutlaka dahil etmeli” dedi.

HABER | IAS

“ERP dijitalleşmenin ilk ve 
en önemli adımı. Firmalar bu 
süreci maraton koşusu gibi 
düşünmeli. ERP, kararlılıkla, 
taviz vermeden çalışılması 
gereken uzun soluklu bir 
proje. Bu sistem sayesinde 
firmalar rakipleri karşısında 
bir üst lige çıkma imkanına 
sahip olurlar.
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UZMANGÖZÜYLE

K
üresel piyasalarda, 2020 
yılının ilk beş ayı Covid-19 
salgınını konuşarak ve 
bunun piyasalar üzerin-

de etkisini hissederek geçti. Hazi-
ran ayına başladığımız bugünlerde 
salgın defterini kapattık mı? Tabi ki 
hayır. Yine de dünya genelinde pan-
demi ile savaşmaya devam ediyoruz 
ve bir süre daha devam edecek gibi 
duruyor. Mayıs ayında Dünya Sağ-
lık Örgütü, salgınla yaşamaya alışıl-
ması gerektiğini çünkü kısa sürede 
bunun biteceğini düşünmedikleri-
ni ifade ediyor. Salgınla birlikte ülke 
ekonomilerinde ciddi hasarlar mey-
dana geldi. Bu hasarların önüne ge-
çilmesi için Merkez Bankaları piya-
salarda likidite bolluğu sağlamak 
adına adımlar attı ve faizler hızlı bir 
şekilde düşürüldü. Yaşanılan müc-
bir sebepler Merkez Bankalarının 
kontrol altına alması mümkün ol-
madığından adımların etkisi fiyat-
lar üzerinde sınırlı kalıyor. Eğer bir 
gün virüs hayatımızdan giderse bu 
durumda düşük faiz ortamı ve hü-
kümetlerden gelen teşvik paketleri-
nin etkisini küresel borsalarda ralli 
eşliğinde kutlayacağımızı düşünü-
yorum. 

Salgın sürüyor olsa bile ABD, Av-
rupa başta olmak üzere birçok ülke 
normale dönmek için adımlarını at-
maya başladı ve kısıtlamalar yavaş 
yavaş gevşetiliyor. Ülke ekonomile-

rini canlandırmak adına buna mec-
burlar ancak tedbirler sürmeye de-
vam edecek. Türkiye için de aynı 
şey geçerli. Özellikle, ABD tarafında 
ciddi sıkıntılar olduğunu gözlemli-
yorum. ABD Ulusal Alerji ve Bulaşıcı 
Hastalıklar Enstitüsü Direktörü Dr. 
Fauci yapmış olduğu açıklamasında, 
ABD’de hayatın bir anda normale 
dönmesiyle birlikte can kayıplarının 
daha da artabileceğini belirtti. ABD 
Başkanı D. Trump buna katılmasa 
bile gelen bu açıklama oldukça ciddi. 
Aslında bu risk her ülke için mevcut. 
Sonuçta kısıtlamalar gevşetilebilir 
ancak insanlar tedbirlerini almazsa 
yeniden salgında 2. dalga ile karşı-
laşabiliriz. Aslında yazımın başında 
da belirttiğim gibi DSÖ olsun, Fauci 
olsun açıklamaları bu yönde. Piya-

salarda, salgında 2. dalga endişesi 
konuşuluyor. Bu durumla birlikte, 
özellikle Fed Başkanı Powell’ın ABD 
ekonomisinin toparlanmasının 
2021 yılının sonuna kadar sürece-
ğini de belirtmesi yeniden güvenli 
limanlara olan talebin hızlanması-
na neden olmuş durumda. 

2020 yılında yükseliş trendini 
koruyacağını düşündüğümüz ons 
altın aslında bizleri şaşırtmıyor. 
Zaman zaman düşüş eğilimi gös-
termesine rağmen ana resimde 
özellikle orta ve uzun vadede yük-
seleceğini öngörmeye devam edi-
yorum. Mayıs ayında en son 2012 
yılında gördüğü 1760$ ve üzerine 
yükseldi. Yukarıda belirttiğim risk-
ler kısa sürede sonuca kavuşacak 
şeyler olmadığı için altını besleme-
ye devam edecektir. Ayrıca, sadece 
salgın değil, bir gün elbet bu pande-
mi sona erecek ama geride bırak-
tıklarını tamir etmesi zor olacak. 
Düşük faiz ortamı ve ülkelerin tek-
rardan normale dönmesi işte bu 
iki etken bile altının yükselmesini o 
dönem bile destekleyecektir. Kısa-
cası, altın için geri çekilmeleri bi-
rer fırsat olarak düşünebilirsiniz. 
Altın için 1800$ seviyelerine doğ-
ru yavaş yavaş kendimizi alıştır-
sak hiç de fena olmaz derim. 2020 
yılı altının yılı…

Herkese sağlık, mutluluk ve be-
reket dolu bir Haziran ayı dilerim… 

ALTININ 8 YILIN ZIRVESINE ULAŞMASI 
YENI BIR DÖNEMIN BAŞLANGICI MI?

2020 yılında yükseliş trendini koruyacağını düşündüğümüz 
ons altın aslında bizleri şaşırtmıyor. Zaman zaman düşüş 
eğilimi göstermesine rağmen ana resimde özellikle orta ve 
uzun vadede yükseleceğini öngörmeye devam ediyorum.

EDA KARADAĞ

İntegral Yatırım Menkul Değerler
AŞ Araştırma Uzmanı
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H
er kurum müşterisinin 
kendisini çok iyi tanıdı-
ğını düşünüyor. Kurum 
kendince biraz büyükse, 

yurtdışında çalışmaları varsa, sek-
töründe tanınan bir firmaysa her-
kes/her kesim ve müşterileri tara-
fından çok iyi tanındığını düşünüyor.

Gerçekte böyle mi? Hayır. Müş-
teriniz derken kimi kastettiğiniz de 
önemli elbette. İş yaptığınız, firma/
firma, yönetici/yönetici, patron/pat-
ron birbirinizi, kapasitenizi, hac-
minizi tanıyor olabilirsiniz. Fakat 
müşterinizin çalışanı, satın alma 
elemanı, müşteri hizmetleri birimi 
(kendi müşterisi ile muhatap grup) 
gerçekten sizi/kurumunuzu tanı-
yor mu?

Kapasitenizi, hacminizi, inovatif 
yatırımlarınızdan haberi var mı? Bu 
durum niye önemli? Müşteriniz, ku-
rumunuzun kapasitesi/hacmini bili-
yorsa, kurumunuzla ilgili sorunlara 
negatif algı ile yaklaşmıyor, güven ile 
yaklaşıyor. Yani müşterinizin perso-
neli tarafından bilinmek/tanınmak 
sizin işletmenizde daha az sorunla 
uğraşmanızı beraberinde getiriyor.

İşletmeler bu durumun ne kadar 
farkında? Çok da farkında değil. 

KURUMSAL ILETIŞIM 
YELPAZENIZ (KIY) NE 
KADAR GENIŞ?

Bahsettiğim konu önemli bir ku-
rumsal iletişim çalışması. Kurumsal 
iletişim kuruluşun en önemli işlerin-
den biri. Kendini ifade edişin, tanın-
manın, farkındalık sağlamanın yolu. 
Elbette ustalık istiyor. (Kurumsal ile-
tişim yelpazesi ifadesi -KİY- benim 
kısaltmamdır.)

Kurumsal iletişim çalışmalarında 
sadece basın, rakipler, büyük müş-
terilere önem verildiğinde ilgili tüm 
gruplara ulaşılamamış oluyor. Özel-
likle ara mamul üreten firmalar bu 

konuyu ihmal ediyorlar. 
Kurumsal müşteri ve bayilerine 

odaklanarak, son kullanıcıyı karşılaş-
madıkları için önemsemiyorlar. Hal-
buki son kullanıcı nezdinde de ter-
cih edilir olarak kendi bayi ve o ürünü 
son haline getiren kurumsal firmaya 
baskı yaptırabilirler. 

Kurumsal İletişim Yelpazesinin Ge-
niş Olması;
n Sahadaki personelin elini kuv-

vetlendirir, personel kendini güçlü ve 
desteklenmiş hisseder.

n Müşterinizin tüm personelinizin 
sizi tanımasını, sizinle olumlu algıya 
sahip olmasını sağlar,

n Müşterinizin personeli, tam ma-
mul haline getirdiği ürününüzle ilgi-
li bir sorun çıktığında sizi korur, diğer 
rakiplerinizle korkutmaz, kurumunu-
za karşı elinde sopayla gezmez,
n Müşterileriniz tüm personelle-

riyle marka olduğunuzun farkına va-
rırlar. Başkasının “marka” dediği ka-
dar markasınız.

n Ürettiğiniz yarı mamul ürününü-
zü, sizin müşteriniz dolayısıyla tam 
mamul olarak kullanan nihai tüketi-

ci sizi tanır, ürününüzü/kalitenizi bi-
lir, reklamınızı yapar. Eh bu da az şey 
değildir.

Faydalara başka maddeleri ek-
lemek mümkün. Peki kurumsal ile-
tişim yelpazesinin geniş tutulması 
gerektiği ne zaman anlaşılır?

Sahadaki personel müşterisi ile 
zorluk yaşamaya başladığında, ku-
ruma kaşı güvensizlik görüldü-
ğünde, saha personeli heyecanını 
kaybetmeye başladığında bu KİY ge-
nişlemeli. Yani müşterilerinizle pozi-
tif iletişim çemberi daralmaya başla-
dığında hatta daha öncesinde önlem 
olarak KİY devreye girmeli. Diyecek-
siniz ki “basında zaten görünüyoruz 
bizi herkes bilir”. Hangi basında gö-
rülüyorsunuz? Ekonomi basınında. 
Ekonomi basını ve haberlerini ku-
rumsal müşterinizin patronu oku-
yor, diğer birimlerde sizin persone-
liniz ile muhatap olan müşterinizin 
personeli okuyor mu? Hayır. Demek 
ki kurumsal görünürlük daha fark-
lı bir şekilde de olmalı. KİY geniş tu-
tulmalı. Elbette farklı yöntemleri var. 
Üstelik masraflı olmayan yöntemler.

Mesleğinde 40. yılında olan biri 
olarak birçok şirkette kurumsal ile-
tişim adına yapılan hataları, eksikle-
ri görüyor ve çok üzülüyorum. Eko-
nomiye değer katan şirketlerimiz 
ülke için önemli ama daha farklı ku-
rumsal iletişim çalışması yapıp bü-
tün birimlerini rahatlatabilirler. Ne-
den yapılmıyor? Çünkü her zaman 
“iş bilenin kılıç kuşananın” olmuyor. 

Sözün özü; Müşterileriniz ku-
rumunuzu ne kadar iyi tanıyor ve 
önemsiyor, kurumunuz kurumsal 
iletişim konusunda yelpazeyi ne ka-
dar geniş ve dengeli tutuyor, siz yö-
netici olarak bu konulara nasıl ba-
kıyorsunuz? Sonuçta müşteriler sizi 
nasıl tanıyor? 

MÜŞTERILERINIZ KURUMUNUZU 
NE KADAR TANIYOR?

Kurumsal iletişim çalışmalarında sadece basın, rakipler, büyük 
müşterilere önem verildiğinde ilgili tüm gruplara ulaşılamamış oluyor. 
Özellikle ara mamul üreten firmalar bu konuyu ihmal ediyorlar. 

EKO-YÖNETİM

TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı
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K
orona virüsünün yayıl-
maya başlamasıyla bir-
likte, dünya genelinde 
koruyucu yüz maskesi, el-

diven, siperlik, korucuyu sağlık giy-
sisi (tulum), dezenfektan gibi ürün-
ler çok önemli ve değerli hale geldi. 
Öyle ki ülkeler bu ürünleri bulama-
dıkları için, bu mallara el koydular 
veya yüksek fiyat vererek, birbirle-
rinin pazarlarını çalmaya kalktılar. 

Pandemi sürecinde dünyada bu 
ürünlerin üretilmesi, üretilenin sa-
tılması konusunda kelimenin tam 
anlamıyla bir kaos yaşandı. Çoğu 
ülke ilk olarak ihracatı yasakladı 
veya özel izne bağladı. Sonrasında 
koronadan korunma amaçlı sağlık 
malzemelerini ülkeler birbirlerin-
den temin etmeye çalıştılar. 

Korona sürecinde durum o kadar 
vahimdi ki hiçbir ülke, bu ürünlerin 
kalite ve standartlarına bakmıyor 
veya analiz/teste tabi tutmuyordu. 
Tabi durum böyle olunca, sağlıksız, 
belgesiz pek çok ürün, standartla-
ra uymadığı için çöpe dönüştü. Sağ-
lıksız ve kalite belgelendirme yeter-
sizliği olan ürünlerin kaynağı Çin’di. 
Çin’de üretilen pek çok ürün stan-
dartlara uygun değildi.

Aynı durum Türkiye’de yaşan-
dı. Maalesef korona sürecinde pa-
zar fırsatlarını değerlendirmek is-
teyen pek çok girişimci/yatırımcı, 
yüz maskesi, eldiven, siperlik, tulum 
gibi malzemeleri üretmek üzere fa-
aliyete girişti. Ancak bu faaliyetler 
yapılırken, kalite ve standart üretim 
gözardı edildi ve çoğu üretici de ko-
nuyu bilmediği için mağdur hale gel-
di. Başlangıçta çok yüksek fiyatlara 
satılan ürünler, daha sonra stan-
dart sürecinin dikkate alınmasıy-

la birlikte, neredeyse yüzde yetmiş 
düştü. Başta Avrupa Birliği ülkele-
ri olmak üzere, diğer ülkeler de bu 
ürünlerin kalite belgelendirmeleri-
ni ve standartlara uygun üretim sü-
reçlerini sıkı takibe aldı.

Oysa korona pandemisi döne-
minde sağlık malzemelerinin, halk 
sağlığını koruyucu olması zaruri-
dir. Zira salgın hastalıkta ihtiyaç 
duyduğumuz bu malzemeler, salgı-
nın önlenmesinde hayati önem taşı-
maktadır. Savaşı kazanmak için, bu 
ürünlerin standartlara uygun üre-
tilmesi şarttır.

Her ülkenin kalite uygunluk bel-
gesi veren devlet kurumu vardır ve 
her ülkede standartların uygula-
nış biçimleri de farklılıklar gösterir. 
Ancak uluslararası geçerliği kabul 
edilmiş belgeler vardır ki bu kurum-
lardan alınan kalite standart belge-
leri ile her ülkeye ihracat yapmak 
mümkündür.

Sağlık malzemelerinin üretimin-
de aranan en önemli standart bel-
gelerden biri CE işaretidir. CE İşareti 
Avrupa Birliği normlarına uygunluk 
anlamına gelmektedir. CE işareti, 
bir ürün ya da ürün grubunun, Av-
rupa Birliği’nin sağlık, güvenlik, çev-
re ve tüketicinin korunması konu-
sunda oluşturmuş olduğu, “ürün 
direktifleri” olarak anılır. CE işare-
ti, taşımayan ürünler, Avrupa Bir-
liği ülkelerine giremez, bu nedenle 
CE işareti, ürünlerin Avrupa Birliği 
iç pazarında serbestçe dolaşımına 
olanak veren bir “Endüstriyel ürün 
pasaportu” kabul edilir.

Koruyucu sağlık ürünleri için 
(maske, siperlik, eldiven, tulum vb.) 
ISO Serisi’nden ISO 9001 Kalite Yö-
netim Sistem Belgesi, ISO 13485 Me-
dikal Kalite Yönetim Sistemi Belge-
si belgeleri alınması, çok önemlidir. 
Hem yurt içinde, hem de yurt dışın-
daki satışlarda bu belgelerin varlığı, 
üreticiye büyük avantajlar ve sürek-
lilik sağlar. Ayrıca Türkiye’de geçer-
li olan ÜTS (Üretim Takip Sistemi), 
ülkemizde üretilen veya ithal edi-
len tüm tıbbi cihazların ve kozmetik 
ürünlerin üretim bandından satı-
lıp kullanıldığı yere kadar tekil ürün 
takibini sağlayabilmek, son kullanı-
cıya kadar ürünü izleyebilmek için 
geliştirilmiş bir sistemdir. Pandemi, 
hayatımızın en önemli gerçeği oldu. 
Bundan sonra da farklı şekillerde 
karşımıza çıkmaya devam edecek. 
Ulusal ve uluslararası düzeyde, ha-
zırlıklarımızı tamamlamak zorun-
dayız. Çünkü pandemi küresel insa-
ni bir sorun. Mart-Mayıs döneminde 
yaşananlar, yapılan hatalar, ortaya 
çıkan eksiklikler, bizim için gerçek-
ten bir ders olmalıdır.

KORONA DÖNEMINDE SAĞLIK MALZEMELERI 
ÜRETIMI VE KALITE BELGELENDIRME SORUNU

Pandemi sürecinde dünyada tam anlamıyla bir kaos 
yaşandı. Çoğu ülke ilk olarak ihracatı yasakladı veya özel 
izne bağladı. Sonrasında koronadan korunma amaçlı sağlık 
malzemelerini ülkeler birbirlerinden temin etmeye çalıştılar. 

MUSA KARADEMİR 

DMW Uluslararası Diplomatlar 
Birliği Avrupa Başkan Yrd.

Türk Kuzey Kıbrıs Türk Ticaret 
Odası Başkan Yrd. 
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GLOBAL ENERJİ | HABER

“PETROLDE STOKÇULUK 
EN AZ 3 YIL DAHA 
UCUZ PETROL DEMEK”

GLOBAL ENERJI DERNEĞI BAŞKANI MURAT DILEK:

Global Enerji Derneği Başkanı Murat Dilek, “Petrol fiyatlarını artık sadece talep, üretim 
gibi parametreler değil ülkelerin stok durumları da belirleyici olacak ve düşükten stoklanmış 
demek, bizim öngörümüze göre ‘en az 3 yıl daha ucuz petrol’ demek. Bu durum, mal ve 

ürün piyasasında, taşımacılık maliyetlerini de olumlu etkileyecek” dedi.

B
rent petrolün varili dünya gene-
linde yeni tip koronavirüs (CO-
VID-19) nedeniyle devam eden 
düşük talep ve arz fazlasında-

ki artışla uluslararası piyasalarda 30 dola-
rın altına geriledi. Dünyada hızla yayılan CO-
VID-19 salgını nedeniyle ekonomik büyüme 
beklentileri ve petrol tüketimi zayıflamaya 
devam ediyor, küresel petrol piyasasındaki 
arz fazlası her geçen gün artıyor. 

Global Enerji Derneği Başkanı Murat Di-
lek, “Suudi Arabistan ve Rusya’nın başı çek-
tiği fiyat savaşları, 2020 yılı için küresel eko-
nominin küçülmesi öngörüleri ile birlikte, 
dünya genelinde görülen yeni tip korona-
virüs salgınının da etkisiyle petrolde düşük 
talep ve arz fazlası oluştu. Fiyatlar 30 dola-
rın altında seyrediyor. Kısa dönemde ucuz 
petrole devam edeceğiz. Ay sonundan son-
ra daha da ucuz petrol göreceğiz. Petrol fi-
yatlarını artık sadece talep, üretim gibi pa-
rametreler değil ülkelerin stok durumları 
da belirleyici olacak ve düşükten stoklan-
mış demek, bizim öngörümüze göre ‘en az 3 
yıl daha ucuz petrol’ demek. Bu durum, mal 
ve ürün piyasasında, taşımacılık maliyetleri-
ni de olumlu etkileyecek” dedi.

“BIRÇOK KÜÇÜK ŞIRKETIN IFLASI 
ANLAMINA GELIYOR” 

Son dönemlerde petrol üreticileri tara-
fından tanker kiralamalarında artış olduğu-
na dikkat çeken Murat Dilek sözlerini şöyle 
sürdürdü: “Sanki sanal bir talep varmış gibi 

davranılıyor ama talep yok, stok var. Çin kri-
tik petrol rezervlerini doldurma kararı aldı. 
Daha sonra Amerika da aynı yönde açık-
lama yaptı. Bütün bu büyük resmi önümü-
ze koyduğumuzda, petrol fiyatlarının daha 
uzunca bir süre düşük fiyatlarda dalgalı gi-
deceği kesin. Birçok ülke ucuz petrolü stok 
yapmaya başladı. Stok yapıyorlar fakat ta-
lep olmayınca piyasaya satamıyorlar. Dü-
şük fiyatlar Suudi Arabistan, Rusya gibi pet-
rol üretici ülke ekonomilerini oldukça zor 
duruma düşürecek. Bu fiyatlar büyük şir-
ketlerin değilse de birçok küçük şirketin if-
lası anlamına geliyor. Özellikle bu durum-
dan büyük petrol şirketleri faydalanacaklar. 
Zor duruma düşecek olan küçük boyuttaki 

kaya gazı üreticilerini büyük şirketleri sa-
tın alacaklar.” 

“DOĞALGAZ FIYATLARINA DA 
YANSIYACAK”

Petrol fiyatlarında geçen yıl yaşanan bir 
miktar düşüşün de doğalgaz fiyatlarına şim-
dilerde yansıdığını belirten Murat Dilek, “Yı-
lın ilk çeyreğinde 255 dolar olan fiyat, ikinci 
çeyrekte 228 dolara geriledi ve de gerileme-
ye devam edecek. Yılda 50 milyar metreküp 
tüketimi olan Türkiye’nin doğalgaz ithalat 
faturası azalıyor, daha da azalacak. Doğal-
gaz fiyatında düşüş, ortalama birim elekt-
rik üretim fiyatını da geriletecek” şeklinde 
konuştu.

“Sanki sanal bir talep varmış gibi 
davranılıyor ama talep yok, stok 
var. Çin kritik petrol rezervlerini 

doldurma kararı aldı. Daha 
sonra Amerika da aynı yönde 

açıklama yaptı. Bütün bu büyük 
resmi önümüze koyduğumuzda, 
petrol fiyatlarının daha uzunca 

bir süre düşük fiyatlarda dalgalı 
gideceği kesin.”
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